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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 12/2015 
Caràcter: Ordinària  
Data: 24 de setembre de 2015 
Horari: de 10’08 a 16’00 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 
Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluis Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Miquel Comas Oliver  (SOMPALMA)  
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOMPALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOMPALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOMPALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Miquel Perelló Oliver (MÉS per Palma) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOMPALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Cap de Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple acctal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 30 de juliol de 2015 

 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 30 de juliol i del Ple extraordinari de 14 
de setembre de 2015 de l’Ajuntament 
 
3. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de juliol i agost 2015 
 
FDO 1. Declaració Institucional relativa a donar resposta a les persones que cerquen 
refugi a Europa 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels decrets de batlia i de les resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals  inscrits en el  Portal Llibre 
de Decrets a  http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 25 de 
juliol de 2015 al dia 21 de setembre de 2015  

 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201513855 de 
5/08/2015 de delegació del batle 

 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201513169 de 28 de 
juliol de 2015 de designació de membre suplent del Consell de direcció de l’Agència de 
Turisme de les Illes Balears 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201514017 de 7 
d’agost de 2015 de nomenament de representant a l’Escola Superior d’Art Dramàtic de 
les Illes Balears 
 
8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201514018 de 7 
d’agost de 2015 de nomenament de representant a la Fundació per al Conservatori 
Superior de Música i Dansa de les Illes Balears 
 
9. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201514933 de 
26/08/2015 de nomenament de president i vicepresidenta de la Comissió no Permanent 
relativa al futur de l’estadi Lluís Sitjar 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201515777 de 10 de 
setembre de 2015 de delegació de representant de l’Ajuntament al Consell Social de la 
Llengua Catalana 

 
11. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a l’Autoritat Portuària de Balears 
 
12. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants de l’Ajuntament al Consorci Velòdrom Palma Arena 
 



 

- 3 - 

13. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants municipals al Patronat del Parc Nacional de Cabrera 
 
14. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a l’Autoritat de Gestió del Paratge Natural de la 
Serra de Tramuntana 
 
15. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat 
 
16. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al “Centro de Gestión Catastral” 
 
17. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament dels membres de l’Ajuntament al Consell de Capitalitat de Palma 
 
18. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants a la Fundació Es Baluard, Museu d’Art Modern i 
Contemporani de Palma 
 
19. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Teatre del Mar 
 
20. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Santuari de Lluc 
 
21. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants al Patronat i Comissió de Govern de la Fundació Pilar i 
Joan Miró a Mallorca 
 
22. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants a la Fundació Casals d’Art i Espais Expositius de Palma 
 
23. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de delegació 
de competències de la Junta de Govern de Palma en els titulars de les àrees i de les àrees 
delegades 
 
24. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Tren de l’Art 
 
25. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Patronat de la Fundació Minyones 
 
26. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Consell Balear de Transports Terrestres 
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27. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Consell Social de la Universitat de les Illes 
Balears 
 
28. Aprovació. Ratificar l’acord de la Junta de Govern de nomenament de representants 
municipals a la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 
 
29. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de la sentència núm. 421 de data 
16 de juny de 2015, dictada per la Sala contenciosa administrativa del Tribunal Superior 
de Justícia en el procediment abreujat núm. 232/13 

 
30. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de la sentència núm. 301 del 
Jutjat contenciós administratiu núm. 2, de data 7 de juliol de 2015 dictada en el 
procediment abreujat núm. 169/14 
 
31. Proposta d’aprovació d’acord  de deixar sense efecte l’Arxiu d’instàncies de 
declaracions de convivència 

 
32. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a una TAE 
superior de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de professora associada 
de la UIB 

 
33. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a un TAE superior 
de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de professor associat de la UIB 
 
34. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a una treballadora 
social de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de regidora de 
l’Ajuntament de Sóller en règim de dietes per assistència 
 
35. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a Creu Roja Espanyola per import 
de 24.671’50€ 
 
36. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a Puigcercos SA per import de 
575’29€ 
 
37. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors 
d’Infraestructures per import de 18.117’79€ 
 
38. Proposta d’aprovació  de desestimar sol·licitud de declaració d’especial interès o 
utilitat municipal 
 
39. Donar compte de l’informe d’avaluació del compliment anual del pla de sanejament 
aprovat de conformitat amb el Reial Decret Llei 5/2009 
 
40. Proposta d’aprovació  d’acord de modificació de la composició de la Comissió de 
Centre Històric i Catàleg 
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41. Proposició del Grup Municipal PP relativa al manteniment del monument de Sa 
Feixina (306/2015) 
 
49. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a la protecció i defensa dels animals 
(294/2015) 
 
46. Proposició del Grup Municipal PP relativa a obertura de les escoles els horabaixes 
(311/2015) 
 
50. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la retirada de bústies de recollida 
neumàtica (300/2015) 
 
51. Proposició del Grup Municipal PP relativa al Consorci Urbanístic de la Platja de 
Palma (301/2015) 
 
42. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la candidatura de Palma, com a 
patrimoni mundial de la UNESCO (307/2015) 
43. Proposició del Grup Municipal PP relativa a l’estat de dret i a la cohesió d’Espanya 
(308/2015) 
 
44. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la creació d’un catàleg d’immobles 
disponibles per a les entitats socials (309/2015) 
 
45. Proposició del Grup Municipal PP relativa als premis Ciutat de Palma (310/2015) 
 
47. Proposició del Grup Municipal  C’s relativa a la creació d’una comissió per el 
desenvolupament del projecte Palma Smart City (295/2015) 
 
48. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la prolongació del Camí dels Reis fins 
la rotonda de la caserna Jaume II (303/2015) 
 
52. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la redacció del Pla General 
d’Ordenació Urbana (302/2015) 
 
53. Proposició del Grup Municipal PP relativa a pla d’actuació al Pla de Sant Jordi 
(321/2015) 
 
54. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del regidor de 
Participació Ciutadana i Coordinació Municipal, per tal d’explicar quines són les 
prioritats de l’equip de govern (318/2015) 

 
55. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la regidora de 
Seguretat Ciutadana i districte Ponent, per tal de que informi al Ple (319/2015) 
 
56. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s de la regidora de 
Seguretat Ciutadana, per tal de que informi al Ple  sobre la situació actual de la Policía 
Local, disponibilitat pressupostària fins a final d’any i estat de tramitació del pressupost 
per a 2016 (326/2015) 
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57. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la regidora de 
Benestar Social i drets socials, per tal de que informi al Ple (320/2015) 
 
58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s de la regidora de 
l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal, per tal d’informar sobre la 
disponibilitat pressupostària fins a final d’any i l’estat de tramitació del pressupost per 
2016, amb referència a les depuradores de Palma i sistema de recollida d’aigües pluvials 
(327/2015) 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s del regidor de l’Àrea 
de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, en relació a Ses Fontanelles, al 
projecte de supressió d’un carril del Passeig Marítim i l’anunci de l’exempció de l’IBI i 
ses despeses de comunitat als bancs  (329/2015) 
 
60. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s del regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, en relació a la disponibilitat pressupostària fins a 
final d’any i l’estat de tramitació del pressupost per a 2016 (330/2015) 
 
61. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust de 
l’article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de febrer , informe de seguiment del Pla 2n.  
trimestre 2015 
 
62. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 141/2015 de pròrroga 
extraordinària del servei d’integració i atenció al discapacitat-SIAD 
 
63. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 142.1/2015. Pròrroga 
extraordinària del contracte del servei de wifi per l’Ajuntament de Palma 
 
64. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 143/2015. Pròrroga 
extraordinària del servei de manteniment edificis municipals 
 
65. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al compliment del pacte municipal 
per a la inclusió social (313/2015) 
 
66. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa als desperfectes amb motiu de les 
tormentes (314/2015) 
 
67. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa al concurs de subministraments 
d’escoletes (315/2015) 
 
68. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a l’aplicació del Pla Especial del 
Jonquet (316/2015) 
 
69. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a la instal·lació de wifi a la façana 
marítima de Palma (317/2015) 
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70. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa al recolzament econòmic per a la 
reutilització de llibres a l’inici del present curs (322/2015) 
 
71. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les beques de material escolar a 
l’inici del present curs (323/2015) 
72. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les beques de menjador a l’inici del 
present curs (324/2015) 
 
73. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les actuacions  als col·legis 
d’infantil i primària durant aquest estiu (325/2015) 
 
74. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa al manteniment del barri de la 
Calatrava (328/2015) 
 
 
1. SECRETARIA 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 30 de juliol de 2015  
 
“Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 24 de setembre de 2015,  per si escau, 
l’aprovació de  l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària 30 de juliol de 2015”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 30 de juliol i del ple extraordinari 
de 14 de setembre de 2015 de l’Ajuntament 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al ple ordinari de 30 de juliol i del ple extraordinari de 14 de setembre de 
2015 de l’Ajuntament. ”.  
 
 
3. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al 
Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de juliol i agost 
2015 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Donar compte al Ple de l’Ajuntament de 24 de setembre de 2015, la relació dels 
convenis rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General 
del Ple durant els mesos de juliol i agost, amb el corresponent número de registre: 

 
1480 Conveni de 30 04 15 entre l’Institut Mallorquí d’Afers Socials i l’Ajuntament de  
Palma per a l’autorització de l’ús de l’edifici per destinar-ho a la seu de centre de dia 
(Firmat el 30 04 15) 
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1481 Pacte municipal per a la inclusió social entre EAPN-Illes Balears i els grups 
municipals de l’Ajuntament de Palma  de 30 04 15 (Relacionat amb el registre núm. 
1127) 

 
1482 Conveni de col·laboració, de 29 juny 2015, entre l’Institut  d’Estudis Baleàrics i la 
Fundació Casals d’Art Espais Expositius de Palma (Palma Espai d’Art) per dur a terme 
l’exposició “La Senda i la Trama”, dedicada a la serra de Tramuntana i a l’arxiduc Lluís 
Salvador d’Àustria, al Centre d’Exposicions i Documentació de l’Art Contemporani 
Casal Solleric (Firmat el 29 06 2015) 

 
1483 Convenio de 15 07 15 de colaboración entre la Fundación Casals d’Art i Espais 
Expositius de Palma, Ayuntamiento de Palma y Fundación Banco Santander. (Firmat el 
15 07 15)”. 
 
2. DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 1. Declaració Institucional relativa a donar resposta  a les persones que 
cerquen refugi a Europa. 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“En aquest punt vull agrair al regidor Aligi Molina la coordinació d’aquesta declaració, i als 
grups municipals el recolzament en un tema tan important, crec que com el que és l’acolliment 
de refugiats sirians, i crec que això demostra que Palma és una ciutat solidària, i els grups 
municipals en el seu nom ho demostren avui. Moltes gràcies a tots.” 
 
“Primer - Insta el Govern espanyol a incrementar el suport, tant financer com tècnic, al 
Pla de Resposta Regional de Nacions Unides. 
 
Segon - Insta el Govern espanyol a promoure, en el si de la Unió Europea i amb les 
repúbliques balcàniques no comunitàries, una resposta adequada a la crisi humanitària 
que s’està vivint a Síria. Així mateix, encoratja el Govern espanyol i el Govern de les 
Illes Balears a demostrar el seu compromís i la seva solidaritat vers aquesta emergència 
humanitària i acollir de forma solidària i responsable a les persones refugiades que 
proposi la Comissió Europea, amb prioritat per a dones i infants de risc, persones amb 
necessitats mèdiques o amb discapacitats i altres amb necessitats especials de protecció. 
 
Tercer - Es compromet a participar activament a les taules polítiques i tècniques de 
coordinació amb altres institucions, entitats socials i plataformes ciutadanes que 
treballin amb persones refugiades. L’objectiu de les quals serà definir les mesures a 
adoptar des de l'Ajuntament per garantir l’acollida a les persones refugiades en el nostre 
municipi.   
 
Quart - Es compromet a preparar una relació de possibles llocs d'acolliment, 
preferentment de propietat municipal. 
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Cinquè - Es compromet a posar a disposició de les diferents àrees municipals, i en virtut 
de les competències pròpies i delegades, els recursos necessaris per tal de poder complir 
amb la responsabilitat social i política d’aquest Ajuntament en relació a les persones 
refugiades”. 
 
3. PART RESOLUTIVA 
3.1. PROPOSTES DE BATLIA 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels decrets de batlia i de les resolucions 
de presidents i gerents dels organismes autònoms municipals  inscrits en el  Portal 
Llibre de Decrets, a  http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des 
del dia 25 de juliol de 2015 al dia 21 de setembre de 2015 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201513855 
de 5/08/2015 de delegació del batle 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Delegar en el segon tinent de batle, Sr. Antoni Noguera Ortega, la presidència, les 
signatures i les funcions i atribucions pròpies d’aquesta Balia del dia 10 al 15 d’agost de 
2015. 
 
2. Delegar en el primer tinent de batle, Sr. Miquel Comas Oliver, la presidència, les 
signatures i les funcions i atribucions pròpies d’aquesta Batlia des dia 16 al 23 d’agost 
de 2015. 
 
3. Aquesta delegació es publicarà al BOIB, sense perjudici de la seva efectivitat des de 
dia 10 d’agost de 2015 i se’n donarà compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió 
que es celebri”. 
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201513169 de 28 
de juliol de 2015 de designació de membre suplent del Consell de direcció de 
l’Agència de Turisme de les Illes Balears 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Designar suplent del batle de Palma en el Consell de Direcció de l’ATB a la 
regidora titular de l’Àrea delegada de Turisme, Comerç i Treball, Sra. Joana Mª 
Adrover Moyano. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’ATB”. 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201514017 de 7 
d’agost de 2015 de nomenament de representant a l’Escola Superior d’Art 
Dramàtic de les Illes Balears 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant d’aquest Ajuntament l’Escola Superior d’Art Dramàtic de les 
Illes Balears a la regidora de l’Àrea d’Educació i Esports Sra. Susanna Moll Kammerick 
i com a suplent a la directora general d’Educació Sra. Joana Bardina Pujol. 
 
2. Aquesta resolució s’elevarà a la Junta de Govern per a la seva ratificació i 
posteriorment se’n donarà compte al Ple municipal en la primera sessió que es dugui a 
terme. 
 
3. Comunicar la present resolució a l’Escola Superior d’Art Dramàtic de les Illes 
Balears i als interessats”. 
 
8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201514018 de 7 
d’agost de 2015 de nomenament de representant a la Fundació per al Conservatori 
Superior de Música i Dansa de les Illes Balears 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant d’aquest Ajuntament al Patronat de la Fundació del 
Conservatori Superior de Música i Dansa de les Illes Balears a la regidora de l’Àrea 
d’Educació i Esports Sra. Susanna Moll Kammerick i com a suplent a la directora 
general d’Educació Sra. Joana Bardina Pujol. 
 
2. Aquesta resolució s’elevarà a la Junta de Govern per a la seva ratificació i 
posteriorment se’n donarà compte al Ple municipal en la primera sessió que es dugui a 
terme. 
 
3. Comunicar la present resolució a la Direcció General de Política Universitària i 
d’Ensenyament Superior i als interessats”. 
 
9. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201514933 
de 26/08/2015 de nomenament de president i vicepresidenta de la Comissió no 
Permanent relativa al futur de l’estadi Lluís Sitjar  
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar com a president de la Comissió no Permanent relativa al futur de l’estadi 
de Lluís Sitjar al regidor de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne Sr, 
Antoni Noguera Ortega (Més per Palma) i vicepresidenta a la regidora del Grup 
Municipal PP Sra. Lourdes Bosch Acarreta. 
 
2. Del present Decret es donarà compte al Ple, en la primera sessió que es dugui a terme 
i es comunicarà als interessats”. 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia AJT201515777 de 10 
de setembre de 2015 de delegació de representant de l’Ajuntament al Consell 
Social de la Llengua Catalana 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Delegar com a representant d’aquest Ajuntament al Consell Social de la Llengua 
Catalana al regidor de l’Àrea delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 
Política Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver, titular i a la Sra. Noemí Garcies Artigues, 
coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria Histórica, suplent. 
 
2. Comunicar la present resolució a la Conselleria de Participació, Transparència i 
Cultura i als interessats”. 
 
11. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a l’Autoritat Portuària de Balears 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a l’Autoritat Portuària de Balears al 
regidor de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, Sr. Antoni 
Noguera Ortega i com a suplent al gerent i coordinador general d’Urbanisme, Sr. Joan 
Riera Jaume”.   
 
12. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants de l’Ajuntament al Consorci Velòdrom Palma 
Arena 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representants d’aquest Ajuntament a la Junta Rectora del Consorci 
Velòdrom Palma Arena a:  
 
- Susanna Moll Kammerich, regidora d’Educació i Esports 
   Suplent: José Mª González Navarro gerent de l’IME”. 
 
- Antoni Noguera Ortega, regidor de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne 
   Suplent: Gabriel Horrach Estarellas, subgerent-director general d’Urbanisme 
 
- Adrián García Campos, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació 
   Suplent: Lorena Man-li Sit Garijo, coordinadora d’Economia, Hisenda i Innovació 
 
2. Agrair la seva col·laboració als membres que fins ara han prestat els seus serveis al 
Consorci.  
 
3. Donar compte aquest acord al Ple de l’Ajuntament. 
 
4. Comunicar el present acord al Consorci i als interessats”.  
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13. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants municipals al Patronat del Parc Nacional de 
Cabrera 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1.- Revocar els nomenaments del Sr. Andreu Garau Garau, regidor de l’Area de Medi 
Ambient, Sanitat i Consum, com a representant municipal al Patronat del Parc Nacional 
de Cabrera i de la suplent Sra. Rosa Llobera Gili Regidora de l’Area Delegada de 
Sanitat i Consum. 
  
2.- Designar els següents representants municipals al Patronat del Parc Nacional de 
Cabrera: 
 
Sra. Neus Truyol Caimari,  regidora de l’Area d’Ecologia, Agricultura i Benestar 
Animal. 
Suplent :Sr. Josep Mª Rigo Serra, coordinador general de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura 
i Benestar Animal. 
 
3.- Comunicar el present acord a la Direcció d’Espais de Natura Balear i donar-ne 
compte al Ple de l’Ajuntament”.  
 
14. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a l’Autoritat de Gestió del Paratge 
Natural de la Serra de Tramuntana 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1.- Revocar els nomenaments del Sr. Andreu Garau Garau, regidor de l’Àrea de Medi 
Ambient, Sanitat i Consum, com a representant municipal a l’Autoritat de Gestió del 
Paratge Natural de la Serra de Tramuntana i del suplent Sra. Rosa Llobera Gili Regidora 
de l’Àrea Delegada de Sanitat i Consum.   
 
2.- Designar el següents representants municipals de l’Autoritat de Gestió del Paratge 
Natural de la Serra de Tramuntana: 
 
Sra. Neus Truyol Caimari, regidora de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar 
Animal. 
Suplent: Sr. Josep Mª Rigo Serra, coordinador general de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura 
i Benestar Animal. 
 
3.- Comunicar el present acord a la Direcció d’Espais de Natura Balear i donar-ne 
compte al Ple de l’Ajuntament”.   
 
15. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
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“1.- Nomenar com a representant municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat a: 
 
Sra. Mercè Borràs Dalmau, regidora de l’Àrea de Benestar i Drets Cívics, titular 
Sr. Francesc Bellés i Ribot, coordinador general de l’Àrea de Benestar i Drets Cívics, 
suplent. 
 

2. Com a conseqüència d’aquest nomenaments cessen els representants anteriors 
agraint-los els serveis prestats. 

 
3.- Comunicar el present acord al Fons Mallorquí de Solidaritat i donar-ne compte al Ple 
de l’Ajuntament”.   
 
16. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al “Centro de Gestión Catastral” 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1.- Nomenar com a representant municipal del Centro de Gestión Catastral: 
 
Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, titular 
Sra. Lorena Man-Li Sit Garijo, coordinadora general d’Economia, Hisenda i Innovació, 
suplent. 
 

2. Com a conseqüència d’aquest nomenaments cessen els representants anteriors 
agraint-los els serveis prestats. 

 
3.- Comunicar el present acord al Centro de Gestión Catastral i donar-ne compte al Ple 
de l’Ajuntament”.   
 
17. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament dels membres de l’Ajuntament al Consell de Capitalitat de Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1.- Nomenar com a integrants d’aquest Ajuntament al Consell de Capitalitat als 
següents titulars de regidories d’àrees: 
 
Sr. José Hila Vargas, president 
Sr. Miquel Comas Oliver, regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació 
Territorial 
Sr. Antoni Noguera Ortega, regidor de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge 
Digne 
Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació 
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2..- Deixar sense efecte el Decret de batlia núm. 12331 de 27 de juny de 2011 i 
qualssevol altre relacionat amb el tema. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
18. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants a la Fundació Es Baluard, Museu d’Art Modern i 
Contemporani de Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar membres d’aquest Ajuntament a la Fundació Es Baluard, Museu d’Art 
Modern i Contemporani de Palma: 
 
Sr. José Hila Vargas, batle 
 
Sr. Miquel Perelló Oliver, regidor de l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 
Política Lingüística, titular 
Sra. Francisca Niell Llabrés, directora general de Cultura, suplent 
 
Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de Turisme, Comerç i Treball, titular 
Sr. Francisco Ducrós Salvà, coordinador general de Turisme, Comerç i Treball, suplent 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació Es Baluard, Museu d’Art Modern i 
Contemporani de Palma i als interessats”. 
 
19. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Teatre del Mar 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la FUNDACIÓ TEATRE DEL 
MAR el regidor de l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política 
Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver i com a suplent a la  coordinadora general de 
Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica Sra. Noemi Garcies Artigues. 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
20. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Santuari de Lluc 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la FUNDACIÓ SANTUARI DE 
LLUC el batle Sr. José Hila Vargas i com a suplent el regidor de l’Àrea de Cultura, 
Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver. 
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2. Comunicar el present acord a la Fundació. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
21. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants al Patronat i Comissió de Govern de la Fundació 
Pilar i Joan Miró a Mallorca 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar vocals en representació de l’Ajuntament al Patronat de la “Fundació Pilar i 
Joan Miró a Mallorca” a: 
 
- Sr. Miquel Perelló Oliver, regidor de l’Àrea Delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria 
Històrica i Política Lingüística 
 
- Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i 
Treball 
 
- Sr. Miquel Comas Oliver, regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació 
Territorial 
 
- Sra. Francisca Niell Llabrés, directora general de Cultura 
 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, regidor del Grup Municipal PP 
 
- Sra. Patricia Conrado Quiroga, titular i Bartolomé Cañellas Cardona, suplent, regidors 
del Grup Municipal C’s 
 
- Sr. Antoni Forteza Forteza 
 
- Sra. Maria Josep Mulet Gutiérrez 
 
- Sr. Josep Pinya Bonnín 
 
-Un representant del Ministeri d’Educació, Cultura i Esports del Govern d’Espanya 
 
Com a conseqüència dels nous nomenaments cessen els representants municipals 
anteriors Srs./Sres. Fernando Gilet Sancenón, Álvaro Gijón Carrasco, Jesús Valls 
Flores, Maria José Massot Ramis d’Ayreflor, Rosa Vanrell Pons, Antonio Forteza 
Forteza, Pilar Ribal Simó, Aina Calvo Sastre, Francisco Romero Valenzuela i Gudi 
Moragues Jaulim Du Sautre. 
 
2. Designar com a representants de l’Ajuntament a la Comissió de Govern amb funcions 
executives i de gestió a la Fundació “Pilar i Joan Miró a Mallorca”a: 
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- Sr. Miquel Perelló Oliver, regidor de l’Àrea Delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria 
Històrica i Política Lingüística 
 
- Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i 
Treball 
 
- Sra. Francisca Niell Llabrés, directora general de Cultura 
 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, regidor del Grup Municipal PP  
 
Designar com a substituts en cas de no assistència dels titulars els Srs. Llorenç Carrió 
Crespí, Sr. Miquel Comas Oliver, Sra. Noemí Garcies Artigues i Sra. Patricia Conrado 
Quiroga. 
 
Com a conseqüència dels nous nomenaments cessen els Sra. Fernando Gilet Sancenón, 
Álvaro Gijón Carrasco, Francisco Romero Valenzuela i Aina Calvo Sastre. 
 
3. Designar com a substitut del batle per actuar de president del Patronat i de la 
Comissió de Govern de la Fundació Pilar i Joan Miró, al Sr. Miquel Perelló Oliver. 
 
4. Designar com a vicepresident de la Comissió de Govern d’aquesta Fundació a la Sra. 
Joana Maria Adrover Moyano. 
 
5. Comunicar el present acord a la Fundació i als interessats. 
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
22. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representants a la Fundació Casals d’Art i Espais Expositius de 
Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar vocals en representació de l’Ajuntament al Patronat de la “Fundació 
Casals d’Arts i Espais Expositius de Palma” a:  
 
- Sra. Susanna Moll Kamerich, regidora de l’Àrea d’Educació i Esports, titular i Sra. 
Joana Bardina i Pujol, directora general d’Educació, suplent, del Grup Municipal PSIB-
PSOE 
 
- Sr. Miquel Comas Oliver, regidor de lÀrea de Participació Ciutadana i Coordinació 
Territorial, titular i Sra. Marina Orell Pons, directora general de Participació Ciutadana, 
suplent del Grup Municipal SOM PALMA 
 
- Sra. Francisca Niell Llabrés, directora general de Cultura, titular i Sra. Noemí Garcies 
Artigues, coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica, suplent del 
Grup Municipal MES 
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- Sr. José Javier Bonet Díaz, titular i Sr. Guillermo Sánchez Cifre, suplent, del Grup 
Municipal PP 
 
- Sr. Pedro Ribas Dietrich, titular i  Sr. Josep Lluis Bauzá Simó, suplent, regidors del 
Grup Municipal C’s 
 
- Sr. Antoni Sbert Casasayas 
 
Com a conseqüència dels nous nomenaments cessen els anterior membres designats per 
l’Ajuntament, als que se’ls agraeix els serveis prestats. 
 
2. El Sr. José Hila Vargas, batle de l’Ajuntament, substitueix el Sr. Mateo Isern Estela 
com a president del Patronat i el Sr. Miquel Perelló Oliver, regidor de Cultura, 
Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística, substitueix el Sr. Fernando Gilet 
Sancenón com a vicepresident del Patronat i com a president de la Comissió Executiva 
de la Fundació. 
 
3. Designar com a representats de l’Ajuntament a la Comissió Executiva de la 
Fundació:  
 
- Sra. Susanna Moll Kamerich, regidora de l’Àrea d’Educació i Esports, titular i Sr. 
Miquel Comas Oliver, regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació 
Territorial, suplent 
 
- Sra. Francisca Niell Llabrés, directora general de Cultura, titular i Sra. Noemí Garcies 
Artigues, coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica, suplent 
 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, titular, del Grup Municipal PP i Sr. Pedro Ribas Dietrich, 
suplent, del Grup Municipal C’s 
 
 En substitució de la Sra. Esperança Crespí Pibernat, titular, Ana M. Ferriol Font, 
suplent i la Sra. María José Massot Ramis d’Ayreflor, titular i Joan Pau Reus Frontera, 
suplent. 
 
 La Sra. Susanna Moll Kamerich  serà suplent del Sr. Miquel Perelló Oliver com a 
president de la Comissió Executiva de la Fundació, en el cas que no hi pogués assistir. 
 
4. Comunicar el present acord a la Fundació i als interessats. 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
23. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
delegació de competències de la Junta de Govern de Palma en els titulars de les 
àrees i de les àrees delegades 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
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“I. Delegacions de competències de la Junta de Govern en els titulars de les àrees i de 
les àrees delegades 
Es deleguen als titulars de les àrees i de les àrees delegades les següents competències 
que desenvoluparan en l’àmbit de les matèries pròpies de la seva àrea, sense perjudici 
de les competències atribuïdes o delegades a altres òrgans o serveis municipals: 
1. Concessió de llicències 
La concessió de qualsevol tipus de llicència en les mataries de la competència de la 
Junta de Govern Local es delega en els titulars de les àrees i àrees delegades, en l’àmbit 
de les matèries pròpies de la seva àrea. 
2. Contractació 
2.1. Contractes menors amb caràcter general. En l’àmbit de les respectives 
competències materials, es delega la contractació dels expedients l’import dels quals 
coincideixi amb les quanties que assenyala la Llei per a subscriure contractes menors. 
2.2. Altres contractes: Es delega el reconeixement i l’ordenació del pagament de les 
obligacions prèviament autoritzades i disposades per la Junta de Govern excepte les que 
impliquin la recepció i la liquidació del contracte. 
2.3. Contractes no menors:  
Correspon a la titular de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior: 
a. Ordenar, dirigir i coordinar la contractació administrativa. Tramitar i proposar la 
resolució dels actes de tràmit dels expedients de contractació d’obres, serveis i 
subministraments, llevat de l’aprovació de l’expedient, la recepció i la liquidació del 
contracte. 
b. Declarar la uniformitat per a la utilització comuna i l’adquisició centralitzada dels 
béns i dels serveis per a les unitats administratives de l’Ajuntament de Palma , quan es 
consideri oportú pel seu caràcter homogeni i perquè el seu volum de consum i despesa 
permeti obtenir economies d’escala, així com establi els procediments per adquirir-los. 
c. Proposar l’acord d’adhesió de l’Ajuntament de Palma als sistemes d’adquisició 
centralitzada de béns i serveis establerts per altres administracions públiques. 
d. Dur a terme la programació i l’estudi de les necessitats d’adquisició de béns i serveis 
que calen per al funcionament de l’Administració municipal, així com el seguiment i 
l’avaluació de la gestió de les adquisicions en matèria de serveis generals, entre d’altres: 
vigilància d’edificis, telefonia fixa i mòbil, mobiliari, fonts d’aigua, reprografia en 
general i material d’oficina. 
e. Autoritzar els encàrrecs derivats de contractes prèviament adjudicats per la Junta de 
Govern, l’import dels quals coincideixi amb les quanties que assenyala la llei per a 
subscriure contractes menors. 
3. Gestió de les despeses i desenvolupament de la gestió econòmica 
D’acord amb les bases d’execució del pressupost, les despeses s’han de gestionar 
segons les següents delegacions: 
3.1. Amb caràcter general, correspon als tinents de batlia, als regidors d’àrea i als 
regidors d’àrea delegada l’autorització, la disposició i reconeixement i la liquidació de 
les despeses per un import inferior a 50.000 €, IVA exclòs, quan siguin d’obres, o 
inferiors a 18.000 €, IVA exclòs, si són altres despeses (serveis o subministraments). 
Queda reservada a la Junta de Govern Local l’autorització i la disposició de les despeses 
amb una quantia igual o superior a les citades anteriorment. 
3.2. L’aprovació, després dels tràmits oportuns, dels comptes a justificar corresponents 
a les partides de despesa la gestió de la qual els correspon. 
3.3. Correspon al titular de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació: 
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a. L’elaboració d’estudis, informes i dictàmens pressupostaris en relació amb els actes, 
els convenis o les disposicions administratives que puguin suposar un increment de la 
despesa pública o una disminució dels ingressos de l’Ajuntament respecte dels 
autoritzats o que puguin comprometre fons d’exercicis futurs. 
b. L’informe previ de les despeses de caràcter plurianual, així com dels expedients de 
contractació anticipada dels capítols 6 i 7 dels Pressupost de despeses. 
3.4. L’ impuls de l’activitat de l’Oficina de Control de la Despesa Municipal. 
3.5. Si hi ha discrepàncies entre el que determinin les bases d’execució del Pressupost i 
aquest acord prevalen les bases d’execució. 
4. Política financera 
Correspon al titular de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació: 
L’anàlisi, direcció i coordinació de les actuacions i iniciatives de l’Ajuntament que 
afecten l’endeutament i, en particular, les següents: 
a. Proposar l’aprovació d’operacions de crèdit a curt i llarg termini, així com l’emissió i 
l’amortització d’emprèstits i de les destinades a cobrir i gestionar riscs derivats de 
l’evolució dels tipus d’interès i tipus de canvi. 
b. Dur a terme les accions que siguin necessàries per a gestionar i desenvolupar 
l’endeutament municipal, incloent-hi les relatives a operacions de cobertura i gestió de 
riscs. 
c. Formalitzar les operacions de crèdit, a curt i llarg termini, en qualsevol de les seves 
modalitats i les destinades a cobrir i gestionar riscs, llevat d’aquelles en què la Batlia 
actuï per si, i aprovar les despeses financeres originades per l’execució d’operacions de 
tresoreria. 
5. Personal 
5.1. Correspon a la titular de l’Àrea  de Funció Pública i Govern Interior: 
a. El desenvolupament general, la coordinació i el control de l’execució de les polítiques 
de l’Ajuntament en matèria de personal. 
b. L’organització i la planificació dels recursos humans. 
c. L’elaboració, el desenvolupament i la coordinació dels plans generals tendents a 
millorar el rendiment en els serveis i la formació i la promoció del personal. 
d. L’establiment de les directius d’acord amb les quals els òrgans municipals han 
d’exercir les seves competències en matèria de personal. 
e. La proposta i, si s’escau, l’aplicació en el marc de la política pressupostària de les 
normes i les directrius a les quals s’han d’ajustar les despeses i el règim retributiu del 
personal. 
f. El manteniment de la coordinació adequada amb els òrgans de les altres 
administracions territorials competents en matèria de funció pública. 
g. La direcció de la gestió  del règim retributiu del personal i, en especial, la distribució 
de les retribucions complementàries que no siguin fixes i periòdiques, així com la seva 
assignació individualitzada. 
h. L’emissió d’informe preceptiu en totes les modificacions pressupostàries que afecten 
despeses de personal. 
i. La gestió de les nòmines del personal, així com del règim de la Seguretat Social, 
mutualisme administratiu i classes passives, i la gestió econòmica administrativa de les 
prestacions socials, les bestretes i les ajudes econòmiques en els termes que estableixi la 
normativa en la matèria. 
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j. L’autorització i el compromís de despesa, i el reconeixement i la liquidació de les 
obligacions corresponents a despeses de qualsevol caràcter derivades de la gestió de 
personal. 
k. L’elaboració de la proposta de relacions de llocs de feina i la seva valoració, així com 
de les corresponents plantilles pressupostàries d’acord amb les directrius de la política 
de despeses de personal que estableixin els òrgans competents. 
l. La designació dels representants de l’Ajuntament en la negociació col·lectiva del 
personal funcionari i laboral. 
m. L’informe amb caràcter previ a la seva firma sobre els convenis col·lectius, les 
revisions salarials, els acords d’adhesió o extensió a altres convenis d’àmbit sectorial i 
qualsevol altra atorgament unilateral de millores retributives individuals o col·lectives. 
n. La coordinació del procés d’eleccions sindicals de representants del personal laboral i 
funcionari.  
o. L’elaboració el projecte anual d’oferta d’ocupació pública. 
p. L’aprovació de les bases de les convocatòries de selecció i provisió de llocs de feina. 
q. La contractació i la declaració de l’extinció dels contractes del personal laboral de la 
corporació, i l’assignació d’aquest personal als diferents llocs previstos a les 
corresponents relacions aprovades per la corporació d’acord amb la legislació laboral, 
així com l’adopció de les decisions que corresponen en matèria de Seguretat Social. 
r. La tramitació i la resolució de les comissions de serveis, l’autorització de trasllats de 
personal laboral, el reconeixement del grau personal, de l’antiguitat i dels serveis 
prestats a altres administracions públiques del personal al servei de l’Ajuntament, la 
declaració de situacions administratives i la jubilació de tot el personal. 
s. L’exercici de les facultats disciplinàries respecte de tot el personal, llevat el que usi 
armes i exceptuant-ne, la separació del servei. 
t. L’execució de sentències fermes i d’altres actes judicials que afecten el personal 
funcionari o laboral. 
u. La programació i la gestió dels plans de formació del personal municipal, així com la 
contractació vinculada a l’execució dels esmentats plans, sense perjudici de les 
competències atribuïdes a altres òrgans en matèria de despesa. 
v. L’elaboració de la proposta de vestuari i uniformitat del personal de la corporació, 
llevat de la Policia Local i els Bombers. 
w. La direcció dels Serveis de Salut Laboral. 
5.2. Correspon a la titular de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana: 
a. Promoure, organitzar i mantenir la formació del personal del Cos de Policia. 
b. Promoure, organitzar i mantenir la formació del personal dels serveis de Protecció 
Civil i Bombers. 
6. Potestat  sancionadora 
Amb caràcter general, es delega l’exercici de la potestat sancionadora en l’àmbit de les 
competències de cada àrea en aquells casos en què el seu exercici correspongui a la 
Junta de govern perquè no està atribuïda per Llei a cap altre òrgan.  
A títol indicatiu aquestes delegacions es concreten en:  
6.1. Correspon a la titular de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i Treball:  
L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de turisme, comerç i treball, d’acord 
amb la legislació vigent.  
6.2. Correspon a la titular de l’Àrea Delegada de Sanitat i Consum: 
L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de sanitat i consum, d’acord amb la 
legislació vigent.  
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6.3. Correspon a la titular de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal: 
a. L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de medi ambient, d’acord amb la 
legislació vigent. 
b. L’exercici de la potestat sancionadora en matèria d’agricultura, d’acord amb la 
legislació vigent.  
c. L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de protecció i tinença dels animals, 
d’acord amb la legislació vigent. 
6.4. Correspon a la titular de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana: 
a. L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de seguretat ciutadana, d’acord amb 
la legislació vigent. 
b. L’exercici de la potestat sancionadora en matèria d’emergències, d’acord amb la 
legislació vigent. 
c. La competència per a incoar expedients disciplinaris, incloent-hi les adopcions de les 
mesures cautelars i la suspensió provisional de funcions i imposicions de sancions per 
les faltes disciplinàries en què puguin incórrer el funcionaris membres dels cossos de la 
Policia Local i Bombers. 
No es delega  la imposició de sancions per faltes molts greus, que es reserva a la Junta 
de Govern, ni la separació del servei dels funcionaris, que correspon a la Junta de 
Govern. 
6.5. Correspon al titular de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne:  
L’exercici de la potestat sancionadora en matèria de disciplina urbanística, d’inspecció 
tècnica d’edificis i altres relacionades amb l’Àrea d’acord amb la legislació vigent. 
6.6. Correspon a la titular de l’Àrea de Funció Pública i Govern i Interior: 
L’exercici de la potestat sancionadora en matèria d’infraccions generals, d’acord amb la 
legislació vigent. 
7. Patrimoni 
Correspon al titular de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior: 
Les competències en matèria de patrimoni relatives a proposar: 
-L’ inventari i registre de béns, rectificació anual i comprovació. 
-L’ alteració de la qualificació jurídica dels béns. 
-Les prerrogatives respecte dels béns. 
-L’ alienació de les parcel·les sobrants. 
-Les adscripcions de béns a organismes municipals. 
El que preveu l’apartat anterior s’ha d’entendre sense perjudici de les competències que 
corresponen a altres òrgans respecte del patrimoni històric i cultural, de l’habitatge 
públic, del patrimoni municipal del sòl i del patrimoni urbà. 
II. Règim de les delegacions atorgades 
Les delegacions conferides en aquest acord inclouen la facultat de resoldre mitjançant 
actes administratius que afecten tercers i la competència per a resoldre els recursos de 
reposició. 
El titular de l’àrea podrà no exercir la delegació i formular proposta a la Junta de 
Govern en el supòsit d’apreciar una especial rellevància institucional. 
III. Delegació en matèria de subvencions gestionades pels Organismes Autònoms 
Es delega en els Organismes Autònoms la convocatòria, concessió i justificació de les 
subvencions previstes en els pressuposts respectius, d’acord amb les següents quanties: 
a) President i Gerent: convocatòries inferiors a 18.000 €. 
b) Consells Rectors: Convocatòries iguals o superiors a 18.000 € i inferiors a 
60.000 €. 
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c) Convocatòries superiors a 60.000 €: El Consell Rector elevarà proposta a la 
Junta de Govern. La proposta podrà preveure una delegació específica de la concessió i 
justificació a favor del Consell Rector, President o Gerent. 
IV. Facultat per a la interpretació d’aquest Acord 
La competència per a resoldre els dubtes que puguin sorgir en la interpretació i 
l’aplicació d’aquest acord correspon a la Batlia. 
V. Tramitació de procediments 
Els procediments iniciats abans de l’entrada en vigor d’aquest acord per òrgans que no 
siguin els competents segons aquest se seguiran tramitant i seran resolts pels òrgans que 
resultin competents en virtut del nou repartiment de competències. 
VI. Organismes Autònoms 
En el cas d’expedients tramitats pels organismes autònoms municipals, la delegació en 
favor dels titulars de les àrees i de les àrees delegades s’entendrà efectuada als 
respectius òrgans de cada organisme, d’acord amb les competències que els atribueixen 
els respectius Estatus. 
VII. Entrada en vigor 
Aquest acord entrarà en vigor l’endemà que s’aprovi, sense perjudici de la seva 
preceptiva publicació al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
Queden sense efectes els acords anteriors dictats sobre la matèria, especialment els de la 
Junta de Govern de 21 de desembre de 2011 i 1 de febrer de 2012 publicats al BOIB 
núm. 28 de 21 de febrer de 2012. 
VIII. Comunicació al Ple i publicació a la Intranet 
D’aquest Acord se n’ha de donar compte al Ple i s’ha de publicar a la Intranet 
municipal”. 
 
24. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal a la Fundació Tren de l’Art 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la FUNDACIÓ TREN DE 
L’ART el regidor de l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política 
Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver i com a suplent a la directora general de Cultura 
Sra. Francisca Niell Llabrés. 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
25. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Patronat de la Fundació Minyones 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la FUNDACIÓ 
MINYONES a la regidora de l’Àrea de Benestar i Drets Socials Sra. Mercè Borràs 
Dalmau i a la directora general de Benestar Social Sra. Catalina Trobat Sbert. 
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2. Comunicar el present acord a la Fundació Minyones, al Bisbat de Mallorca i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
26. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Consell Balear de Transports 
Terrestres 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar vocal titular de l’Ajuntament de Palma al CONSELL BALEAR DE 
TRANSPORTS TERRESTRES al regidor de l’Àrea de Mobilitat Sr. Joan Ferrer Ripoll 
i vocals suplents a la directora general de Mobilitat Sra. Josefa María Arola Serra i al 
cap del Departament de Mobilitat Sr. Miquel Femenia Reus. 
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció General de Transports de la Conselleria de 
Territori, Energia i Mobilitat. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
27. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de representant municipal al Consell Social de la Universitat de les 
Illes Balears 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma al CONSELL SOCIAL DE LA 
UNIVERSITAT DE LES ILLES BALEARS a la regidora de l’Àrea d’Educació i 
Esports Sra. Susanna Moll Kammerich, titular i a la regidora de l’Àrea Delegada de 
Turisme, Comerç i Treball Sra. Joana Maria Adrover Moyano, suplent. 
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció General de Política Universitària i 
d’Ensenyament Superior. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme”. 
 
28. Aprovació. Ratificar l’acord de la Junta de Govern de nomenament de 
representants municipals a la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 
 
Es proposa: 
 
“1. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Palma de Mallorca 365 (FTPM365):  
 
President  
- Sr. José Hila Vargas, batle de Palma 
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Vicepresident 1r 
- Sr. Joan Ferrer Ripoll, regidor de Mobilitat 
 
Vicepresidenta 2a  
- Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i 

Treball 
 
Vocals  
- Sr. Gabriel Barceló Milta, conseller d’Innovació, Recerca i Turisme 
- Sr. Miquel Ensenyat Riutort, president del Consell de Mallorca 
- Sr. Antoni Noguera Ortega, regidor de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge 

Digne 
- Sr. Miquel Perelló Oliver, regidor de l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica 

i Política Lingüística 
- Llorenç Carrió Crespí, regidor de Districte Centre i del Districte Platja de Palma i Pla 

de Sant Jordi 
- Sra. Angélica Pastor Montero, regidora de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana 
- Susanna Moll Kammerich, regidora de l’Àrea d’Educació i Esports 
- Sra. Aurora Jhardi Massanet, regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior 
- Sr. Rodrigo Andrés Romero, regidor de l’Àrea Delegada d’Infraestructures i 
Accessibilitat 
- Sr. Miquel Comas Oliver, regidor de l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació 

Territorial 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, regidor del Grup Municipal PP 
- Sr. Josep Lluís Bauzá Simó, regidor del Grup Municipal C’s 
- Sr. Alfonso Meaurio Flamen, director general de Turisme i Comerç 
- Sr. Francisco Ducrós Salvá, coordinador general de Turisme, Comerç i Treball 
- Sra. Eugenia Crespí Sastre, directora general de treball i gerent de PalmaActiva 
- Sra. Pilar Carbonell, directora general de Turisme del Govern de les Illes Balears 
- Sr. Cosme Bonet Bonet, conseller de Presidència del Consell de Mallorca 
- Sr. Iago Negueruela i Vázquez, conseller de Treball, Comerç i Indústria del Govern de 

les Illes Balears 
- Sra. Noemí Garcies Artigues, coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria 

Històrica 
- Sra. Francisca Bennàsar Tous, experta independent 
- Sr. Joan Mateos Muntaner, expert independent 
- Sr. Antonio Caldera Gallego, expert independent 
- Sr.  Javier Bustamante Moreno,expert independent 
- Sr. Josep Ginard Vallcaneras (CCOO), expert independent 
- Sr. Antonio Copete González (UGT), expert independent 
- Sr. Antoni Tarabini Castellani, expert independent 
- Sr. Jordi Llabrés Bordoy, representant de la UIB 
- Sra. Inmaculada Benito Hernández, gerent de la Fundació Empresarial Hotelera de 
Mallorca 
 
En substitució de: Sr. Mateo Isern Estela, Sra. Maria Salom Coll, Sr. Carlos Delgado 
Truyols, Sra. Lourdes Bosch Acarreta, Sr. Biel Martí Ballester, Sr. Álvaro Gijón 
Carrasco, Sr. Julio Martínez Galiano, Sr. Andreu Garau Garau, Sr. Fernando Gilet 



 

- 25 - 

Sancenón, Sra. Esperança Crespí Pibernat,  Sra. Rosa Llobera Gili, Sr. Gabriel Vallejo 
Gomila, Sr. Belén Soto Mateu, Sr. Guillermo Navarro Garau, Sr. Joan Pau Reus 
Frontera,  Sra. Antonia Fornari Thomas,  Sr. Sebastià Sansó Bonet, Sra. Aina Calvo 
Sastre, Sr. Antoni Josep Verger Martínez, Sr. Ángel Neila Caño, Sr. José Alejandro 
Asensi López, Sr. Damià Vich Durán, Sr. Antonio Cardona Espín, Sr. Segismundo 
Morey Ramón, Sr. Marcial Rodríguez Díaz, Sra. Francisca Bennàsar Tous, Sr. Antoni 
Cursach Far, Sr. José Manuel Barquero Zarate. 
 
2. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Executiva de la 
Fundació Palma de Mallorca 365 (FTPM365):  
 
 Presidenta: 
- Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i 
Treball 
 
Vocals: 
- Sra. Susanna Moll Kammerich, regidora d’Educació i Esports 
- Sr. Francisco Ducrós Salvá, coordinador general de l’Àrea Delegada de Turisme, 

Comerç i Treball 
- Sr. Alfonso Meaurio Flamen, director general de Turisme i Comerç 
- Sra. Eugenia Crespí Sastre, directora general de Treball i gerent de PalmaActiva 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, regidor del Grup Municipal PP o Sr. Josep Lluis Bauzá, 

regidor del Grup Municipal C’s 
 
 En substitució de: Sr. Álvaro Gijón Carrasco, Sr. Andreu Garau Garau, Sr. Fernando 

Gilet Sancenón, Sr. Sebastià Sansó Bonet, Sra. Sandra Fernández Herranz, Sra. Aina 

Calvo Sastre, Sr. Antoni Josep Verger Martínez i Sr. Javier Bonet Díaz. 

La Sra. Susanna Moll Kammerich serà suplent de la Sra. Joana Maria Adrover Moyano 
com a presidenta de la Comissió Executiva de la Fundació, en el cas que no hi pogués 
assistir. 
 
3. Comunicar el present acord a la FTPM365 i als interessats. 
 
4. Elevar al Ple de l’Ajuntament aquest acord per a la seva ratificació”. 
 
S’aprova per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma i PP) i 4 
abstencions (C’s) 
 
3.2. PROPOSTES DE LA JUNTA DE GOVERN, DELS SEUS MEMBRES I 
DELS/DE ALTRES REGIDORS/RES AMB RESPONSABILITAT DE GOVERN 
 
SERVEIS JURIDICS 
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29. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de la sentència núm. 421 de 
data 16 de juny de 2015, dictada per la Sala contenciosa administrativa del 
Tribunal Superior de Justícia en el procediment abreujat núm. 232/13 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 421 de data 16 
de juny de 2015, dictada per la Sala contenciosa administrativa del Tribunal Superior de 
Justicia en el procediment abreujat núm.232/13, on s’estima el recurs d’apel·lació 
interposat per l’Ajuntament de Palma, contra la sentència núm. 250 de data 22 de juliol 
de 2014,  per la qual s’estimava el recurs interposat per TOMÁS JAVIER MÁS 
CASTELLÁ, contra Acord del Ple de l’Ajuntament de data 25-07-13, on es desestima la 
sol·licitud del recurrent, funcionari amb categoria de Policia Local, de compatibilitat de 
l’exercici de l’activitat d’advocat pel seu compta.  
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte 
i disposa que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a 
l’efectivitat  d’allò que ha resolt el poder judicial”. 
 
30. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de la sentència núm. 301 del 
Jutjat contenciós administratiu núm. 2, de data 7 de juliol de 2015 dictada en el 
procediment abreujat núm. 169/14 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentencia núm. 301 del Jutjat 
contenciós administratiu nº  2, de data 7 de juliol de 2015, dictat en el procediment  
abreujat núm. 169/14 interposat per ANTONIO ROTGER BONNÍN, contra Acord del 
Ple de data 24-04-14, pel qual es denega la sol·licitud del recurrent de compatibilitat, 
funcionari amb categoria de Policia Local per l’exercici de l’activitat privada pel seu 
compta de mediador civil, mercantil i familiar,  desestimant el recurs. 
 
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte 
i disposa que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a 
l’efectivitat  d’allò que ha resolt el poder judicial”. 
 
COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA   
 
31. Proposta d’aprovació d’acord  de deixar sense efecte l’Arxiu d’instàncies de 
declaracions de convivència 
 
Informe favorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“Primer.- Es deixa sense efecte l’ Arxiu d’instàncies de declaracions de convivència, 
aprovat per acord plenari de 27 de febrer de 1997. 
 
Segon.- Les noves sol·licituds es dirigiran al Registre de Parelles Estables de les Illes 
Balears. 
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Tercer.- Les sol·licituds relacionades amb l’antic Arxiu d’instàncies de declaracions de 
convivència, es tramitaran d’acord amb les normes del procediment administratiu 
general, respectant  el caràcter de dades protegides. 
 
Quart.- Publicar el present acord al Butlletí  Oficial de les Illes Balears per a general 
coneixement”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
COMISSIÓ DE COMPTES ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 

 
32. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a una TAE 
superior de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de professora 
associada de la UIB 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“PRIMER.- Reconèixer a la Sra. Marta Bonnail Martín, TAE Superior de Benestar 
Social, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de la 
Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial 
(4 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2015/2016. 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i  articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril. 
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de 
Règim Local”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
33. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a un TAE 
superior de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de professor 
associat de la UIB 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“PRIMER.- Reconèixer al Sr.Bernat Calafat Vich, TAE Superior de Benestar Social IV, 
la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de la 
Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial 
(5 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2015/2016. 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
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personal al servei de les administracions públiques, i  articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril. 
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de 
Règim Local”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
34. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat a una 
treballadora social de Benestar Social per a l’exercici de l’activitat pública de 
regidora de l’Ajuntament de Sóller en règim de dietes per assistència 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“PRIMER.- Reconèixer a la Sra. Susana Sina Zamora, Treballadora Social del Servei de 
Benestar Social, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de regidora de 
l’Ajuntament de Sóller en règim de dietes per Assistència. 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i  articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril. 
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de 
Règim Local”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
35. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a Creu Roja Espanyola per 
import de 24.671’50€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen 
part de la present resolució, el deute per import màxim de 24.671,50 € (vint-i-quatre mil 
sis-cents setanta-un euros amb cinquanta cèntims)- IVA exempt- existent amb l’entitat 
CREU ROJA ESPANYOLA- ILLES BALEARS, amb CIF Q-2866001G, pel concepte 
SERVEI D’ASSESSORAMENT PER A L’OFICINA D’ATENCIÓ A LA 
IMMIGRACIÓ (OFIM) durant el mes de juliol de l’any 2012 (factura núm.07040-2013-
12-30). 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació 
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pressupostària 05.23120.22724- Activ. Sociocomunitàries del vigent pressupost de 
despeses de l’Ajuntament de Palma. 
 
TERCER.- Notificar aquest Acord a Creu Roja Espanyola Illes Balears amb CIF Q-
2866001G”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
36. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a Puigcercos SA per import 
de 575’29€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura n. CR 56596 de data 15 de desembre 
de 2014,  presentada per  l’empresa  PUIGCERCOS SA. amb CIF A-07072911, de  
Palma, el subministrament de material divers per  al  Centre Sanitari Municipal de  Son 
Reus, per  un import total de  CINC CENTS SETANTA-CINC EUROS AMB VINT-I-
NOU CÈNTIMS (575,29 €)  IVA inclòs,  amb càrrec a la partida 193112021300 el 
vigent pressupost de despeses,  atès que s’ha rebut el material a plena conformitat per 
part del tècnic municipal responsable.   
 
2.- Abonar a l’empresa PUIGCERCOS SA. amb CIF A-07072911, la quantitat indicada 
un cop conformada la factura pel tècnic municipal  responsable”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
37. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors 
d’Infraestructures per import de 18.117’79€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“1r. Reconèixer el deute a les empreses que a continuació s´assenyalen pel valor 
corresponent a les factures que igualment es relacionen, acordant l´abonament de les 
mateixes a les respectives empreses creditores amb càrrec a les partides que en cada cas 
s´indiquen; tot això atesos els informes del Servei d’Edificis Municipals de data 
22/05/2015 (annex I) i 05/06/2015 (annex II) i el del Servei de Parcs i Jardins de data 
17/06/2015 (annex III), i atès l’informe favorable d’Intervenció (annex IV), informes 
que s’adjunten i que es donen íntegrament per reproduïts:  
 
- Abonar a l’empresa ELECNOR, SA., amb CIF A-48027056 i domicili al C/ Licorers, 
parc. 171-172 – Naves 1, 2, 3. Polígono industrial Ca’n Rubiol. 07141 Marratxí – 
BALEARES (Annex I) un total de 6.776,00 €, amb càrrec a la partida 11 93320 63300 
EDIF.MUNICIPALS. MAQUINÀRIA, INSTAL. TÈCNIQUES I UTILLATGE per les 
següents factures: 

- Fra. 57050008 de 18/2/2015 de l’import de 1.312,85 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució split paret. Socors (Cort). 
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- Fra. 57050012 de 18/2/2015 de l’import de 1.857,35 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de subministrament i instal·lació conjunt MITSUBISHI ELECTRIC 
MSZ-HJ50VBA a Avingudes (sala Rack). 

- Fra. 57050013 de 18/2/2015 de l’ import de 3.605,80 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de casettes a Son Pacs. 
  
- Abonar a l’empresa ELECNOR, SA., amb CIF A-48027056 i domicili al C/ Licorers, 
parc. 171-172 – Naves 1, 2, 3. Polígono industrial Ca’n Rubiol. 07141 Marratxí – 
BALEARES (Annex II) un total de 9.953,10 €, amb càrrec a la partida 11 93320 63300 
EDIF.MUNICIPALS. MAQUINÀRIA, INSTAL. TÈCNIQUES I UTILLATGE per les 
següents factures: 

- Fra. 5705019800 de 22-5-2015 de l’import de 3.048,51 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de canonada a Mobilitat. 

- Fra. 5705018800 de 22-5-2015 de l’import de 1.412,07 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució d’electroventilador a Oficina del defensor del 
ciutadà. 

- Fra. 5705019300 de 22-5-2015 de l’import de 2.052,64 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de turbina doble a Son Pacs. 

- Fra. 5705019000 de 22-5-2015 de l’import de 1.444,74 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de fancoil a Avingudes. 

- Fra. 5705019100 de 22-5-2015 de l’import de 259,55 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de ventilador a Avingudes. 

- Fra. 5705019700 de 22-5-2015 de l’import de 1.735,59 €, amb el 21% d’IVA 
inclòs, pel concepte de substitució de canonada al gimnàs de la policia. 
 
- Abonar a l’empresa PUIGCERCOS, S.A.U. amb CIF A-07072911 i domicili al carrer 
Gremi Ferrers, 16, 07009 Palma (Annex III) l’import de 1.388,69 €, amb càrrec a la 
partida 11 17100 21309 PARCS I JARDINS. DESPESES DIVERSES DE 
CONSERVACIÓ per la factura núm. CR 54659 de data 31/7/2014, de l’import de 
1.388,69 €, amb el 21% d’IVA inclòs, pel concepte de subministrament de materials 
diversos per a instal·lacions de reg dins l’àmbit de gestió de la Brigada de Parcs i 
Jardins. 
 
2n. Comunicar el present acord a les empreses interessades i a les seccions de 
Comptabilitat i Intervenció”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
38. Proposta d’aprovació  de desestimar sol·licitud de declaració d’especial interès 
o utilitat municipal 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“ Desestimar la sol·licitud formulada pel Sr. Pablo Suárez Vieco, en representació de la 
CONSTRUCTORA SAN JOSE, SA., de declaració d’especial interès o utilitat 
municipal de les obres de pavimentació per a l’homologació de la pista d’atletisme del 
poliesportiu Príncipes de España, C/ Gremi de Foners, 4, exp. CN 2015/1605, titular: 
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Conselleria de Turisme i Esports als efectes d’aplicació de l’Impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres, en base a la següent fonamentació jurídica: 
 
1.- Aquesta declaració d’interès especial o utilitat municipal és competència del Ple 
Municipal que podrà adoptar l’acord per majoria simple dels seus membres. El 
legislador, per tant, ha disposat que sigui el Ple, com a òrgan de màxima representació 
política dels ciutadans en el govern municipal, l’òrgan que declari si existeix o no la 
utilitat municipal. Així, la determinació de l’existència o no de l’especial interès o 
utilitat pública queda sotmesa al debat i votació dels membres del ple. Declaració que 
s’adopta, per tant, en l’exercici d’una potestat discrecional de l’Administració, que 
consisteix en la facultat de triar o optar, dintre d’una pluralitat de solucions justes, per 
aquella amb la qual millor s’assoleixi el principi d’eficàcia al que queda obligada tota 
Administració. 
 
El concepte d’interès especial o utilitat municipal no pot identificar-se amb el d’utilitat 
pública, ja que el primer se circumscriu a l’àmbit municipal, i això té tot el sentit ja que 
és el propi Ajuntament o Municipi qui ha de suportar la càrrega de la bonificació. Així, 
en el cas que ens ocupa l’aprofitament del poliesportiu no és, tan sols, a nivell d’aquest 
terme municipal sinó de l’àmbit de tota la Comunitat Autònoma. La interpretació de 
l’interès municipal en sentit extensiu podria abastar tots els àmbits de la societat que 
coadjuvessin a millorar la qualitat de vida dels ciutadans. És per això que, per a 
l’adopció de decisions de considerable transcendència per a  l’Hisenda municipal, tenint 
en compte el minvament d’ingressos que suposa la concessió de la bonificació, es 
faculta al ple de l’Ajuntament per interpretar quines obres o instal·lacions mereixen ser 
declarades d’utilitat municipal. 
 
2.- L’art. 103.2a) del Text refós de la llei reguladora de les hisendes locals (RD 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març) disposa la possibilitat que els Ajuntaments puguin 
regular la bonificació esmentada mitjançant les Ordenances fiscals, i a Palma, es regula 
a l’art. 4.2 de l’Ordenança  Fiscal de l’ICIO, inferint- se de l’anterior que la bonificació 
que ens ocupa és potestativa per a l’Ajuntament i, per tant, no reglada ni compensada 
per una Llei autonòmica o estatal, és a dir, que en concedir- se ho és en detriment de la 
recaptació municipal, per la qual cosa la Llei faculta a l’Ajuntament en Ple per a 
l’exclusiva decisió de la interpretació de l’interès municipal.  
 
L’aplicació directa d’aquesta bonificació conduiria a la desaparició de l’Impost, la qual 
cosa explica la facultat del propi Ajuntament per calibrar, en base al que s’ha exposat, 
quines han de ser les obres mereixedores del benefici esmentat, amb més motiu si són 
obres estatals o autonòmiques, el finançament i possibles bonificacions de les quals 
haurien de ser suportades per aquestes institucions i no en perjudici dels fons de les 
Hisendes municipals. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
39. Donar compte de l’informe d’avaluació del compliment anual del pla de 
sanejament aprovat de conformitat amb el Reial Decret Llei 5/2009 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 



 

- 32 - 

 
“PRIMERO. En el Plan de Saneamiento la previsión de liquidación de ingresos era:  
 
— En cuanto a los Impuestos Directos:              181.725.089,56. 
— En cuanto a los Impuestos Indirectos:     37.503.894,28. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos:              101.700.467,11. 
— I. Afectados operaciones de capital:           0,00. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos no afectados:            101.700.467,11. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:     95.908.682,08. 
— En cuanto a los Ingresos patrimoniales:        3.855.983,24. 
— En cuanto a la Enajenación de inversiones reales:        0,00. 
— En cuanto a las Transferencias de capital:                                                   0,00. 
— En cuanto a los Activos financieros:                                                            0,00. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:                                                            0,00. 
 
En el Plan de Saneamiento la previsión de liquidación de gastos era:  
 
— En cuanto a los Gastos de Personal:              140.817.967,00. 
— En cuanto a los Gastos en Bienes Corrientes y Servicios:         121.789.771,17. 
— En cuanto a los Gastos Financieros:       8.446.434,37. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:             116.266.989,16. 
— En cuanto a las Inversiones reales:          0,00. 
— En cuanto a las Transferencias de Capital:         0,00. 
— En cuanto a los Activos financieros:          0,00. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:     25.579.936,94. 
 
En el Plan de Saneamiento la previsión de recaudación corriente + cerrados de ingresos 
era:  
 
— En cuanto a los Impuestos Directos:              170.821.584,19. 
— En cuanto a los Impuestos Indirectos:     31.878.310,14. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos:               96.615.443,75. 
— I. Afectados operaciones de capital:           0,00. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos no afectados:              96.615.443,75. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:     93.031.421,62. 
— En cuanto a los Ingresos patrimoniales:        3.983.230,69. 
— En cuanto a la Enajenación de inversiones reales:        0,00. 
— En cuanto a las Transferencias de capital:                                                   0,00. 
— En cuanto a los Activos financieros:                                                            0,00. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:                                                     0,00. 
 
En el Plan de Saneamiento la previsión de pagos corriente + cerrados de gastos era:  
 
— En cuanto a los Gastos de Personal:             140.677.149,03. 
— En cuanto a los Gastos en Bienes Corrientes y Servicios:        104.739.203,21. 
— En cuanto a los Gastos Financieros:      8.297.777,13. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:            110.453.639,70. 
— En cuanto a las Inversiones reales:          0,00. 
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— En cuanto a las Transferencias de Capital:         0,00. 
— En cuanto a los Activos financieros:          0,00. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:     25.579.936,94. 
 
SEGUNDO. En la Ejecución Real lo liquidado de ingresos fue:  
 
— En cuanto a los Impuestos Directos:  176.541.027,43; variación interanual de -
2,85%. 
— En cuanto a los Impuestos Indirectos:  20.349.910,15; variación interanual de -
45,74%. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos:  88.770.764,85. 
— I Afectados operaciones capital:      2.186.444,81. 
— En Tasas y Otros Ingresos no afectados:  86.584.320,04; variación interanual 
de -14,86%. 
— En cuanto Transferencias Corrientes:   81.107.692,74; variación interanual de -
15.43%. 
— En cuanto a los Ingresos patrimoniales:     3.615.802,25; variación interanual de -  
6,23%. 
— En cuanto a la Enajenación de inversiones reales: 3.062.160,31. 
— En cuanto a las Transferencias de capital:              -978.508,60. 
— En cuanto a los Activos financieros:         14.360.252,28. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:         98.767.500,00. 
 
En la Ejecución Real lo liquidado de gastos fue:  
 
— En cuanto a los Gastos de Personal:             122.078.446,09. 
— En cuanto a los Gastos en Bienes Corrientes y Servicios:        113.688.260,49. 
— En cuanto a los Gastos Financieros:     15.561.915,72. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:               79.002.270,68. 
— En cuanto a las Inversiones reales:                15.838.963,00. 
— En cuanto a las Transferencias de Capital:    10.754.037,92. 
— En cuanto a los Activos financieros:       1.302.344,63. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:              119.984.330,00. 
 
En la Ejecución Real lo recaudado corriente + cerrados de ingresos fue:  
 
— En cuanto a los Impuestos Directos:         156.227.529,31; variación interanual de - 
8,54%. 
— En cuanto a los Impuestos Indirectos:       20.229.946,36; variación interanual de -
36,54%. 
— En cuanto a las Tasas y Otros Ingresos:  88.756.688,26. 
— I Afectados operaciones de capital:        359.992,94. 
— En Tasas y Otros Ingresos no afectados:  88.498.201,94; variación interanual 
de - 8,40%. 
— En cuanto Transferencias Corrientes:   91.548.045,64; variación interanual de -
1,59%. 
— En cuanto a los Ingresos patrimoniales:     4.668.609,37; variación interanual de - 
17,21%. 
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— En cuanto a la Enajenación de inversiones reales: 3.062.160,31. 
— En cuanto a las Transferencias de capital:              237.952,33. 
— En cuanto a los Activos financieros:         6.019.742,98. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:       98.767.500,00. 
 
En la Ejecución Real lo recaudado corriente + cerrados de gastos fue:  
 
— En cuanto a los Gastos de Personal:             121.871.404,95. 
— En cuanto a los Gastos en Bienes Corrientes y Servicios:        111.934.897,26. 
— En cuanto a los Gastos Financieros:     15.316.395,13. 
— En cuanto a las Transferencias Corrientes:               69.631.526,23. 
— En cuanto a las Inversiones reales:                17.927.101,28. 
— En cuanto a las Transferencias de Capital:    14.951.034,14. 
— En cuanto a los Activos financieros:       1.302.344,63. 
— En cuanto a los Pasivos financieros:                84.245.940,79. 
 
Los indicadores de cumplimiento del Plan de Saneamiento son: 
 
— En cuanto al ahorro neto deducido de la liquidación: -82.116.470,37. 
 
— En cuanto al Remanente de Tesorería Gastos Generales: 25.010.532,28; 
respectivamente en cuanto a las obligaciones sin aplicar al Presupuesto de gastos a 
31/12/2014: 21.945.024,87  y en cuanto a las devoluciones de ingresos sin aplicar al 
Presupuesto a 31/12/2014: 939.880,10. 
 
— En cuanto al Remanente de Tesorería de Gastos Generales Ajustado: 2.125.627,31 
 
Teniendo en cuenta que sin perjuicio de la especificidad en cuanto al cálculo de la regla del 
ahorro neto para el ejercio 2009, el indicador a considerar para el cumplimiento de del Plan 
de saneamiento debe ser el Remanente de tesorería de gastos generales ajustado, el cual 
debe ser cero o positivo. 
 
Hay que tener en cuenta que si bien el plazo para la presentación telemática, era el 31 de 
marzo, la liquidación del presupuesto del ejercicio 2014 fue aprobada por la Junta de 
Gobierno de 21 de mayo de 2015 y que las circunstancias particulares motivadas por la 
constitución de esta Corporación, resultado de las elecciones de 24 de mayo, han 
imposibilitado dar conocimiento de este informe, a día de hoy, al Pleno, no dándose 
cumplimiento a los plazos establecidos para ello. 
 
Por todo ello se informa  favorablemente respecto al cumplimiento anual del plan de 
saneamiento aprobado”. 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
40. Proposta d’aprovació  d’acord de modificació de la composició de la Comissió 
de Centre Històric i Catàleg 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient  
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“Modificar l’acord de l’Ajuntament Ple de data 30 de juliol de 2015 pel qual es va 
establir la composició de la Comissió del Centre Històric i Catàleg, afegint-li quatre 
nous vocals amb veu i sense vot . Així la composició de la Comissió serà la següent: 
Presidència: El/la titular de la Batlia 
Vicepresidència 1ar: El /la titular de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge 
Digne 
Vicepresidència 2a: El/la titular de l’Àrea delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria 
Històrica i Política Lingüística 
Vocals amb veu i vot:  
-El/la Coordinador General de Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica  
-El Gerent, Coordinador General d’Urbanisme 
-El Subgerent,Director General d’Urbanisme, amb funcions de Director Tècnic 
d’Urbanisme 
-El Regidor del Districte Centre i Platja de Palma 
-Un representant de la Unitat Tècnica del Centre Històric 
-L’Arqueòleg/a Municipal 
-El/la Cronista de la Ciutat 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics de 
l’edificació de les Illes Balears 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears 
-Un/a representant del Col·legi de Doctors i Llicenciats en Lletres i Ciències de les Illes 
Balears 
-Un/a representant de la UIB 
-Un/a representant d’ARCA 
-Un/a representant de la Societat Arqueològica Lul·liana 
Vocals amb veu i sense vot: 
-Un/a Director/a general de mobilitat 
-Un/a representant del grup municipal PP 
-Un/a representant del grup municipal C,s 
-Un/a representant del Bisbat de Mallorca 
 
El/la Secretaria General del Ple de l’Ajuntament o funcionari/a en qui delegui, amb 
funcions de Secretari a la Comissió.” 
 
S’aprova per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma i PP) i  4 
abstencions (C’s) 
 
3.3. PROPOSICIONS D’INICIATIVA POPULAR 
(No n’hi ha) 
 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
 
SOL·LICITUDS INTERVENCIONS PROPOSICIONS  
 
- Federació d’associacions de veïns de Palma (CIF G-07203573) 
 Punt 41 ((Joan Forteza) 
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- Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina (G-57301814) 
 Punt 41 (Pere Felip Buades) 
 
- Unitat cívica per la República (CIF G-57601353) 
 Punt 41 (Miguel Mascaró Carrera) 
 
- Associació per a la Revitalització del Centres Antics (ARCA) (CIF G-07444938) 
 Punt 41 (Begoña Gómez Bonet o Àngels Fermoselle Paterna) 
 
- Anem Teixit Associatiu (No consta al RMEC) 
 Punt 46 (Francisco Cano Correoso) 
  
- Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de la CAIB (CIF G-07574890) 
 Punt 49 (Pere Felip Buades) 
 
- Associació animalista de les Illes Balears (CIF G-57784860) 
 Punt 49 (Carmen Rojas Matas) 
 
- La Unión de Asociaciones de Mallorca (CIF G-57472045) 

Punt  50  (Pere Felip Buades) 
 
- Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol Base de Mallorca (CIF G-
57621427) 
 Punt 51 (Pere Felip Buades) 
 
Punt 41 
 
Sr. Forteza, representant de la Federació d’associacions de veïns de Palma: 
 
“Bon dia a tots, intervindré en el punt 41, relatiu al monument de la Feixina. Benvolguts 
veïnats, Sr. Batle i senyors regidors. Aquestes darreres setmanes, la qüestió del monument 
franquista de Sa Feixina, ha estat un punt de debat i fins i tot de controvèrsia, entre els nostres 
ciutadans. És per això, que des de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, hem tirat mà 
de l’hemeroteca, per posar les coses en el seu lloc. Volem puntualitzar, que el monument de Sa 
Feixina, va ésser inaugurat l’any 1947, en homenatge exclusiu als voluntaris franquistes, morts 
en l’enfonsament del creuer de guerra Baleares, succeït l’any 1938. L’acte d’inauguració va 
ésser presidit pel general Franco, cap de l’Estat d’un govern militar, colpista i totalment 
antidemocràtic. Per part de la Federació, aquests sols fets, tenen arguments i elements més que 
suficients, per rebutjar totalment el monument, la seva ideologia i l’esperit de la seva 
construcció. També volem fer recordar, que el monument, és una construcció que ni 
oficialment, ni institucionalment, ha estat catalogada per cap entitat reconeguda, i que per tant 
no té cap tipus de protecció, no per part de patrimoni històric de l’Ajuntament de Palma, ni 
patrimoni del Consell de Mallorca, ni per part del departament de Ciències Històriques i Teoria 
de les Arts de la Universitat de les Illes Balears. Per lo tant, des del punt de vista tècnic, i de 
cara al interès general de la ciutat, no té cap tipus de valor, ni patrimonial, ni arquitectònic, ni 
cultural, ni històric, que impedeixi la seva retirada. La Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma, demana a l’Ajuntament, compleixi el punt 16, dels acords de l’Equip de Govern, 
subscrits pels partits polítics PSOE, MÉS i Som Palma, on es preveu el desmuntatge i retirada 
del monument del parc de Sa Feixina, i heu faci el més aviat possible, i si cal el reubiqui  al 
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museu militar del Sant Carles. Donat que aquest museu és un Consorci entre el Ministeri de 
Defensa, el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca, al nostre entendre, no suposaria 
cap tipus de despesa pel nostre Ajuntament. El compliment de l’acord, no faria altre cosa, que 
posar en vigor, la voluntat de milers de ciutadans de Palma, que en les passades eleccions, varen 
votar els partits polítics, que avui conformen la majoria de l’Ajuntament de la nostra ciutat. Per 
altre banda la retirada del monument, permetria recuperar el parc de Sa Feixina, tal com va ésser 
concebut originalment l’any 1935, pel nostre insigne arquitecte, Guillem Forteza. Forteza va 
concebre Sa Feixina, com un gran espai totalment horitzontal, que unia la mar amb l’edifici de 
l’escola de Jaume I, de tal manera que des de les finestres de l’escola, els alumnes podien gaudir 
del blau de la nostra meravellosa mar. L’any 1941 Forteza escrivia: qualsevol construcció 
vertical dintre l’espai del parc, desvirtuaria tot el urbanisme de la part occidental de la nostra 
ciutat. Avui, malauradament, tot això ja és història. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació de Veïnats Es Raval de 
Santa Catalina, referent a aquest punt de Sa Feixina, exposa lo següent: en relació a la Sentència 
del Suprem en la que es recolza al Govern municipal, hi ha que dir que no es pot comparar una 
estàtua del colpista Franco, amb el monument de Sa Feixina, que no recorda al dictador, sinó en 
els que varen morir en el creuer, i en la placa posterior, a totes les víctimes de la Guerra Civil. 
Aquests tipus de monuments, són símbols amb caràcter pedagògic, sobre lo que no es tindria 
que tornar a repetir. L’exemplaritzarem, dient que la casa de Hitler a Àustria, es manté, i això no 
significa el enaltiment del nazisme, ja que són llocs on poden explicar els fets històrics de forma 
didàctica, en els alumnes dels col·legis. Aquest monument de Sa Feixina, té un valor històric, 
per lo que hi ha que construir en aquest sentit, no destruir. A més, hi ha que recordar que els tres 
partits d’esquerres de Palma, s’han compromès a protegir el patrimoni, i així ho afirmaren en la 
seva primera aparició junts, front a la façana de l’edifici de Can Bibiloni. Si es manté la retirada 
del monument, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, s’oposarà frontalment. No 
podem transigir amb els braços creuats. I no hi ha que oblidar que fa cinc anys, se va aconseguir 
consens i es va aprovar la retirada dels elements nazi-feixistes . A Santa Catalina hi ha diferents 
opinions, a favor i en contra, de la demolició d’aquest monument. I hem de respectar totes les 
opinions. I tenim una idea per contentar a tots: mantenir el monòlit, però afegint una inscripció 
que digui més o menys lo següent, per la Pau, per la solidaritat i per la germanor entre tots. Per 
altre part, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, s’alinea en l’opinió d’ARCA, 
una entitat amb un prestigi indiscutible, i una honestedat irreprobable, en el manteniment de 
l’actual monòlit, despullat ja de simbologia franquista, que feia proselitisme d’un cop d’Estat 
genocida i anticonstitucional, que humiliava a la legal i històrica i heroica, repeteixo, heroica, II 
República espanyola. Ara ja és una altre història. I l’opinió d’una entitat tan coherent i exemplar 
com ARCA, hi ha respectar-la sempre, perquè en el nostre criteri, sap més de patrimoni ARCA 
que els vint-i-nou actuals regidors junts. I per finalitzar demanem, amb els doblers que costaria 
aquesta demolició, no valdria més gastar-se aquests doblers en donar de menjar en els 
nombrosos palmesans que passen fam i les de Caín per poder subsistir? Res més i moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Mascaró Carrera, representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Bon dia Senyores i Senyors. Bon dia Senyors regidors i Senyores regidores. Gràcies. Nosaltres 
volem un país digne, no volem un país, que a un moment electoral com en aquest moment està 
succeint a Catalunya, tinguem un Govern que vagi a llepar les sandàlies a la Sra. Merkel o al Sr. 
Obama, i que es tradueixi en els nostres afers interiors del nostre país, això ja ho solucionarem 
nosaltres. Per lo tant no creiem que necessitem cap ajuda de ningú, per dur els interessos del 
nostre país. En lo referent a Sa Feixina, vull apel·lar a la Llei, vull apel·lar, no vull apel·lar en els 
sentiments ni si té la raó un ni si té la raó l’altre, simplement que s’acatin les Lleis i res més. Si 
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tenim en compte que després de la Segona Guerra Mundial, es firma el Tractat de Ialta entre els 
Estats Units, Gran Bretanya i la URSS, que va suposar la rendició incondicional del feixisme. I 
si tenim en compte, que els demòcrates acaten majoritàriament les resolucions de la ONU, on es 
reconeixen clarament les peticions de la societat democràtica internacional. Si tenim en compte 
tot això, no entenem com Espanya encara es glorifica els símbols del feixisme, que arreu 
d’Europa s’han estat esborrant de la vida diària de les persones. Una vegada més els demòcrates 
no podem aguantar que no es tombi el monument de Sa Feixina, un monument que va ser 
inaugurat pel dictador el 1947, precisament després de la Segona Guerra Mundial. Des d’Unió 
Cívica per la República, des de Memòria Històrica, i des de moltes més entitats que s’han 
adherit a la campanya “Feixina fora ja”, volem que es compleixi el programa de l’actual 
Govern, que diu clarament que Sa Feixina s’ha d’esbucar. Els demòcrates pensem que qui no 
vulgui tombar Sa Feixina, està intentant ancorar-se en el passat. Nosaltres volem tirar aquest 
monument, i que es compleixi la Llei de Memòria Històrica. Perquè volem mirar al futur d’un 
altre manera, i construir un país més lliure i democràtic. Senyors i Senyores, volem data ja! 
Gràcies.” 
 
Sra. Fermoselle Paterna, representant de ARCA: 
 
“Bon dia. Sr. Batle, senyores i senyors regidors. ARCA intervé per demanar als responsables de 
l’Ajuntament de Palma, que obrin un diàleg constructiu, per consensuar el futur del monument 
de Sa Feixina. L’alçada política d’uns governants també es mesura en la seva capacitat pel 
diàleg i el consens. Hi ha molts arguments a favor de la conservació del monument a la seva 
ubicació original, i és molt important que totes les postures es puguin expressar en un ambient 
de diàleg constructiu. Senyores i senyors del Govern municipal, no es pot comparar el 
monument de Sa Feixina a una estàtua eqüestre d’en Franco. El regidor de Cultura va fer valer 
com a argument una sentència que obliga a la retirada d’una estàtua eqüestre d’en Franco. És 
evident que no és comparable. Una estàtua d’un dictador és un homenatge intolerable. Un 
monument a unes víctimes moltes d’elles mallorquines, és un element molt distint. La Llei de 
Memòria Històrica obliga a reconèixer totes les víctimes. El monument de Sa Feixina, ja va ser 
despullat de tots els símbols, i els escrits que podien ferir sensibilitats i ARCA va estar d’acord. 
La decisió va ser per unanimitat de tots els grups polítics, mentre l’Ajuntament era dirigit per 
Aina Calvo del PSIB-PSOE i la regidora de Cultura era Nanda Ramón, del PSM integrat 
aleshores dins el BLOC, i dins MÉS ara. Tan malament creuen que ho varen fer les polítiques 
que els precediren? Perquè nosaltres no ho creiem. Avui el monument de Sa Feixina, és un 
element educatiu enmig de la ciutat. Ens ajuda a no oblidar i clama contra les guerres i les 
dictadures. El monument de Sa Feixina, té un valor patrimonial molt clar. El monument va ser 
creat per l’arquitecte Francesc Roca Simó que evolucionà del modernisme al racionalisme, estil 
aquest darrer al qual es pot adscriure el monument a les víctimes del Baleares. N’hi ha molts de 
semblants, a Pensilvania per exemple, on trobem el monument a la batalla de Gettysburg, un 
monument gairebé bessó al de la Feixina. I a Rosario, Argentina, el Monument Nacional a la 
Bandera. Aquest arquitecte mallorquí projectà edificis tan importants per la nostra ciutat com 
són l’edifici modernista de Can Segura a les Avingudes, Can Casasayas a la Plaça del Mercat i 
el Col·legi Notarial de Balears. Hem sentit argumentar en contra del monument, que com que no 
està catalogat no té valor patrimonial. Senyores i senyors, si tot allò que té valor patrimonial 
estàs catalogat, ARCA podria plegar. Saben vostès que Can Bibiloni no estava catalogat? Saben 
que ARCA es va quedar tota sola a la Comissió de Centre Històric i que varem aconseguir tan 
sols, no varem aconseguir ni tan sols un informe de la Universitat que ho defensés? Sabem no 
obstant que defensen els valors patrimonials del monument de Sa Feixina, el cronista de Ciutat, 
Bartomeu Bestard, el professor que va ser director del Museu de l’Educació, en Jaume Serra, el 
historiador que ha escrit sobre la Guerra Civil a Mallorca, Cristòfol Miquel Sbert i arquitectes 
actuals tan prestigiosos com Pere Nicolau i Toni Sbert, per citar tan sols a uns pocs. ARCA 
demana als tres partits que integren l’Equip de Govern que obrin un procés de diàleg. Per a la 
nostra entitat, resulta incomprensible, que estigui el desmuntatge del Monument de Sa Feixina 
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als acords del Govern municipal. Aquest tema no havia format part del debat públic de la 
campanya electoral, ni constava als programes de mà que els partits varen repartir al carrer, ni 
tan sols hem estat capaços de trobar-ho com a punt concret dins els programes electorals per 
Palma, ni del PSOE, ni de MÉS, ni de Som Palma. Creiem que aquest fet els ha de fer 
reflexionar. Conservar la memòria és molt important, per no caure als mateixos errors i a les 
mateixes injustícies. Des d’ARCA convidem a treballar per conservar la memòria, i restituir la 
dignitat a unes víctimes mai prou reconegudes, les víctimes que lluitaren per la democràcia i 
contra la dictadura. Hem de crear un nou monument a un lloc cèntric, recuperem els refugis de 
la guerra. Un infant que entri a visitar-ho, sortirà pacifista. I recuperem llocs tan importants com 
el Fortí d’Illetes. No podem perdre el temps, els doblers i l’empremta del passat destruint 
patrimoni, hem de mirar al futur, aprendre, ensenyar i educar. Repetim el que hem dit al 
principi: l’alçada d’un polític també es mesura en la seva capacitat per dialogar i consensuar. I 
ara afegirem, per rectificar. Demanem als nostres polítics intel·ligència i seny. Moltes gràcies.” 
 
Punt 46 
 
Sr. Cano Correoso, representant de Anem Teixit Associatiu: 
 
“Hola buenos días. Alcalde de Palma, Concejales, público en general. Acudo una vez más a este 
Pleno para dar voz a las personas que de otra manera no tendrían forma de hacer oír sus 
demandas. Y me refiero en concreto al caso de una pareja que desde hace ya un año resiste 
heroicamente a las inclemencias del tiempo, metidos en una tienda de campaña en frente del 
Consell Insular, sede del IMAS de la calle General Riera. Sus nombres son Aisa y Milud. El 
motivo de su gesto es reclamar que les sean devueltos sus tres hijos menores de edad, uno de 
ellos de sólo dos años y medio de vida. En un momento dado la asistenta social que los atiende, 
decidió ordenar el internamiento de los críos en centros de acogida distintos. El motivo que se 
dio era la falta de equilibrio emocional de la pareja. Ha hablado con Milud y Aisa y ellos 
demuestran ser personas equilibradas y responsables. ¿Por qué sino llevan tantos meses 
resistiendo día y noche, haga frío o haga calor en la calle, con pancartas denunciando su 
situación bajo una sencilla tienda de campaña? ¿Qué otra cosa les lleva a hacer lo que ninguno 
de nosotros aguantaría si no fuera por el amor de unos padres por sus hijos? Unos padres a 
quienes les ha sido arrebatado lo más valioso que tenían. Y llamo aquí a vuestro sentimiento de 
amor como padres y como madres, para que os pongáis en la situación de dos padres que llevan 
un año sin estar con sus hijos. Los niños han intentado huir de los Centros de Acogida, no 
soportan seguir allí y quieren estar con sus padres. Este mismo caso plantee al anterior 
Consistorio, y no se hizo nada. Sé que tenéis otra sensibilidad, y que se está intentando dar una 
solución con el corazón y la razón a este caso. Sólo os pido que lo tengáis presente y hagáis lo 
que esté en vuestras manos por solucionarlo. También quiero hacer saber de la situación crítica 
por la que paso en estos momentos. Mi mujer perdió el trabajo hace unos meses y yo no tengo 
trabajo desde hace mucho. Y tengo gastos a los que me cuesta mucho hacer frente. Ya en el 
anterior Pleno y por mediación de Comisiones Obreras os pedí trabajo para mí. No pido limosna 
sino un trabajo del que vivir. Tengo mis limitaciones pero estoy seguro de que podéis hacer algo 
por ofrecerme un trabajo que se ajuste a mis particularidades. La misma petición hice al anterior 
Consistorio y no hicieron nada por mí pero vosotros sois de otro signo político, y tenéis que 
tener sensibilidad hacia un colectivo como el que yo represento, mayores de 45 años con 
estudios básicos. Muchas gracias.” 
 
Punt 49 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de 
la CAIB: 
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“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. La Federació d’Associacions de Jubilats 
i Pensionistes de la CAIB, referent a aquest punt de protecció i defensa dels animals, exposa lo 
següent: qualcú va dir que les coses més importants de la vida no són coses. Leonardo da Vinci 
pensava que arribaria un dia en el qual els homes veurien l’assassinat d’un animal com ara 
veuen el d’un home. Que enfora estam. Encara l’humà creu que està per damunt de la bestia i 
gaudeix demostrant la seva ombria tractant a aquests animals els quals demostren ser 
infinitament més civilitzats que el propi home. Tots ells poden arribar a ser domesticats i 
podrien arribar a donar-nos lliçons de grandesa a costa de l’amor, perquè ells, al igual que 
nosaltres, senten i sofreixen més de lo que podem imaginar. Si els mirem als ulls, tal vegada, 
puguem arribar a comprendre. En quina ment cap que qualcú pugui gaudir de la mort agònica 
d’un animal? És tal la quantitat de doblers que mou la caça major, pel mer fet de torturar i matar 
a un ésser viu per demostrar lo inqualificable, que es podria omplir de vida a infinitat de 
menjadors, que fan equilibris per ajudar a persones amb una interminable llista de carències. És 
descoratjador que un home pugui pagar grans fortunes per tenir el plaer de batre a una fera. 
S’han aturat a pensar en el procés que comporta el naixement d’un elefant o d’un lleó? Mai 
podrem concebre que qualcú pugui gaudir disparant cap tals miracles, al igual que els toros que 
són maltractats d’una manera salvatge, repeteixo, salvatge, des de que són traslladats en el 
camió que els durà cap a una de les morts més cruels que puguin existir. Tant de bo qualque dia 
l’home pugui arribar a comprendre lo equivocat que està en el maltracta que les dispensa. 
Confiem que les institucions lluitin per erradicar les injustícies i endurir els drets, per evitar les 
salvatjades, abandonament de mascotes, front les quals poca gent considera de vital importància 
alçar la veu a mode de súplica, per conscienciar a una primitiva societat. Confiem que faran un 
major seguiment del benestar dels cavalls que arrastren durant hores una calessa. Esperem 
també que hi hagi un major control sobre els tortons que són apallissats i drogats, per la mera 
cobdícia del home que s’empenyia en demostrar una inexistent superioritat, que delata lo 
inferior que és per trobar-se anys llum del respecte i d’actuar amb l’única eina possible que pot 
salvar-nos a data d’avui, i convertir-nos en uns monstres carents d’ànima i de cor. Res més i 
moltes gràcies.” 
 
Sra. Rojas Matas, representant de l’Associació animalista de les Illes Balears: 
 
“Hola, molt bon dia a tothom, bon dia Sr. Batle, bon dia senyores i senyors regidors. La nostra 
associació, tenia molt a veure amb aquest punt presentat pel grup Ciutadans, en relació a la 
creació d’un registre de maltractadors d’animals, de fet era un dels punts que hi havia inclòs 
dins el programa de MÉS per Palma, en el qual varem esser instades les associacions a 
participar per elaborar-lo. El primer de tot és l’exposició de motius d’aquest punt, diuen, fan 
referència a que la declaració de Palma de 30 de juliol, Ciutat lliure de maltractament animal, 
era una exposició sense intencions, i buida de propostes i iniciatives. Jo m’agradaria explicar, 
que estic totalment en contra d’aquesta afirmació, perquè de fet des de que es va formar aquest 
Consistori, ja hi ha creades unes comissions específiques per temes concrets, de fet ja s’està 
modificant el Reglament de les galeres, per augmentar els aspectes de benestar animal. Hi ha 
creada, s’ha reprès la Comissió de zones d’oci caní, les zones dog. Ja hem tingut una reunió, es 
va tenir una primera reunió per separar per sectors tota la problemàtica en relació a benestar 
animal, que era molta, i varem decidir crear reunions sectorials, en les quals convidaria a 
l’oposició a participar, com va passar l’anterior legislatura, perquè l’oposició és un lloc molt 
digne, per fer política. De fet nosaltres varem treballar moltíssim la passada legislatura des de 
l’oposició. I un dels punts importants era que l’oposició va demanar que els incloguessin dins 
d’aquestes comissions de treball, per tant així estaven assabentats del que es feia, i es poden 
evitar aquestes exposicions que no s’ajusten a la realitat. Després d’això, voldríem dir que en el 
punt 1 d’aquesta proposta, que es proposa crear el Departament de Benestar Animal, pensem 
que això ja existeix, de fet creiem que no hi ha major exponent en un Consistori com aquest, 
que una Regidoria de Benestar Animal, no cap altre superior, per tant ens conformem i estam 
molt contents d’aquesta Regidoria. És el primer cop que Palma té una Regidoria de Benestar 
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Animal. Per tant, no recolzem aquest punt, perquè creiem que és reiterar-se. En el segon punt, sí 
que el recolzem, per suposat, estam totalment d’acord, perquè a demés era una de les propostes 
que varem incloure dins el programa, el registre municipal de maltractadors. En concret 
nosaltres fèiem referència que les entitats que estam inscrites en el REMEC, i que formem part 
de les Comissions, poguéssim tenir accés en aquesta base de dades, perquè hi ha moltes de les 
entitats que tenen refugis funcionant, i que seria una gran ajuda el tenir aquest llistat, per a poder 
evitar adopcions per part d’aquestes persones, i pensem que el centre municipal de Son Reus, 
doncs hauria d’esser el principal consultor d’aquest llistat, per evitar que persones que hagin 
estat condemnades, sigui per delictes o per faltes administratives en benestar animal, pugui esser 
rebutjades com a possibles adoptants d’aquests animals. Per tant, sí que creiem que és una passa 
molt bona, i que pel nostre parer, de defensor de tots els animals, no sols de cans i moixos, 
pensem que els toreros i els caçadors, haurien d’estar inclosos dins d’aquest llistat de 
maltractadors. I per suposat, avui tenim una bona notícia, del primer condemnat per delicte de 
maltractament animal, que va esser l’assassí del cavall Sorky, mort a cops pel seu propietari, pel 
mer fet de no haver guanyat una carrera, serà la primera persona que entrarà a presó a Balears, 
per un delicte de maltractament animal. Va esser condemnat a 8 mesos de presó, però com que 
ja tenia antecedents per un delicte anterior, el Jutge ha ordenat la seva entrada en presó. Estam 
molt contents d’aquesta decisió, perquè obrir precedents. La nostra feina funciona. Aquest mes, 
bé aquest estiu ha estat particularment terrible, i li dono la raó en el company que ha vingut 
anteriorment, amb les barbaritats que hem estat contemplant a Tordesillas, amb la barbaritat del 
bou de Fornalutx, que òbviament que sentirem els típics tòpics de que no competeix a Palma, de 
que els nins que passen fam, les dones maltractades, els desnonats, l’atur. Però és que nosaltres, 
torn a repetir, som unes entitats que defensem els drets de tots els animals, tots, de consum, 
d’oci, de companya, de ramaderia, tots els animals. I no aturarem fins que aquest maltractament 
finalitzi. Estarem contents el dia que la nostra associació s’hagi de dissoldre, perquè no tenim 
cap tasca. Tots els altres punts que es fa referència, en fomentar les adopcions, el benestar 
animal, l’educació. Efectivament, sí, són necessàries, també estaven inclòs dins el programa de 
MÉS per Palma, que varem ajudar a elaborar les entitats. Són unes reivindicacions molt 
antigues del nostre col·lectiu, i que efectivament si no es treballa des de les bases, no 
aconseguirem mai canviar aquesta societat. Per tant la nostra associació dona recolzament en el 
segon punt, que és la creació de registre, i convidem a l’oposició a que vulgui estar inclosa, dins 
de les Comissions de treball, així estaran en coneixement de totes les tasques que s’estan duent, 
que són moltes perquè tenim molta feina pendent. Moltes gràcies. Bon dia.” 
 
Punt 50 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. La Unió d’Associacions de Mallorca, 
referent a aquest punt de la recollida pneumàtica, exposa lo següent: davant la sentència 
favorable al Govern municipal del contenciós, pels problemes de la recollida pneumàtica al 
centre de Palma, i que significa una possible indemnització de 18,7 milions d’euros a 
l’Ajuntament, i per extensió a tots els ciutadans i ciutadanes de Ciutat, i més concretament als 
que paguen les abusives facturacions que fa l’administració per l’aigua i la recollida de fems, 
volem senyalar el desgavell a la facturació de l’aigua i fems que afavoreix als grans negocis, i 
perjudica als pensionistes i jubilats, i a totes les persones que viuen totes soles: separats, dones i 
homes, pensionistes, jubilats, persones majors, etcètera. Hem d’afegir la barbaritat que la 
imposició de la factura del pagament del cànon de sanejament, amb dubtes de legalitat, de la 
inclusió a la facturació, i com a mínim a la coherència de que aquest cànon s’hauria de cobrar a 
part, i per conducte del Govern o del Consell com es fa amb la facturació de la incineració de 
fems. O millor, hauria d’estar inclòs en els Pressuposts Generals de la Comunitat o en l’ecotaxa 
a cobrar, ja que les despeses les ocasionen, en gran part, la massificació turística que patim. A 
més, donat que els costos fitxes a la facturació són abusius castigant a la vivenda a on es viu, i 
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facturant casi res pels consums, tant d’aigua com recollida de fems. Suggerim a la presidenta 
d’Emaya i portaveu de l’Ajuntament, la Sra. Neus Truyols, que és una excel·lent política que 
està realitzant una activa, dinàmica, eficaç i honesta tasca a Cort, que faci un bon ús dels 18,7 
milions d’euros d’indemnització, i que pertanyen als ciutadans, per tant als pensionistes, 
jubilats, persones majors, divorciats, separats, viudes, etcètera, que estan castigats per l’actual 
sistema de facturació, a que els exoneri del pagament del cànon de sanejament, i de les 
quantitats fitxes que hi figuren impositivament a la facturació de l’aigua, cosa que seria possible 
si aquesta fos la voluntat política de la nova administració. O sigui, d’aquest Equip de Govern 
de l’Ajuntament. Tan sols es tracta de posar-hi voluntat i coneixements. Confiem que el nostre 
suggeriment serà tingut en compte. Res més i moltes gràcies.” 
 
Punt 51 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Exjugadors i Exjugadores de Futbol 
Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació d’ex jugadors i ex 
jugadores de Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: al nostre 
criteri, el Consorci Urbanístic de la Platja de Palma, des del seu inici, ha estat un fracàs absolut. 
Aquest Consorci sempre, sempre ens ha defraudat. Quan començà a caminar, temps enrere, la 
seva gestió, opinem, fou nefasta, i actualment ni dona senyals de vida. I és que la Platja de 
Palma ha estat un dels exemples més flagrants de la falta d’iniciativa de tots els Equips de 
Govern que han desfilat per Cort, siguin del color que siguin. Aquest estiu, a la Platja de Palma, 
durant les 24 hores, és un sense viure, la gent resident no pot descansar i hi ha molta tensió. I és 
que el descontrol que impera a la zona pel turisme de borratxera, i la permissivitat de les 
administracions, és inacceptable. On és el Consorci de la Platja de Palma en aquests primers 
mesos des de la constitució del nou Consistori i Govern? Renous, vandalisme, delinqüència, 
incivisme, malestar, marquen el dia a dia de la Platja de Palma. Impera el descontrol i correm el 
risc de que molt aviat hi hagi el caos, mentre al Consorci no se li veu el pèl. Per altre part, 
senyalarem que aquests darrers anys prolifera una nova modalitat d’oferta, la dels habitatges 
vacacionals. Aquesta oferta d’habitatges per a usos turístics s’ha atacat des de dos punts de vista 
diferents, el dels hotelers, que reclamen la seva regulació, per no dir prohibició, i de sectors 
ecologistes, que clarament proposen la seva prohibició, amb l’argument que aquest turisme 
consumeix més recursos naturals que el de sol i platja. Sense voler qüestionar aquesta realitat, 
que el turisme d’habitatges consumeix més recursos, aquest tipus de turisme presenta una gran 
avantatge, ja que beneficia econòmicament molta més gent: els propietaris de l’habitatge, els 
comerciants de l’entorn, els restauradors, els fabricants de productes locals, els llogaters de 
vehicles. Podem dir que aquesta modalitat suposa la socialització dels beneficis del turisme; 
mentre que el turisme de sol i platja, especialment en la modalitat del tot inclòs, només beneficia 
els hotelers i els operadors turístics, a més, naturalment, dels treballadors que, per cert, cada 
vegada estan més mal pagats. Des d’aquest punt de vista, encara hi ha un altre element per 
incorporar, el turisme de masses provoca la pèrdua de renda per càpita de la població. La teoria 
és la següent: el turisme de masses necessita mà d’obra poc qualificada que, generalment, s’obté 
en la immigració. Pensem que a Balears sobren turistes i s’hauria de reduir l’oferta. Però com? 
Si la tendència és que el turisme d’habitatge anirà creixent, encara que s’arribés a prohibir. D’un 
banda, és evident que l’oferta s’ha de regular, especialment s’ha d’intentar evitar el xoc 
d’interessos entre residents i turistes. D’altra banda, s’ha de promoure una continua reducció de 
l’oferta de turisme de masses, mitjançant l’exigència d’uns estàndards de qualitat cada vegada 
més elevats. Aquesta exigència de qualitat ha de ser més gran en els establiments que ofereixen 
el tot inclòs, fins al punt de fer inviables les ofertes de baixa qualitat, a les quals se les hauria de 
retirar la llicència. Però, immediatament sorgeixen els inconvenients en degradar-se els 
immobles que no són aptes per a usos turístics. Què en fem? Aquí és on el impost sobre les 
estades turístiques adquireix més sentit, en facilitar al Govern els recursos necessaris per 
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adquirir aquests immobles, i convertir-los en equipaments públics o en zones verdes que 
permetin l’esponjament de zones turístiques degrades, com la Platja de Palma. Res més i moltes 
gràcies.” 
 
41. Proposició del Grup Municipal PP relativa al manteniment del monument de 
Sa Feixina (306/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt bon dia a tothom. Jo abans de res m’agradaria demanar, voldria demanar en el Consistori, 
voldria demanar en el Batle i a tots els regidors que formen part de l’Equip de Govern, que 
hagin escoltat les paraules d’ARCA, perquè si vostès les han escoltat, i ens han demanat un 
consens a tots els grups polítics, els vull dir que si vostès estan disposats a continuar amb el 
manteniment del monument, ens tindran en el seu costat, per xerrar precisament d’aquest 
consens que ens han demanat avui. Dit això, són molts els motius pels quals nosaltres creiem 
que s’ha de mantenir el monument del Baleares, el monument que hi ha a Sa Feixina, aquest 
monòlit. Motius com per exemple els motius de la memòria. S’ha dit que és un monument 
feixista, nosaltres pensem que no és un monument feixista. Mirin és un monument que a dia 
d’avui, representa a totes i cada una de les víctimes. Podríem xerrar d’aquests mariners 
forçosos, que varen esser obligats a anar en aquest vaixell, el Baleares, però no crec que sigui el 
moment ni tenim temps de xerrar d’aquestes víctimes d’aquell vaixell. S’ha dit que el va 
inaugurar el Sr. Franco, i que per això se l’hauria d’enderrocar, s’hauria de llevar i no se l’hauria 
de mantenir. Però tampoc s’ha dit, que el monument va sorgir d’una iniciativa popular, un poc 
recolzada, o recolzada per un diari com és el Diari Ultima Hora, i que gràcies a aportacions 
voluntàries de moltes persones, que varen voler erigir aquest monument, podríem xerrar del 
valor arquitectònic que té el monument en si, com el seu arquitecte, és un arquitecte mallorquí, 
Francisco Roca Simó. Podríem xerrar de moltes, moltes coses, però jo crec que a les coses, quan 
xerrem de temes tan conflictius com aquest, i poso el conflictiu entre cometes, perquè a demés 
són temes allà on hi ha sentiments a darrera de persones que ho han passat molt malament, hi 
hem de posar seny i sentit comú. A l’any 2010, a l’any 2010 i a iniciativa de que es va demanar 
a l’Ajuntament de Palma, la demolició d’aquest monument, es varen demanar uns informes, 
informes que jo ara tinc aquí, un dictamen sobre el monument dedicat a les víctimes del creure 
de la Guerra a Balears. Hi va haver un informe de la Sra. Maria Ballester Cardell, hi va haver un 
informe del Sr. Bartomeu Trias Prats, i després hi va haver una sèrie d’informes d’ARCA i 
d’altres entitats. Degut en aquests informes, hi va haver un Decret, que la Regidoria de Cultura, 
Patrimoni i Política lingüística a l’any 2010, Decret allà on en aquell moment, a l’any 2010, hi 
ha ara una sèrie de polítics, a demés ara tenim aquí asseguts tant en el Batle com en el que serà 
el Batle d’aquí a dos anys, que estaven i formaven part del Govern a l’any 2010, que es va 
decidir la continuïtat, no es va decidir la continuïtat perquè sí, es va decidir la continuïtat 
després d’haver estudiat, que precisament en compliment de la Llei de memòria històrica, i 
perquè la Llei de memòria històrica lo que vol és defensar a totes i cada una de les víctimes, més 
enllà, més enllà de a quin bandó estiguessin, i perquè precisament no es torni a repetir aquest 
horror, es va decidir la continuïtat. Evidentment, en base a lo que diu la Llei de memòria 
històrica, es va decidir llevar tota aquesta simbologia, que podia recordar a un determinat 
bàndol, perquè d’aquesta manera, totes i cada una de les persones, totes i cada una de les 
víctimes d’aquesta Guerra Civil, doncs, poguessin esser recordades, amb aquest monòlit. 
Precisament, a l’article 15 de la Llei, diu lo següent, no és que, lo que es vol és que, ara ho 
llegiré. Perquè es consideri la seva demolició, o perquè pugui estar enllaçat dins l’article 15.1 de 
la Llei, diu que sinó, que es requereix que el símbol tingui una vocació o significat exaltador de 
la revolta militar de la Guerra Civil, i de la repressió de la Dictadura. És a dir, no poden 
comparar, perquè a Comissió el regidor, va dir que es basaven única i exclusivament en dues 
coses. U, que tenien un acord del Pacte, que com acord del Pacte era la demolició d’aquest 
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monòlit. I dos, me va afirmar que sí, jo li vaig dir, és degut a l’acord? I me va dir, sí 
evidentment hi ha un acord el Pacte, però bàsicament ho va basar en una Sentència del Tribunal 
Suprem, i nosaltres creiem que de cap de les maneres, es pot comparar una cosa amb l’altre. 
Dir-los també una cosa molt important, hi ha hagut una, es va publicar la setmana passada un 
article d’un historiador, i una persona gran defensora del patrimoni, que deia que si els jueus han 
defensat que no es pot demolir, ni Mauthausen, ni Auschwitz, ni Dachau. S’ha defensat 
precisament perquè la màxima error que hagi pogut sofrir mai la nostra societat, ho recorda la 
comunitat jueva, és perquè és important recordar, i hem d’aprendre dels errors del passat. I de 
cap de les maneres, volem que aquest Consistori, es basi en una Sentència del Tribunal Suprem, 
en una, que compari una estàtua del Sr. Franco eqüestre, amb un monument que a dies d’ara lo 
únic que recorda, adaptant-se precisament a la Llei de memòria històrica, a totes i cada una de 
les víctimes. Nosaltres lo que els volíem demanar és lo següent, que prioritzin les necessitats de 
la societat, que prioritzin les necessitats dels palmesans i palmesanes, i per favor, estiguin al 
servei de les persones, i no estiguin en el servei de les seves idees. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Avui tenim un Ple molt llarg, i els dic per respecte als temps, perquè les 
entitats han complit exactament el seu temps d’intervenció, jo crec que també els grups polítics 
ho hem de fer.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. En primer lloc vull aclarir, i me remeto a l’acta de la Comissió de 
Serveis a la Ciutadania, que diu que en cap moment aquest regidor, va comparar cap estàtua 
amb el monòlit que parlem. Va parlar d’una Sentència que desenvolupa part de la Llei de 
memòria històrica del 2007, i que aquesta Sentència és del 2012, i que concretament i ho vull 
llegir diu el Suprem, i vaig dir també i està en acta, i vostè Sra. Durán ho sap, està en acta i diu 
el Suprem: dicha disposición impone a todas las administraciones públicas, a adoptar las 
medidas oportunas para que se proceda a la retirada de aquellos monumentos conmemorativos, 
que supongan una exaltación de la Guerra  Civil, con el objeto de dar cumplimiento al espíritu 
de reconciliación y concordia, que permitió el alumbramiento de la Constitución de 1978, y 
evitar la permanencia de cualquier vestigio que pueda ser causa de enfrentamiento, agravia o 
ofensa al modelo constitucional de convivencia. Vaig parlar d’un recurs no admès del Suprem, 
en contra d’una Fundació, no vaig parlar, i sinó revisi l’acta, no vaig parlar en cap moment, que 
aquesta estàtua era o no era, si vostè ho sap és perquè ho ha mirat, li agraeixo, li agraeixo que 
hagin mirat aquesta Sentència, per tant. Però el que vull dir és el següent, 5 anys després de la 
contextualització del monument de la Feixina, és evident que no s’ha aconseguit l’objectiu per 
part de la societat, que el segueix considerant un símbol franquista. La decisió del 2010, no ha 
aconseguit transformar el monument en un símbol de trobada, de pau, ni de democràcia, perquè 
això no s’aconsegueix d’un dia per un altre, ni molt manco elevant uns soldats a la mateixa 
categoria de víctimes, que tenen sens dubte les víctimes del franquisme. Aquest Equip de 
Govern municipal considera com ho va fer en el seu moment el Govern del 2010, que estam 
davant d’una decisió política, que pren amb fermesa i sense dilacions, i que es sustenta sobre 
dues bases fermes. Per una banda, un ampli suport de la societat palmesana, per dur endavant la 
seva retirada. I en segon lloc, perquè compta amb una base jurídica i tècnica, ben argumentada. 
L’arqueòloga municipal afirma, que no existeixen dubtes sobre la manca de valors 
historicoartístics dels seus elements, tot i que ara no consta d’elements d’exaltació franquista. 
Diu textualment: el manteniment de la polèmica de la seva conservació, ens remet a que 
continua mantenint tot i la retirada del seu símbol, el seu caràcter original. A més exposa, que la 
seva retirada definitiva, no implica en cap cas tramitació o autorització especial, perquè els 
informes tècnics determinen que no té valors historicoartístics, i que el monument, no ha gaudit 
mai de cap protecció, derivada de la legislació en matèria de patrimoni, per tant tampoc 
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necessita cap informe de la Comissió de Centre Històric i Catalogació. També informa que no 
és una estructura traslladable. Sí es podrien conservar els relleus dels mariners del sòcol, i 
conservar-los juntament amb l’escultura del mariner caigut, ja en retirat el 2010. La decisió de 
desmantellament i la retirada ja està presa, falta executar-la i s’ha de dur a terme, amb claredat i 
transparència, especialment amb les entitats implicades. En aquest sentit, hem d’esser 
responsables, perquè hi ha bàsicament dues entitats enfrontades, memòria de Mallorca i ARCA. 
No hem de permetre ni atacs ni desprestigis contra cap d’elles, ambdues són imprescindibles pel 
seu activisme social i cultural, s’ha de respectar el seu posicionament, i des de l’Ajuntament ho 
hem de manifestar. Ara bé, s’ha de demanar amb dues entitats que respectin la decisió de 
l’Equip de Govern i dels seus votants, hem d’explicar que no és una decisió autoritària, sinó un 
acord de Govern, de transformacions que en formen part, tal com es va fer i exigir el 2010, quan 
es va decidir contextualitzar el monument. Pensem que l’espai que deixi, no pot esser substituït 
per cap element, sinó que s’ha de recuperar l’espai lliure de Sa Feixina, així com el va concebre 
l’arquitecte Guillem Forteza, que va esser distorsionat en el seu dia per la construcció del 
monument. Així també ho recomana l’arqueòloga municipal. Ara bé, falta tancar pressupost del 
cost de la demolició, calendaritzar-ho, decidir on es col·locaran els elements retirats, el mariner 
2010 i el relleu del sòcol. En tenir aquestes concrecions, s’ha de mantenir reunions amb ARCA, 
amb Memòria Historia de Mallorca, i amb les entitats que sigui convenient. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (Ciutadans): 
 
“Muchas gracias. Aquest monument va esser erigit l’any 1948 en record de les víctimes del 
enfonsament del creuer Balears, durant la Guerra Civil. Avui és per a la ciutat símbol de la 
voluntat democràtica, de no oblidar mai els errors de les guerres i les dictadures. Esto es lo que 
simboliza y es hoy el monolito de Sa Feixina para los ciudadanos, ni más ni menos que esto. 
Este monumento es el perfecto ejemplo, de cómo la sociedad es capaz de evolucionar en 
positivo, teniendo muy presente cuales fueron los errores del pasado, convirtiéndolos en 
símbolo de la democracia, de la que todos disfrutamos. El Gobierno del Pacte en 2010, cuando 
el Sr. Hila era Teniente de Alcalde, adoptó esta solución para adecuarlo a la Ley de Memoria 
Histórica. Entonces pregunto ¿Por qué Sr. Hila y Sr. Noguera, permiten que sus socios de 
Gobierno, desautoricen y rectifiquen una decisión que Ustedes tomaron? Y que además una 
gran mayoría de los ciudadanos consideró acertada. Ni siquiera Ustedes atienden a sus propias 
razones, así que de cara a los ciudadanos, no tienen ninguna credibilidad. Por otro lado, es 
totalmente innecesario, por los motivos que ya he explicado, la destrucción o traslado de este 
monolito, ya que va a suponer un coste muy elevado. Los ciudadanos de Palma, lo que 
queremos es que se invierta el dinero en las necesidades básicas, que se sepa identificar cuales 
son esas necesidades, y se prioricen en los gastos. Se me ocurren muchísimas necesidades que 
tienen los ciudadanos, antes que la de derribar la del monolito, y que seguro que además a 
Ustedes les suena. Objetivo pobreza cero, con especial atención en la población infantil. 
Ninguna familia sin luz, agua, gas, comida y material escolar. Refuerzo del servicio de ayuda a 
domicilio. Estaría bien invertir ese dinero aquí. Plan de ocupación digna, especialmente dirigido 
a jóvenes, parados de larga duración, y mayores de 45 años. También estaría bien destinar este 
dinero a este Plan de ocupación. Además añado, mal estado de los colegios, suciedad en las 
calles, seguridad ciudadana, venta ilegal que perjudica a los comercios, inundaciones cada vez 
que llueve en Palma, etcétera. Si hacemos una lista de necesidades básicas, que los ciudadanos 
de Palma necesitan, y establecemos unas prioridades, creo firmemente que la destrucción del 
monolito, no estará en las top ten, ni mucho menos, sino que estará en la última posición de una 
lista muy larga. En definitiva, creo que todos tenemos que aprender del pasado, hay que mirar al 
futuro, y tenemos que trabajar para el bienestar de los ciudadanos, con realismo y sentido 
común. Gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
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“Bé, dir-li en el regidor, evidentment, vostè no va fer menció a que es feia referència en aquesta 
Sentència del Tribunal Suprem. I vostè me diu, ho va mirar, clar que sí. Si vostè me fa una 
menció i el seu argument que tenen com acció de Govern, és una Sentència del Suprem, jo la 
vaig mirar, i no té res a veure una Sentència del Suprem, que fa referència a una estàtua del Sr. 
Franco a cavall, amb un monòlit que des de l’any 2010, no té cap tipus de simbologia, sinó que 
representa a totes i cada una de les víctimes d’aquella malaurada Guerra Civil. Dit això, jo li 
demanava en el principi de la meva intervenció, que hagués pres nota de lo que ens demanava 
ARCA, que era consens, xerrar, haguéssim aparcat tots aquesta demolició d’aquest monòlit, i 
vostè d’una manera molt autoritària, que vostès diuen que no ho són, diu: la decisió ja està 
presa. I perquè han pres aquesta decisió? Perquè és un acord de Govern, que era lo primer que jo 
li havia dit. Vull dir vostès crec que prioritzen, i ho han fet des del dia primer, prioritzen els seus 
acords de Govern a les prioritats dels ciutadans. Ara ho deia molt bé la regidora, la Sra. Patricia 
Conrado, les prioritats d’aquesta ciutat, no són la Feixina. Vostè diu que a partir de l’any 2010, 
han passat 5 anys, i no s’ha aconseguit que la societat vegi una inclusió d’aquest monòlit. Seran 
vostès. Evidentment que hi haurà gent afectada, que voldrà la demolició, però li puc assegurar, i 
vostè ho sap perfectament, que no és un clam en el carrer, la demolició del monòlit, no és una 
prioritat pels ciutadans. Pels ciutadans segueix essent una prioritat, arribar a final de mes, el 
poder pagar el seu llum, el poder pagar el seu lloguer, o poder arribar a final de mes. Això és 
una prioritat, això és una prioritat. Lo que no ho és, és l’esbucar el monòlit. Nosaltres com que 
ja sabíem que vostès actuarien de manera totalitària, i decidirien, nosaltres el primer punt els 
demanàvem que deixessin el monòlit com està, i es centressin en lo que realment importa a les 
persones. Però després a la nostra proposició, hem vist que ja a la Comissió va quedar clar, que 
ens ho varen votar en contra, els demanem que no prenguin cap decisió, que no prenguin cap 
decisió, que no contin amb un informe de la Comissió de Patrimoni, que no prenguin cap 
decisió sense un informe de la Comissió de Centre Històric, que no prenguin cap decisió sense 
un informe del Cronista de la Ciutat. Els demanem una avaluació del cost. Que ens costarà? Que 
costarà en els ciutadans aquest acord seu del Pacte? És un acord seu, del seu Pacte, dels seus tres 
partits. Que ens costarà? No ho sabem. Que faran després? No ho sabem. Però la decisió, com 
vostè bé ens ha dit, ja està presa. Com que vostès ens ho varen votar en contra, perquè no els 
interessa demanar cap tipus d’informes, perquè la decisió ja està presa. I després han cercat una 
Sentència del Tribunal Suprem, que els avali la seva decisió, però ja l’han presa des del primer 
dia. Que passa? Que els hem demanat, ja per urgència, després de la Comissió, els varem 
demanar un informe, que demanin vostès un informe als Serveis Jurídics de la casa, de si es 
preceptiu o no. Ja acabo, ja acabo. Mirin, jo els demano seny, els demano sentit comú, i els 
demano que aquests doblers que vostès han de destinar a demolir a esbucar Sa Feixina, ho donin 
a Serveis Socials, però que no facin això. Vostè ha dit que després hi ha dues. Sí, ja acabo. 
Vostès ha dit que hi ha dues entitats que xerraran amb la Memòria i amb ARCA, també xerrin 
amb la resta dels ciutadans, també xerrin amb l’oposició. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Passem ara per tancar. Demanaria una mica de silenci a les persones que estan escoltant el Ple, 
perquè es puguin expressar les diferents opinions, i ajustar-se al temps, per poder fer-ho com 
toca. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miri Sra. Durán, m’agrada que escolti la Sra. Conrado, però nosaltres 
moltes de les propostes que desitgen per Palma, les compartim, però facin uns anàlisis perquè 
demana la Sra. Conrado lo que demana en aquests moments, faci una mica de recordança dels 
seus companys, que han governat en aquesta ciutat, i llavor m’encanta que vostè xerri 
d’autoritarisme, de dictadora, perquè en mallorquí hi ha una expressió que diu, ningú parla 
d’això és el qui no en té més, és a dir. Llavors, anem a veure, si nosaltres hem pres o hem deixat 



 

- 47 - 

de prendre, doncs els ciutadans s’han equivocat a lo millor amb nosaltres, a lo millor els 
ciutadans, els nostres programes estan equivocats, els nostres vots estan equivocats. Que vol que 
li digui? Respecte, jo li pregaria que quan vostè intervé, jo l’he escoltada, però quan jo he llegit 
lo que jo tinc escrit no m’ha escoltat, jo he dit manca per fer tots els informes jurídics i artístics 
que calgui. No farem les coses il·legalment, no farem les coses. I a demés li dic una cosa, quan 
vostès facin una addicional a una pregunta, mirin que demanen, mirin que demanen. Comissió 
de Patrimoni d’aquest Ajuntament, quina és? Deu esser de Centre Històric. Ah no, del Consell. 
Ah, del Consell. És a dir, demanin lo que demanin, mirin això. Però en tot cas, en tot cas, és a 
dir, lo que està clar, lo que està clar és que lo que no podem fer és apel·lar a la Llei quan ens 
interessi i quan no ens interessi hem de tenir en compte altres opinions. Li dic, cap tipus 
d’autoritarisme, hem analitzat el tema, hem mirat els nostres programes, i veiem que aquest 
tema no hi ha pau social a ciutat respecte aquest tema. I els informes, demanarem tots els 
informes que calgui fer. Res més. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ara s’ha xerrat amb els diferents portaveus de grups municipals, per fer un minut de silenci en 
record dels dos treballadors morts dilluns a una obra a Platja de Palma. Sr. Manuel Arazola 
Quesada y el Sr. José Gómez Martí. Sí que els demanaria guardar un minut de silenci... Moltes 
gràcies. Vull enviar des d’aquí i en nom de tot el Consistori, un missatge de condol a les 
famílies, i de recolzament de l’Ajuntament, i posar-nos a la seva disposició per tot el que 
puguem ajudar. Moltes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir l’actual 
fisonomia del Parc de Sa Feixina en la seva totalitat, conforme als informes tècnics de 
l’any 2010. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a recavar els informes de 
la Comissió de Patrimoni, de la Comissió de Centre Històric, del Cronista de la Ciutat i 
l’avaluació de costs del desmantellament, així com un estudi de la nova ubicació, abans 
de prendre qualsevol decisió. 
 
3.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a prioritzar a les persones 
en la seva acció executiva, per damunt dels seus acords governabilitat”. 
 
Esmena d’addició PP (344/2015) 
“4.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a demanar un informe 
als serveis jurídics d’aquest Ajuntament de Palma relatiu a si és preceptiu o no 
l’elaboració d’informes de la Comissió de Patrimoni abans de la demolició del 
monument de Sa Feixina ja que es considera part del nostre patrimoni” 
 
Es rebutja per 16 vot en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
49. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a la protecció i defensa dels 
animals (294/2015) 
 
Sr. Cañellas Cardona (Ciutadans): 
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“Sr. Batle, senyors regidors. Com tots sabem, el passat dia 30 de juliol de enguany, es va 
presentar i aprovar per part d’aquest Equip de Govern, un acord relatiu a Palma municipi lliure 
de maltractament animal i antitaurí. Considerem que aquest acord va esser una mera exposició 
d’intencions, un titular molt polit, molt maco, però totalment buit de contingut. Per una part es 
declara Palma antitaurina, sense tenir l’Ajuntament competències damunt la Plaça de Toros, i 
varem viure una situació un poc ridícula, que al cap d’un parell de dies, es va celebrar una 
corrida de toros a Palma. Per altra part es produeix la declaració de Palma Ciutat lliure de 
maltractament. Una declaració que vull recordar, va esser aprovada per unanimitat, però aquí va 
quedar, només amb aquesta declaració, no es va aportar per part de l’Equip de Govern cap 
iniciativa, ni varen explicar com o de quina manera pensaven dur a terme, per aconseguir que 
Palma sigui realment una ciutat lliure de maltractament animal. Des de Ciutadans creiem que 
s’ha d’acabar de governar a base de titulars, creiem que hem de començar a aportar idees i 
propostes reals. Jo sé que per part de la Regidoria, ens diran que proposar un departament quan 
ja hi ha una Regidoria que funciona fabulosament, i fa de tot, és innecessari, però nosaltres li 
diem, precisament com que hi ha una Regidoria que entre altres coses s’anomena de Benestar 
Animal, considerem que aquesta Regidoria actualment no està funcionant, no està fent una feina 
adequada, i es pot millorar moltíssim. I això no ho dic jo, no ho diu Ciutadans, o al manco no 
només ho diem nosaltres. Per posar-li dos exemples, perquè n’hi ha molts, però el temps és el 
que és i és limitat, posaré dos exemples que crec que són significatius, i llegeixo textualment: es 
muy triste comprobar, que el título de bienestar animal, que se ha colocado la Concejalía, es 
solo eso, un título, era solo una vana promesa electoral, Palma puede ser la mejor ciudad del 
mundo para vivir, pero para los que no tengan perro. Això no ho diem nosaltres, no són paraules 
de Ciutadans, són paraules d’una responsable de Baldea, una de les principals, si no la principal 
associació animalista. Un altre exemple, mis buenas expectativas para Palma esta legislatura, se 
están esfumando a marchas forzadas, siento mucho haber pensado que se podía, veo que todo es 
más de lo mismo. No són paraules nostres Sra. Truyol, són paraules d’una candidata a les llistes 
de MÉS en aquest Ajuntament, estan publicades, són públiques a totes les xarxes socials. Sra. 
Truyol, no només ho diem nosaltres, ho diuen les associacions animalistes, ho diuen inclús 
companys seus, no funciona. Per tot això, i perquè nosaltres ho dúiem en el nostre programa 
electoral, i era un compromís que teníem amb els nostres votants, hem presentat aquesta 
proposició. Aquesta proposició es divideix en dues parts, una és sol·licitem la creació del 
Departament de defensa animal. Departament que centralitzi les competències, damunt benestar 
i defensa dels animals, contant amb l’assessorament del Col·legi oficial de veterinaris a les Illes 
Balears, i d’entitats de protecció animal. Entre les funcions d’aquest departament, figuraran les 
campanyes de conscienciació, especialment entre els nins, campanyes contra l’abandó 
d’animals, fomentar l’adopció dels animals domèstics, creació de campanyes de castració, de 
micro chip i de vacunació, etcètera, etcètera, etcètera. I el segon punt és la creació d’un Registre 
municipal de maltractadors animal, que depenent d’aquest departament, s’incloguin en ells totes 
les persones que hagin estat inhabilitades per la tinença d’animals, o aquelles persones que 
hagin estat sancionades per temes de maltractament animal, per així poder dur un control 
damunt elles, i així poder evitar que siguin, que tornin a cometre, reincideixin, en la seva mala 
praxi. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, si volen fer una mica de memòria, abans d’aquest Ple de juliol de enguany, allà on es va 
declarar Palma antitaurina, i Palma lliure de maltractament animal, previ en aquest Ple, ja es va 
constituir una Regidoria de Benestar Animal, que és la Regidoria, és allà on jo estic fent feina. 
A lo millor, lo que és una mica ridícul, no és tant que aquest estiu, malauradament s’hagi 
celebrat una correguda de bous allà on hi va haver maltracta, tortura i assassinat d’animals, sinó 
que per part de Ciutadans, es presenti una moció allà on es demani la creació d’un departament 
que ja existeix, i crec que tenen coneixement de l’existència d’aquest departament, perquè és 
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coneguda per l’opinió pública, i també pels grups polítics, perquè ja se n’ha xerrat a altres 
moments, tant en els Plens com en Comissions, com a altres moments que hem tingut diferents 
trobades. Evidentment tot es pot millorar, i com que hem començat a fer feina en aquesta línea, 
és una Regidoria nova, allà on s’està fent feina en moltes línees, que ara li explicaré, que mai 
s’havien fet des d’aquest Ajuntament, evidentment tot es pot millorar, i estam oberts, com ja 
hem dit altres vegades, a que es facin propostes per millorar aquest àrea, com és el cas del segon 
punt d’aquest Registre de maltractadors i maltractadores d’animals, que com ja s’ha dit també 
per part de programes electorals dels partits que estan governant, ja estaia aquesta proposta, i 
per tant votarem a favor, però no podem votar a favor de crear un departament que ja està creat. 
Li record algunes de les línees de feina, que ja estam fent feina a hores d’ara, no són línees de 
feina en el futur, sinó que ja estam fent feina ara. en relació a Son Reus, estam millorant els 
serveis i els sistemes de acollida, precisament per incrementar la acollida d’aquests animals 
abandonats. Estam també fent feina per realment arribar a les quotes de sacrifici cero, 
incrementant esterilització i millorant les condicions dels animals que estan a Son Reus. Estam 
fent feina, per millorar les colònies de moixos que existeixen, i ampliar-les per així reduir les 
problemàtiques que puguin generar, a diferents punts de la ciutat. Estam treballant per canviar 
diferents normatives, que tenen relació directa amb els animals i amb el seu benestar, perquè 
totes d’una manera global, no només l’específica de benestar animal, sinó tota la normativa que 
tingui aquest Ajuntament, si té qualque relació amb els animals, idò també sigui favorable en el 
seu benestar. Estam fent feina de manera decidida, com crec que coneixen perfectament, amb el 
tema del benestar dels cavalls que fan feina a les galeres, amb la visió de a mig d’ara, de canviar 
la normativa, per esser més estrictes amb els seus controls i les seves circumstàncies, i de cara a 
mig termini estam també valorant les possibilitats de transferir aquestes llicències, que ara tenim 
de galeres, a altres tipus de vehicles més ecològics. També estam fent feina, per incrementar el 
control de l’ús dels animals, per exemple com a reclam publicitari, o com a venda il·legal. 
Estam fent feina en relació a Palma antitaurina, a part de no destinar cap tipus de recurs a cap 
activitat relacionada, també estam fent feina, que abans no es feia, per dur a terme la tramitació 
de les sancions oportunes, quan un menor entra a la Plaça de bous de Palma, que vull recordar 
que fa un parell d’anys, també va entrar un menor, aquest Ajuntament en tenia coneixement, i 
no va moure ni un dit durant mesos i mesos, per posar i tramitar aquesta denúncia. També estam 
fent feina, per poder realitzar una formació a la Policia local, perquè hi hagi agents que estiguin 
especialitzats en el benestar animal, i quan hi hagi un cas de maltracta o una situació que hi hagi 
animals en perill, puguin actuar d’una manera molt més diligent, i amb coneixement de causa. 
Totes aquestes són algunes de les feines que s’estan fent, i totes elles, com ja s’ha dit, s’estan 
fent en coordinació i en cooperació de totes les entitats animalistes, perquè hi ha diferents grups 
de feina, allà on estan, on en formen part aquestes entitats, i més enllà d’això, és la nostra 
manera de governar, de fer feina del costat de la gent, no ni damunt la gent ni d’esquenes a la 
gent. O sigui que crec que ja ha quedat palès, quin és el nostre posicionament, en relació a les 
propostes concretes que presenteu.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Desde el Partido Popular, la verdad es que no somos partidarios 
de creación de más departamentos, pero tampoco somos de los que creemos que por el hecho de 
que una Regiduría lleve un nombre pomposo, con muchas palabras, esté haciendo un mejor 
trabajo del que se venía haciendo. Yo hoy la verdad es que quiero reivindicar el trabajo que se 
ha hecho desde Son Reus, desde hace muchos años, ya no desde esta legislatura ni de la otra ni 
de la pasada, creo que hay muchísimas personas que hace mucho tiempo que están trabajando. 
Que si Usted hoy puede hablar de acercarnos al sacrificio cero, no es por lo que ha hecho en dos 
meses, sino por lo que se lleva haciendo desde hace muchos años. Además se está haciendo en 
colaboración con personas de entidades, y con personas voluntarias, que están ayudando a 
conseguir, no solo acercarnos al sacrificio cero, sino a ir aumentando progresivamente las 
adopciones de animales. En cuanto a la proposición, también quería decir que estamos de 
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acuerdo en que hay que hacer campañas, en cuanto a fomento de tratamientos no obligatorios. 
También campañas en cuanto al fomento de tratamientos obligatorios, pero nunca meternos en 
aquel trabajo que no es del Ayuntamiento. El Ayuntamiento tiene una labor de tipo informativo, 
y lo que debe hacer sobretodo es prevenir. Creo que es importantísimo seguir con la labor que 
ya se viene haciendo desde el año 93 en este Ayuntamiento con el Aula educativa de Medio 
Ambiente, incidir en esa educación sobretodo a los jóvenes y a los niños. En cuanto al Registro 
municipal de maltratadores, si que decir que creo que es importante, puede ser importante este 
Registro en cuanto a evitar que esas personas que ya han sido digamos acusadas de maltrato, 
pudieran adquirir o precisamente adoptar mascotas. Creo que este Registro debe cumplir una 
función preventiva, que debe garantizar lo que está dispuesto legalmente en cuanto a lo que es la 
reserva y la privacidad de datos, y deber permitir la posibilidad también de arrepentimiento, 
retracción y rehabilitación de los agresores, creo que esa es una parte que también se tiene que 
trabajar. Creo que también es importante en todo este tema, que no debemos dejar de lado que 
tiene que darse una importante colaboración con el Seprona, que es el cuerpo que es el 
responsable precisamente de la mayoría de los casos de maltrato. También si quiero recordar 
que ya hace muchos años en el Ayuntamiento de Valencia precisamente, fue una Regidora 
Popular, la de Sanidad, Lourdes Bernalda, que puso ya en marcha el primer Registro en España 
en este sentido. Y también sí que quisiera decir que creo que hay una importante labor que se 
puede reconocer precisamente al Gobierno de España en este tema, y es que precisamente ha 
recogido esa preocupación de los ciudadanos españoles, en cuanto al maltrato animal. Y a día de 
hoy la reforma del Código Penal, que ha entrado en vigor desde el 1 de julio de este año, ha 
incorporado una serie de novedades, como son la extensión del número de animales que son 
objeto de protección penal, más allá de los domésticos, el aumento de penas de prisión para los 
casos más graves de maltrato animal, que pueden llevar penas de hasta 18 meses de cárcel, la 
inhabilitación para la tenencia de animales, como la condena accesoria, el castigo por primera 
vez en nuestra legislación de la explotación sexual de animales, o que entre las circunstancias 
agravantes se incluya el maltrato delante de un menor de edad. Yo creo que todo este tipo de 
novedades que recoge le Código Penal, es un avance histórico, y además son peticiones y 
reivindicaciones históricas de las asociaciones animalistas. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (Ciutadans): 
 
“Sra. Truyol, estic content de veure tot lo que han fet, però per lo vist, ni les associacions 
animalistes estan esmentades d’això, i lo que és més trist, ni els seus companys de partit, que 
figureu a les llistes electorals, perquè els comentaris que he fet, no són de fa dos mesos ni tres, 
estan fets per ells aquest mes, fa 15 dies. No crec que tot això que vostè m’ha dit ho hagin fet en 
15 dies, però bé de totes maneres, si és vera tot lo que vostè me diu, estic content i sap que 
tindrà el nostre suport. I referent en el punt 2, estic content també que ens donin suport en 
aquest punt, perquè tots el dúiem en el nostre programa electoral per lo que veig, i lo que li vull 
dir, vull deixar clar, que no s’han de sentir malament perquè aquesta proposta l’hagi presentada 
Ciutadans, perquè això no beneficia ni a Ciutadans ni perjudica en el Govern, en els únics que 
perjudica és en els maltractadors d’animals, i en els únics que beneficia és en els animals de la 
nostra ciutat de Palma, per això els hi torn a agrair, tant a l’Equip de Govern com al Grup 
Popular, que hagin donat suport en aquesta iniciativa. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sols només volia puntualitzar, perquè no hi hagi cap equivoc, que la creació d’aquesta 
Regidoria que té el nom i les funcions d’avançar en el benestar animal, no ha suposat cap 
increment de personal. Precisament com s’ha dit, tenim Son Reus, que funciona des de fa anys, 
que allà hi ha funcionaris, administratius, veterinaris, Policia, personal d’Emaya, que hi fa feina 
per les diferents funcions, i són la mateixa gent que està fent feina, però a més a més hem 
incorporat uns funcionaris que estaien a la Regidoria, que també fan feina específica en aquesta 
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àrea. I evidentment la millora del benestar animal, no és una cosa d’una Regidoria en concret, o 
d’unes persones en concret, és feina de moltíssima gent, i me pareix ben curiós que des del 
Partit Popular, s’alabi la feina que s’ha fet els darrers anys en l’Aula d’educació, que hi ha 
precisament a Son Reus, quan nosaltres lo que ens hem trobat és una Aula d’educació totalment 
infrautilitzada, allà on durant aquests darrers 4 anys, no sé exactament el número d’activitats 
que s’hi ha fet, però els mateixos responsables de Son Reus ens diuen, que l’hauríem d’utilitzar 
molt més, i així ho farem, en benefici també de totes aquestes iniciatives que hem estat xerrant 
aquí. I res més perquè crec que ja ha quedat tot clar. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Votarem de forma separada els dos punts de la proposta... Sí, digui.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Si me permite Sr. Alcalde. ¿Aquí se permiten enmiendas in voxe o no?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Crec que si són per un error.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“No, no, simplemente es que.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“La propuesta es de Ciutadans.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí bueno sí que estábamos dispuestos a digamos a votar a favor el primer punto, siempre y 
cuando no supusiera un incremento presupuestario. Simplemente eso. Sí, pues en ese caso sí 
votamos a favor.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“O sigui que seria una transaccional a la proposta de Ciutadans. L’accepten? No, nosaltres 
votem en contra, però com ells volen fer una, és abans de votar. Sí, molt bé, vots a favor...” 
 
A la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
Punt 1.- Informe desfavorable  
Punt 2.- Informe favorable  
 
“1º Creación del “DEPARTAMENTO DE DEFENSA ANIMAL” que centralice las 
competencias sobre bienestar y defensa de los animales, contando con el asesoramiento 
del Colegio Oficial de Veterinarios de las Islas Baleares y entidades de protección 
animal, siempre que no suponga incremento presupuestario. 
 
Entre las funciones de este departamento figurarán las campañas de concienciación, 
especialmente entre los niños, contra el abandono de los animales, fomentar las  



 

- 52 - 

adopciones de animales domésticos, la castración como medida de prevención y control 
de la superpoblación y abandono, la prohibición de venta callejera de animales y su 
exhibición en escaparates, realización de campañas de implantación del microchip y de 
vacunaciones obligatorias en animales de compañía, etc. 
 
2º Creación de un “REGISTRO MUNICIPAL DE MALTRATADORES DE 
ANIMALES” dependiente del Departamento de Defensa Animal, en el que figuren las 
personas inhabilitadas para la tenencia de animales y las sancionadas por maltrato 
animal, para así, poder ejercer un mayor control y evitar que reincidan en sus 
actuaciones”. 
 
Es fa votación separada dels punts: 
Es transacciona el punt 1, entre el PP i C’S 
El punt 1 es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 
13 vots a favor (PP i C’s) 
El punt 2 s’aprova per unanimitat 
 
46. Proposició del Grup Municipal PP relativa a obertura de les escoles els 
horabaixes (311/2015) 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, no, gràcies Sr. Batle. No, simplement ho hem xerrat amb la regidora, que mantenim la 
proposta com estava inicialment presentada, simplement és manifestar la voluntat de que els 
centres educatius, doncs estiguin oberts els horabaixes, en el teixit associatiu, i també en aquells 
infants i joves que en els barris on es troben, doncs no hi ha instal·lacions esportives, com 
puguin esser doncs camps de futbol o cistelles per jugar a basquet, que allà sí que s’hi poden 
trobar, i que estan tancades. És simplement dinamitzar això i així com ho tenim presentat hem 
dit que estàvem d’acord tots. Moltes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb voluntat de 
transaccional i  amb la següent esmena: en lloc de dir “Insta a l’equip de govern” ha de 
dir “Insta al Govern de les Illes Balears” 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma instar al Govern de les Illes Balears a  posar en marxa 
un “Pla d’obertura i dinamització de les instal·lacions educatives municipals en horari 
no lectiu”. 
 
S’aprova per unanimitat  amb l’esmena recollida a la Comissió 
 
50. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la retirada de bústies de recollida 
neumàtica (300/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sr. Batle, com que varem arribar a un acord en principi i amb la regidora a la Comissió, hem 
decidit retirar directament la proposta. Nosaltres la retirem directament, per tant ja no hi hauria 
debat.” 
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Es retira de l’ordre del dia 
 
51. Proposició del Grup Municipal PP relativa al Consorci Urbanístic de la Platja 
de Palma (301/2015) 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. También retiraremos esta propuesta, teniendo en cuenta que la incorporación 
del Gerente ha sido reciente. Simplemente llamar la atención que 100 días para contratar a un 
Gerente, creemos que es demasiado, a pesar de que como ya dije en el Parlamento, quiero dar la 
enhorabuena, ya lo hice al Conseller de Turismo, tanto por el nombramiento del Gerente al 
Consorcio de la Playa de Palma, como del Gerente del Palacio de Congresos, no tanto por como 
será su trabajo, que lo tendremos que hablar ahora en el tiempo, sino porque efectivamente, por 
el currículum son dos personas que tienen la capacidad más que suficiente para realizar esta 
tarea. Pero sí que es cierto que 100 días para nombrar un Gerente, nos parece excesivo. En 
cualquier caso retiramos la propuesta. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, donar les gràcies en el Partit Popular per la retirada.” 
 
Es retira de l’ordre del dia 
 
COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA   
 
42. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la candidatura de Palma, com a 
patrimoni mundial de la UNESCO (307/2015) 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Sí es manté, però si me permet Sr. Batle. Quería dar las gracias al grupo Ciudadanos y al 
Equipo de Gobierno, por la unanimidad en esta propuesta que presentamos, así como también 
hubo unanimidad en la legislatura anterior para la creación de la Comisión, para el estudio de la 
viabilidad del proyecto, ya les anticipo que nos tendrán a su lado, siempre y cuando sea para 
trabajar en este sentido. Yo creo que Palma tiene que ser declarada patrimonio mundial de la 
UNESCO, y les animo a seguir mejorando la ciudad. Muchísimas gracias.” 
 
Informe favorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern Municipal a continuar 
treballant amb la proposta de Palma com a Patrimoni Mundial de la UNESCO”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
43. Proposició del Grup Municipal PP relativa a l’estat de dret i a la cohesió 
d’Espanya (308/2015) 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
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“Gracias Sr. Alcalde. Venimos padeciendo en los últimos años pretensiones independentistas 
por parte de determinados dirigentes políticos, principalmente en Cataluña, que a lo único que 
lleva es a inestabilidad, frustración, ruptura y confrontación social. No contentos con ello, 
incluso el Consejero de Justicia de la Generalitat de Cataluña, se atrevió a ofrecer nacionalidad 
catalana, a los ciudadanos de Baleares, ante una eventual pero utópica independencia de 
Cataluña, como si fuéramos vasallos suyos a los que debemos nuestra propia existencia. A día 
de hoy, seguimos esperando una repulsa contundente en respuesta, por parte de nuestros 
dirigentes políticos. La relación jurídica entre Cataluña y las Islas Baleares, se sitúa en el plano 
de la igualdad. Ambas comunidades autónomas, contamos con nuestro propio Estatuto de 
Autonomía, y estamos supeditados a la Constitución Española. Cabe destacar, que desde la 
aprobación de la Constitución Española, todos conformamos un Estado democrático, un Estado 
social, y un Estado de derecho, integrado por un conjunto de hombres y mujeres libres, e iguales 
en derechos y obligaciones, que nos ha permitido alcanzar las mayores cuotas de progreso y 
bienestar, que ha vivido esta tierra. La Constitución Española significó un pacto de concordia y 
convivencia, bajo la premisa del respeto a la pluralidad y singularidad de los territorios que la 
conforman. Y se basa en este respeto y riqueza, el fundamento de su indisoluble unidad. Así el 
artículo segundo de nuestra Constitución declara: la Constitución se fundamenta en la 
indisoluble unidad de la Nación española, patria común e indivisible de todos los españoles. Y 
reconoce y garantiza el derecho a la autonomía de las nacionalidades y regiones que las 
integran, y la solidaridad entre todas ellas. Es por ello que el grupo del Partido Popular, presenta 
la siguiente proposición, insta a todas las instituciones del Estado, a poner en valor la cohesión y 
la unidad de España, a respetar los derechos y libertades fundamentales de todos los ciudadanos, 
y al hecho que estos se desarrollen, garantizando la convivencia y la concordia entre todos los 
españoles. A poner en valor la fortaleza democrática de nuestras instituciones, a poner en valor 
y defender nuestra soberanía nacional, que no es ni vulnerable ni divisible. E instamos a todas 
las instituciones y a la sociedad española, a la defensa y puesta en valor de nuestro Estado de 
derecho, de nuestros principios y valores constitucionales y de nuestro sistema de libertades. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, gràcies. És ben curiós quan un partit demana el compliment de la unitat d’Espanya i de la 
cohesió en nom de la Constitució, però en el mateix temps ha quedat ben palès que el president 
d’Espanya no coneix el contingut d’aquesta Constitució i els drets que emparen. I per un altre 
costat, quan, des d’aquest partit quan governa, governa d’esquenes a la gent i contra les 
llibertats i els drets dels pobles, o sigui que. Dit això, aquest Govern saluda, mira amb bons ulls 
i a més a més anima, a qualsevol procés participat, i de radicalitat democràtica, com el que 
s’està vivint a diferents llocs d’aquest Estat i també del món, evidentment. Considerem 
imprescindible que es faci un debat obert, transparent i molt democràtic, en relació a que és lo 
que volem esser en el futur, i quines passes hem de donar per construir aquestes comunitats i 
aquests pobles, i en quines condicions volen viure. Però tot i això, tot i que aquest Govern té 
aquest posicionament, també és cert que aquest Govern està composat per tres partits diferents, 
que tenen diferents sensibilitats i ideologies en aquest punt, tot i que tenim molts de punts en 
comú, com es demostra des d’aquest Equip de Palma per millorar aquesta ciutat, i per això ara 
donaré peu a cada un dels portaveus de cada partit, perquè pronunciï la seva línea en aquest 
sentit.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Nosaltres en principi quan varem veure aquesta proposta, lo que varem presentar, lo 
que varen exposar, va esser fonamentalment que pensàvem que s’havien duit ja declaracions a 
tots els parlaments autonòmics del tema que estaia fent menció la Sra. Truyol, respecte en 
aquesta declaració damunt la cohesió d’Espanya. Per tant nosaltres en principi ens varem 
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abstenir, però hem anat veient com han anat succeint tots aquests fets, i pensem que no està tan 
malament, el poder fer una declaració encara que sigui institucional, dins els 3 minuts que me 
donen, i que per tant jo els vull dir que, cap Parlament, cap Govern o institució política, pot 
desobeir les Lleis, democràticament aprovades, ni les resolucions dels tribunals, ni situar-se per 
damunt de la sobirania popular, que correspon d’acord a la Constitució al conjunt de l’Estat 
espanyol. Que reafirma la plena vigència de tots els principis democràtics que emanen de la 
Constitució, en particular la igualtat de tots els espanyols davant la Llei, amb independència del 
territori on resideixin. Que ens solidaritzem amb tots els ciutadans de Catalunya, davant el repte 
de les llibertats a la igualtat, a la democràcia que suposa la intenció d’algunes forces polítiques 
d’incomplir la Constitució i les Lleis, i les resolucions dels tribunals. I expressem el nostre 
màxim compromís, amb la construcció d’un projecte comú d’Espanya, de la mà dels ciutadans 
de Catalunya, en aquest cas en que estan, juntament amb tots els espanyols, en el marc de la 
Unió Europea. Aquesta és la declaració que nosaltres hem presentat, a tots els parlaments, i que 
nosaltres hem volgut exposar en aquest moment, davant l’Ajuntament de Palma. Per tant 
nosaltres sí que ens acollirem, en aquest cas canviarem el nostre sentit de vot de Comissió, i 
votarem a favor del tema de la cohesió de tota Espanya, perquè pensem que cap moment 
històric del nostre país, s’ha donat la plenitud de drets que hi ha en aquest moment en el nostre 
país, i que el voler debatre segons quines coses, ho hem de fer atenent a l’Estat de dret. Jo crec 
que el respecte en el dret i el respecte a la norma, és lo que ens donarà a tots llibertat, per a 
poder emprendre tot el que vulguem, sempre de discussió, sempre partint aquestes discussions i 
aquest debat, amb respecte a les Lleis vigents, i atenent en els mecanismes que hi ha per a 
poder-les reformar. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Des de Som Palma, formem part d’un pacte que està constituït per 3 
formacions distintes, amb històries i objectius propis, i també amb concepcions potser diferents, 
en qüestions polítiques supramunicipals. Però, per sobre de tot, ens uneix un principi 
fonamental comú: la defensa del benestar de tota la gent de la nostra ciutat. El nostre partit 
sorgeix arran d’aquest mateix principi cabdal: la lluita constant per l’augment de la qualitat de 
vida de totes les persones. I això està molt per sobre de banderes, fronteres, escuts, llengües o 
religions. Entenem que això només es pot fer d’una manera: amb una defensa ferma i constant 
de la democràcia en tots els seus nivells, cosa que inclou necessàriament el dret de tota persona 
de participar en la presa de decisions que afectin a la seva vida, i el deure de les institucions 
públiques de canalitzar aquest dret, ja sigui per les vies jurídicament existents o altres de noves 
sempre respectuoses amb el drets humans, la llibertat i la igualtat. Els sentiments de pertinença 
nacional formen part de l’esfera personal de cadascú, i malgrat tenen una connotació 
innegablement política i històrica, no estan necessàriament lligats als mecanismes democràtics 
d’autodeterminació política. En aquest sentit, Som Palma voldria reivindicar un espai per al 
debat polític, que no es redueixi automàticament ni s’identifiqui només amb la qüestió nacional, 
tot i que aquesta també hi formi part. Des de Som Palma volem reiterar el nostre compromís 
ferm, aquí i avui, amb la defensa de la cultura i la unitat de la llengua catalana, ja que entenem 
que aquesta reivindicació és plenament compatible i respectuosa amb la pràctica, el 
desenvolupament i la regeneració democràtica, que totes les nostres institucions necessiten. És 
innecessari i un tant absurd, en tant que ja forma part de les seves pròpies funcions i suposa una 
simple repetició de l’ordenament jurídic, polític i administratiu vigent, que l’Ajuntament insti a 
cap altra institució a: posar en valor articles o principis ja presents a la Constitució, com la 
cohesió, la unitat, la sobirania d’Espanya, etcètera. Respectar els drets fonamentals i llibertats de 
totes les persones. La fortalesa democràtica de les institucions. Posar en valor l’Estat de Dret, 
etc. A més, la Política, en majúscules, és l’art de saber trobar nous mecanismes de decisió 
col·lectiva, que superin els enfrontaments i les diferències, cosa que inclou posar en pràctica 
totes les eines legalment existents o desenvolupar-ne de noves. És evident que vivim en una 
època de canvis i crisi profunda de les institucions, i un dels reptes més importants és obrir un 
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procés constituent, que sigui respectuós amb la pluralitat de les diferents sensibilitats i 
comunitats, que conformen el nostre Estat. Des de Som Palma reivindiquem aquest procés, tot 
mantenint sempre una actitud constructiva, solidària i emancipadora, que posi per damunt de tot 
la satisfacció de les necessitats socials de la gent, mitjançant un Estat de Benestar que supera 
amb escreix la simple defensa conservadora d’un Estat de Dret comprès monolíticament. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Per començar volia llegir unes declaracions del Ministre de Defensa, perquè crec que són 
bastant introductòries a lo que vull dir: Morenés dice que si en Cataluña todo el mundo cumple 
con su deber, no hará falta que las Fuerzas Armadas tengan ningún papel. Home, coincidirem 
que el Partit Popular en el Govern espanyol, no té el millor Equip per afrontar un procés 
d’aquestes característiques, perquè amb aquestes declaracions la veritat, no sabem si estam a 
una democràcia o estam a èpoques passades. En qualsevol cas jo crec que el tema de Catalunya, 
es solucionarà amb democràcia i dret a decidir, la democràcia de la gent i d’un poble per decidir 
el seu futur, i amb això no hem de tenir por, perquè en el món s’han fet molt de referèndums, a 
Quebec, fa poc a Escòcia. Aquesta tallada de democràcia, perquè la gent pugui decidir el seu 
futur, per jo és lo preocupant. Però fent un poc de context històric, voldria dir com hem arribat 
fins aquí. Evidentment a l’Estat espanyol, i això és notori, hi ha uns territoris que tenen unes 
nacionalitats històriques. I Espanya, amb una transició molt mal duita, molt mal duita, tenia la 
gran oportunitat d’esser un Estat model, un estat plurinacional, plurilingüístic, on tothom pogués 
estar bé. I que ha passat? Doncs que aquesta democràcia, aquesta transició i aquests anys, a 
l’Estat espanyol hi ha hagut una centralització d’un model polític, que ha espoliat fiscalment, 
culturalment i lingüísticament, a les nacionalitats històriques, xerro de Galícia, xerro del País 
Basc, i xerro dels territoris de parla catalana. Llavors, com no hi ha hagut mai un Govern que 
veritablement apostés per aquesta descentralització, tenim aquesta situació. I hem arribat en 
aquesta situació, com s’ha arribat a altres situacions a Europa. El mapa d’Europa fa 30 anys, no 
és el mateix que fa ara. llavors no tinguem por, no tinguem por, i anem a fer que la solució 
tingui un nom, i sigui democràcia. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde, Regidoras, Regidores. El grupo Socialista votará no a esta propuesta electoral 
que el Partido Popular nos trae hoy al Pleno del Ayuntamiento de Palma, con el único objetivo 
de entrar en la campaña de las elecciones catalanas. El PSOE no es un partido independentista, 
es un partido federal y federalista. Manifestamos el más firme respeto y compromiso con la 
Constitución Española y con los principios democráticos que emanan de la misma, en particular 
la libertad y la igualdad de todos los españoles, ante la Ley, con independencia del territorio 
donde residan. Defendemos una reforma de la Constitución, en la que nos sintamos todos 
cómodos. Defendemos un Estado social, en el que podamos consolidar los derechos 
fundamentales y los servicios públicos esenciales, que respete la diversidad territorial, cultural y 
social del país. Votaremos no, no sólo porque es una propuesta que poco tiene que ver con la 
gestión del día a día municipal. Hoy votamos no, frente a responsabilidad del Gobierno de 
Rajoy, que ha sido incapaz de poner el interés común, por encima de los intereses de su partido. 
La política del Partido Popular respecto a Cataluña, siempre ha estado subordinada a sus 
intereses electorales, y esta proposición es un ejemplo. ¿Saben cuantas veces ha ido Rajoy a 
Cataluña desde el año 2012? 30. ¿Saben cuantas veces ha ido con un acto organizado por la 
Generalitat? Ninguna. El problema de fondo es el desprecio de un Presidente de Gobierno, a una 
parte de España diferente. El desprecio del Presidente y de un partido político, el Partido 
Popular, que ha quemado todos los puentes de diálogo para intentar salvarse. Quieren utilizar lo 
que va a ser el 27 de septiembre, y lo que pase después para sus intereses electorales. Esta 
actitud no tiene nada que ver con la responsabilidad, la convivencia o la cohesión, más bien al 
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contrario. No engañen a nadie, intentan arañar votos. El único objetivo de esta propuesta, es 
hacer un mitin. Sra. Durán, Señores del PP, no hagan del Sr. Albiol, con nosotros no cuenten 
para buscar atajos. Tensionar las instituciones para dividir ni para fracturar. Por todo eso, los 
socialistas vamos a votar no a su propuesta, convencidos de que los ciudadanos tampoco 
quieren atajos ni fracturas. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. En primer lugar agradezco el cambio de posicionamiento de Ciudadanos 
hacia el sentido de voto favorable. Obviamente no esperaba el apoyo de determinadas fuerzas 
políticas. MÉS, obviamente no esperaba su voto, por sectarios. No en vano, su Regidor de 
Cultura, insta a los castellano parlantes a hablar en catalán para dar ejemplo. Yo no sabía que 
hablar castellano fuera dar mal ejemplo. En fin, Sr. Noguera, habla de derecho a decidir, es que 
la Constitución Española establece los mecanismos, que permiten. De hecho la prueba es que 
estamos hoy en día aquí, los ciudadanos deciden y podemos parlamentar, creo que es un hecho 
claro. Señores de Som Palma, su indeterminación en todos los asuntos es claro. Funcionan como 
una veleta, es decir, según nos convenga hablamos de una cosa, según nos convenga de otra, y 
si no nos conviene nada pues hablo en indeterminación y demás. Su intervención ha sido 
sobretodo la defensa del bienestar de todas las personas, le recuerdo que Usted la titular de Som 
Palma en la Comisión del Pacto por la inclusión social. No sólo no vino a la primera reunión 
sino que encima tampoco vino a la segunda reunión. Eso es lo que le interesa a Usted el 
bienestar de las personas, dejar tiradas a las 27 entidades que forman la xarxa d’inclusió social. 
Y finalmente, Partido Socialista, apelo al voto en conciencia. No en vano su línea programática 
en este sentido, va mucho más acorde con nosotros que no con el resto de sus socios de 
Gobierno. No les quiero aquí manifestar declaraciones de representantes de su partido, como 
Felipe González, Carmen Chacón, su propio Secretario General, o Josep Borell. Felipe 
González ayer lo dijo, hay que ser contundentes en este sentido, Ustedes no están siendo 
contundentes. Y les repito, el sentido del voto es lo que dice la proposición, no lo que Usted 
quiera decir, y por tanto sigo con la esperanza de que el Partido Socialista pueda votar a favor 
de esta proposición. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Volia fer una reflexió sobre, Sr. Cano, vostè ha tingut 5 minuts d’intervenció, 
i li hem escoltat amb respecte, el demano el mateix, sinó li demanaré que abandoni el saló de 
Plens. D’acord? Molt bé.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a totes les institucions de l’Estat 
 
1.- A posar en valor la cohesió i la unitat d'Espanya. 
2.- A respectar els drets i llibertats fonamentals de tots els ciutadans, i al fet que aquests 
es desenvolupin garantint la convivència i la concòrdia entre tots els espanyols. 
3.- A posar en valor la fortalesa democràtica de les nostres institucions.  
4.- A posar en valor i defensar la nostra sobirania nacional, que no és ni vulnerable ni 
divisible. 
5.- I instem a totes les Institucions i a la societat espanyola a la defensa i posada en 
valor del nostre Estat de Dret, dels nostres principis i valors constitucionals, del nostre 
sistema de llibertats”. 
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Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 a favor 
(PP i C’s) 
 
44. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la creació d’un catàleg 
d’immobles disponibles per a les entitats socials (309/2015) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb possible 
transaccional 
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 

“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a elaborar un catàleg 
d’immobles a disposició de les entitats socials que justifiquin un interès públic, al 
mateix temps que la Regidoria de Benestar i Drets Socials redactarà un Reglament d’ús 
d’aquests espais, en el qual s’estableixi la mesura d’accés de les entitats segons els seus 
objectius i necessitats d’ús”. 

45. Proposició del Grup Municipal PP relativa als premis Ciutat de Palma 
(310/2015) 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle, quasi Batle Toni Noguera, regidors. Vos instem a mantenir els premis Ciutat 
de Palma en les dues llengües cooficials, en les modalitats de novel·la i poesia. I no vull fer 
d’aquesta proposició, ni un debat polític sobre l’ús de la llengua catalana, castellana, a 
l’administració pública, avui no Sr. Perelló avui venim a xerrar dels premis Ciutat de Palma. Si 
vostè vol dur a un proper Plenari lo que va proposar, o va deixar caure, a la darrera Comissió, 
sobre que és molt interessant parlar el català en el Plenari, estarem encantats de debatre-ho, i sé 
cert que molts del seu grup, també estarà encantat de debatre-li a vostè i tot. Però xerrarem dels 
premis Ciutat de Palma. La ciutat es modernitza, la ciutat, els ciutadans avancen, això no poden 
negar, i és per això que durant més de 60 anys que duren els premis Ciutat de Palma, el 
certamen ha anat evolucionant, amb la sortida i entrada de diferents distincions, en funció dels 
partits que han estat en el Govern, i dels temps. Avui no s’entendria un premi Ciutat de Palma, 
sense les tres modalitats de curtmetratges o arts visuals o el còmic. Després de 12 anys de 
Govern Popular, el Pacte multicolor, va posar en marxa, amb molt encert, els premis del còmic. 
De veres que xapó, nosaltres ho varem trobar així, i així ho varem mantenir, perquè és important 
posar en valor les aportacions dels grups que siguin, quan són favorables i són positives s’han 
de posar en valor, i aquesta va esser una molt bona aportació, i així ho varem mantenir. 
Igualment aquell estrany pacte, també va voler acontentar la vessant més catalanista, i va llevar 
la pluralitat dels premis en novel·la i poesia, varen llevar el castellà, igual que ara estan fent 
vostès, varen llevar el castellà. Y yo ahora quería hacer una reflexión, no se si Usted Alcalde, 
castellano parlante, y me apostaría una caña que castellano lector también, está personalmente 
de acuerdo con esta decisión que habéis tomado, o que han tomado Ustedes perdón. Aunque sí 
que entiendo que es uno de los compromisos más baratos que ha tenido que tomar, y ha tenido 
que tomar para poder estar sentado en esta silla. A mí personalmente me da muchísima pena, me 
da muchísima pena y lástima, que la cultura para el PSOE y para Usted personalmente, sea tan 
poco importante. Però, abans vos he dit que és important valorar positivament les propostes en 
positiu de qualsevol grup polític, i també vos vull dir però que les aportacions nefastes, les 
aportacions dolentes, també s’han de posar en valor i sabre dir que no, s’han de llevar de davant, 
criticar-les, però per això s’ha de tenir coratge i valor, i ho torn a posar en dubte en aquest Equip 
de Govern. Els premis de novel·la i poesia només en català, són una passa enrere. S’ha de 
premiar l’excel·lència, s’ha de posar en valor l’obra literària que tingui major qualitat, 
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independentment de la llengua en la que s’hagi presentat. S’ha de premiar en els millors, sense 
excuses. No sé si ho entenen. Potser per esser d’una generació diferent, som fill d’una castellana 
manxega, per jo el bilingüisme és que ha estat per mi una realitat. No he entès mai ni el debat 
lingüístic, i molt manco el debat literari, la veritat, hauria d’estar arxivat, i sobretot pels premis 
Ciutat de Palma, pel seu bé. Hi ha més interessos polítics darrera aquests premis, i repeteixo que 
pel bé dels premis, els polítics haurien de fer una passa enrere, i real, no de boquilla, pel bé. Han 
de deixar d’esser uns premis de dretes, han de deixar d’esser uns premis d’esquerres, perquè 
això no fa més que restar-los el valor literari que tenen, i el prestigi internacional que volem que 
aconsegueixin. Així com tinc aquesta convicció, entenc perfectament que les primeres passes de 
la democràcia, tingués un sentit profund i raonat, que la convocatòria literària fos única i 
exclusivament en català, clar que sí, però avui 30 anys després, en plena democràcia, amb una 
plena llibertat d’expressió, en una ciutat totalment oberta en el món com és Palma de Mallorca, 
jo crec que aquest debat hauria d’estar superat. Sobretot perquè després de tants d’anys el debat 
és estèril del tot, i hauríeu de començar a fer-vos a la idea. No siguem pretensiosos, els premis 
Ciutat de Palma avui són indiferents per la majoria dels ciutadans, que no ho oblideu, són els 
vertaders patrocinadors d’aquests premis. Potser és un dels motius aquest, aquesta pugna 
política, que fa que tinguin tanta indiferència pels premis. Haurien d’arribar a un enteniment, pel 
bé dels premis i de veres amb sentit comú, amb responsabilitat, amb coherència. Uns premis de 
novel·la i poesia, en qualsevol de les llengües cooficials de les Illes Balears, donant llibertat tant 
per l’escriptor com pel lector, serien lo més coherent. Així donem plena llibertat a que les obres 
s’hagin pogut presentar en qualsevol llengua oficial. L’administració hauria de reservar-se la 
possibilitat, i amb la finalitat de donar-li tota la llibertat al lector, a poder traduir l’obra 
guanyadora, garantint així també la llibertat del lector, de poder llegir el idioma en que vulgui 
per la lectura. Així, i pensant que la vostra decisió no té cap tipus de vessant política catalanista, 
i tenint la intenció d’imposar res als ciutadans, cosa que estic segur que no, entenc que els 
premis de novel·la i poesia, han de poder esser presentats en qualsevol llengua. Estic segur de 
que el sentit del vot serà diferent en el de la Comissió, estic molt segur, i bàsicament perquè tots 
volem el mateix, que no és més que donar-li el prestigi internacional en aquests premis. 
Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miri, me sobta que vostè hagi dit els premis Ciutat de Palma són 
indiferents per la majoria dels ciutadans de Palma. Vostè no entén res. Una cosa que té la 
importància que té, s’atreveix a dir això. Per altre part, vostè diu que no traiem en aquest 
Plenari, un instar a que els regidors d’aquest Ajuntament, utilitzem, els que vulguem, 
evidentment, la llengua catalana, per donar exemple, primer en els nostres funcionaris, i també 
en els assistents en aquesta sala, que la llengua catalana cooficial amb la castellana. Aquesta 
instància a demés ho ha tret el seu company, jo tampoc feia comptes treure-ho, tampoc feia, ho 
ha tret vostè. I ens insta a nosaltres a que facem un Plenari extraordinari, no ho sé, no l’he 
acabat d’entendre. El qui ho ha entès és el Sr. Guillermo, ho ha tret ell, per tant, repeteixo, el 
que vaig manifestar a la Comissió, ho reitero, ja m’ha donat ocasió vostè, és a dir, crec que hem 
de dar exemple els regidors d’aquest Ajuntament, en les dues llengües cooficials, evidentment, 
però també la catalana. I clar que la llibertat és la que és però això dels premis Ciutat de Palma 
són indiferents per la majoria dels ciutadans de Palma? Vostè ho ha pensat bé lo que acaba de 
dir? Són indiferents. Doncs miri, crec que ens ho hem de fer pensar, però en fi anem a la 
proposició que vostès fan. Dins el marc dels premis Ciutat de Palma, hi ha la convocatòria de 7 
modalitats, 7, més una beca d’investigació. 3 d’ells són en llengua catalana, els altres 4 en 
qualsevol de les dues llengües oficials. I a més, arts visuals. Per tant, no tot és en català, és que 
pareix catalanisme amunt i catalanisme avall. Miri, el Servei de normalització lingüística 
d’aquest Ajuntament, fa un informe semestral de l’ús del català. Si vostès diuen que aquest tema 
està normalitzat, no pensem igual, no pensem igual. A moltes àrees municipals, a demés vostès 
casi, casi han suprimit aquestes passades, Ajuntament han suprimit casi, casi a no res la 
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Comissió. En aquest moment hi ha dues persones, mentre que fa una sèrie de legislatures, hi 
havia una Direcció General de normalització lingüística. Nosaltres lo únic que volem és que 
estiguin normalitzades les llengües, cosa que no passa dins aquest Ajuntament, i en el carrer 
tampoc. Me diguin en els pobles, en podem parlar, però a Palma i dins aquest Ajuntament, miri, 
la decisió i ho varem manifestar des del primer moment, és per dignificar aquests importants 
premis, i si vostè diu que són indiferents, farem tot lo possible perquè no ho siguin. I estam 
recolzats per escriptors, editors i molts de ciutadans. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (Ciutadans): 
 
“Muchas gracias. Cuando hablamos de los premios Ciutat de Palma, estamos hablando de 
cultura. La cultura es uno de los ejes principales sobre los cuales se vértebra una sociedad. Y es 
además una forma de integración social. Por ello, creo que tenemos que garantizar que todos 
podamos disfrutar y participar de la cultura, porque es un derecho fundamental, al que no 
tenemos que renunciar. La cultura Sr. Perelló, la hacen las personas, y no las administraciones. 
Al igual que la lengua es una cualidad de las personas, y no de los territorios. Lo importante en 
la cultura, es motivar y fomentar la creatividad de las personas, sin dirigismos de ningún tipo, y 
rechazando la política cultural, que trata de inducir a los ciudadanos hacia una determinada 
opción, discurso político o lengua oficial en la que se escriba, tal y como se está haciendo con 
estos premios. La cultura en Baleares no solo está escrita en catalán, sino también en castellano. 
A través de los premios Ciutat de Palma, se debería incentivar una cultura en libertad, que 
motive a los creadores literarios, tanto los que escriben en catalán como los que escriben en 
castellano. Es nuestro deber proporcionar una política neutral, con igualdad de condiciones en 
las lenguas cooficiales, sino irá en detrimento de los ciudadanos y su derecho fundamental a la 
cultura. Al imponer por parte de Ustedes una sola lengua cooficial, se está discriminando y 
cerrando la opción a participar, a aquellas personas de nuestra tierra, cuyo talento literario se 
expresa en castellano. Se está limitando y se está censurando, una forma de expresión a la que 
no solo los que quieren optar al premio, tienen derecho a utilizar, sino que también se está 
privando a los ciudadanos de Baleares, a su derecho fundamental a la cultura literaria, en todas 
sus expresiones. En definitiva, dejemos a la cultura el privilegio enriquecedor, de poder 
manifestarse en cualquiera de las dos lenguas oficiales. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Perelló, reitero les meves declaracions de que són indiferents, i són 
indiferents precisament perquè vostès li donen més importància en el català que a la qualitat de 
l’obra. Entenc que es posi nerviós amb aquest tema, però jo no he dit que ho dugui en aquest, he 
dit que si ho vol dur que faci una proposició i la dugui a qualsevol plenari que vulgui dur-la. Jo 
reconec que és una qüestió sensible, això de la llengua, del català. Jo som mallorquí, tinc mitja 
cama forastera, però estim més, segurament més que molts d’aquí la llengua, igual, no cregui 
que per esser de MÉS l’estima més que jo, ni molt manco. Hem de fer una decisió important, i 
és que els premis no és el dia de la Gala, no és el dia del seu discurs, no és el dia de la 
fotografia. Els premis són importants l’endemà, perquè ens hem de preocupar molt perquè 
l’obra literària tingui cert reconeixement. Hem de fer accessible en el major número de 
ciutadans, d’escriptors i de lectors, i tingui clar, aquests premis no són els premis de MÉS per 
Palma, no són els premis Perelló, són els premis Ciutat de Palma. Val? Tots els ciutadans i tots 
han de poder optar a ells, hagin optar per escriure o llegir en una llengua o en un altre. Hem 
d’esser pragmàtics, amb l’obligació de traduir al català l’obra premiada escrita en llengua 
castellana, i en el castellà si ho ha estat en llengua catalana, s’eixampla per sempre el camp de 
possibles lectors, que podran fer ús de la seva llibertat. Aquestes són les banderes que avalen la 
nostra proposta, i és la llibertat per oferir i també per accedir, a la qualitat. La nostra feina hauria 
d’esser, i repeteixo, hauria d’esser prioritzar per damunt de la llengua escrita, la qualitat de 
l’obra, i ampliar la llibertat, donant-li al lector, l’opció perdurable de poder triar la lectura del 
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ciutat de Palma, en qualsevol de les llengües oficials de la nostra ciutat, la que més estimi, la 
que més simpàtica li caigui, ja sigui per coneixement, per simpatia o per mera comoditat. Acabo 
con unas palabras de uno de los pioneros de estos premios Ciudad de Palma que es el Sr. 
Camilo José Cela, castellano parlante, que representan totalmente el sentir de una generación, 
pese a llevar escritas desde hace muchísimos años ya: no se debe usar la lengua para la guerra, y 
menos para la guerra de las lenguas, sino para la paz, y sobretodo para la paz entre las lenguas. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Bonet. Si vostè me promociona com a premi Perelló jo proposaré 
Perelló-Bonet, amb una barra enmig, i així tots dos serem protagonistes. Miri, aquesta 
Regidoria, vol restablir aquests premis en el sentit original, i lo que no li agradaria per cap de les 
maneres, és que els ciutadans de la propera, aquesta convocatòria que les bases ens les hem 
trobades fetes, no m’agradaria que els propis escriptors, escriptors i assessors, muntin una gala 
bé, per tant això no ho desitjaria de cap manera. I si això passés, si això passés, lluitaria perquè 
no passes el que ha passat aquests darrers anys, que aparentment s’havia fet bé, és que no hi 
hagut aquesta pau i aquesta concòrdia que hi toca haver entre els creadors, els creadors. Per tant, 
lo que desitgem és poder fer coses en les dues llengües, i aposta li he dit que hi havia tres 
modalitats en llengua catalana, i quatre les dues llengües. Per tant, sembla que tot és en català, 
no, no és en català, és l’essència dels premis. I lo que desitgem és de que, encertar el màxim 
possible. Moltes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern Municipal a mantenir els 
Premis Ciutat de Palma en les modalitats de novel.la i poesia en les dues llengües 
cooficials de les Illes Balears. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern Municipal a mantenir 
l’edició de la obra guanyadora en les modalitats de novel·la i poesia en les dues llengües 
cooficials de les Illes Balears”.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, Som Palma) i 13 a favor 
(PP i C’s) 
 
COMISSIÓ DE COMPTES, ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
47. Proposició del Grup Municipal  C’s relativa a la creació d’una comissió per el 
desenvolupament del projecte Palma Smart City (295/2015) 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Sí, simplement volíem agrair a tots els partits, i especialment al regidor Adrián García, les 
facilitats que ens ha donat per arribar a una transacció. Entenem que la proposta pot suposar una 
revolució a la transformació de la nostra ciutat, per fer-la més còmoda, més sostenible, 
mediambientalment, econòmicament i socialment, i bé, una persona que es tira moltes hores 
dins aquest Ajuntament una vegada me va dir una dita, i és que si vols que qualque cosa no es 
faci, crea una Comissió. Jo espero que estigui equivocat, ara ens toca a nosaltres desmentir-ho, a 
tots, perquè és una proposta que, ja ho hem xerrat amb el Sr. García, no és d’un partit, és de tot 
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aquest Ajuntament, i l’hem de treure endavant. Com deia Fray Junípero, sempre endavant hauria 
d’esser el lema d’aquesta Comissió, i en fi, i esperem que puguem treure molt de fruit de ella.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, yo solo quería agradecer la propuesta, agradecer el diálogo que hemos tenido, la 
colaboración, y esperar como ya hemos dicho, que ha sido el punto de duda, que la Comisión 
realmente sirva para avanzar en un proyecto común de ciudad, y que supere las legislaturas, y 
que sea esa nueva visión de política que tenemos y que queremos que sea como funciona a 
partir de ahora. Gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Vull afegir, gràcies. Crec que és una molt bona proposta de Ciutadans, i crec que Palma per la 
seva mida, la seva població, importància dins les Illes Balears, hauria d’esser  com una quinta 
illa, i per això també demanem que per favor si voleu fer el tràmit intern, com per poder estar a 
la taula de negociacions i tenir la nostra posició destacada, per presentar projectes de Smart 
Island, en el Ministeri d’Energia i Turisme, li agrairíem. Moltíssimes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH amb possible 
transaccional 
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 
 
“Dada la relevancia del concepto Smart City para aplicación de soluciones innovadoras 
que mejoren la gestión municipal de la ciudad y la calidad de vida de sus ciudadanos, 
desde nuestro grupo creemos que se hace necesario el establecimiento de una Comisión 
que sea capaz de debatir en su seno una ampliación de la visión y estrategia de Palma de 
Mallorca hacia un nuevo concepto de ciudad que trabaja para el desarrollo urbano 
sostenible, tanto ambiental, como económico y social. 
 
 En este sentido, debemos recordar que la tecnología no es el fin, sino un conjunto 
de herramientas capacitadoras, y que los proyectos que puedan recogerse bajo el 
paraguas Smart City deberán se necesariamente pluridisciplinares y actuar de forma 
transversal en todas las áreas de gobierno, desde el urbanismo hasta la potenciación del 
destino turístico. 
 
 Por estos motivos  y antecedentes, interesamos la aprobación de la siguiente 
declaración del Pleno: 
 
 1º.- El Ayuntamiento de Palma se compromete a adoptar una estrategia de mejora 
de la calidad de vida de sus Ciudadanos en un proyecto global de Ciudad y de respeto al 
interés general, más allá de las expectativas derivadas de la gestión de un solo mandato. 
 
 2º.- Esta visión de ciudad inteligente y sostenible debe dar credibilidad a la 
política municipal siendo ejemplo de transparencia y participación, con rendición de 
cuentas y análisis del retorno de las inversiones de dinero público invertido. 
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 3º.- El Ayuntamiento de Palma debe realizar una labor de comunicación proactiva 
con la ciudadanía, con los demás organismos gubernamentales, con  la industria y el 
comercio para incorporar talento a la estrategia de la ciudad inteligente. 
 
 4º.- El Ayuntamiento de Palma favorecerá el emprendimiento inteligente dentro 
de sus competencias y el desarrollo de soluciones tecnológicas aplicadas a la mejora de 
la Ciudad. 
 
 5º. El Ayuntamiento de Palma realizará una búsqueda activa de fondos, 
colaboradores y partners tecnológicos que faciliten el desarrollo de estos proyectos. 
 
 6º. Para todo esto, el Ayuntamiento de Palma creará una comisión para la revisión 
de las actuaciones llevadas a cabo en el Proyecto Smart City Palma y para la 
elaboración, de forma consensuada, de las líneas estratégicas del mismo. Estará 
integrada por regidores de todos los grupos políticos, técnicos de la Smart Office y 
representantes de la Sociedad Civil” 
 
COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ,  
INFRAESTRUCTURES I DESCONCENTRACIÓ TERRITORIAL. 
 
48. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la prolongació del Camí dels Reis 
fins la rotonda de la caserna Jaume II (303/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Hi ha una transacció, jo lo únic que volia demanar, nosaltres, el Partit Popular, dúiem aquest 
punt en el nostre programa electoral, per això ho hem fet, perquè nosaltres varem dir que a cada 
Plenari duríem un dels nostres punts que dúiem en el nostre programa electoral, perquè creiem 
que hi ha una necessitat, tant pels veïnats d’aquesta zona, com de tots els pares i mares que cada 
dia es troben amb aquest embotellament en aquesta determinada zona, i lo que sí que 
demanaríem, a part del text que s’ha transaccionat, és que hi hagi la màxima celeritat. És a dir, 
que no esperem a que es faci aquesta rotonda en el final de la legislatura, o que es faci, hem dit 
lo més aviat possible, però esperem que això sigui així, lo més aviat possible. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“No, simplement que la proposta ja posa que es continuarà la tramitació, i es farà lo més aviat 
possible. Llavors, nosaltres també considerem que és un projecte que s’ha de continuar la seva 
tramitació, perquè és molt interessant pel model de ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Perdó Sr. Batle, no ens queda clar en el 48, quina és la transacció que s’ha fet.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Instar a l’Equip de Govern a continuar la tramitació necessària.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Demarcació Territorial amb possible transaccional 
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El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar amb la tramitació 
necessaria per tal que es pugui procedir el més aviat possible a la prolongació del tram 
del Camí dels Reis, comprés entre la rotonda de Madre Alberta i la base Jaume II”. 
 
S’aprova per unanimitat amb l’esmena in voce, en lloc de “que procedeixi a la 
tramitació” ha de dir “a continuar amb la tramitació” 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
52. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la redacció del Pla General 
d’Ordenació Urbana (302/2015) 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Bien, el Partido Popular, con esta propuesta, quiere que el interés de los ciudadanos esté por 
encima de cada uno de los intereses que podamos tener cada partido político, que haya 
unanimidad en este punto, y que todos nos comprometamos a llegar al consenso en plan general, 
para que el cambio de posibles con los políticos en el Gobierno, no implique un nuevo inicio de 
una tramitación del Plan General, que lleva ya más de 14 años vigente, y por lo tanto necesita 
urgentemente una renovación, creo que es un punto muy importante. Y agradecer la voluntad de 
transacción del Gobierno.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, no, la veritat és que com no podia esser d’un altre manera si volem dibuixar la Palma dels 
propers 15-20 anys, si no és per consens, perdria sentit, i la nostra voluntat de que aquest procés 
sigui un procés de ciutat, i que hi hagi un consens, no només polític, sinó també amb la societat 
civil. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Volia agrair la voluntat que hi ha d’acord que s’està mostrant en aquest Plenari, 
d’arribar a acords que jo crec que és bo per la ciutadania.” 
 
A la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
Punt 1.- Informe favorable per unanimitat  de transaccional 
Punt 2.- Informe favorable  
 
“1.El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a la convocatòria de la 
Comissió no permanent relativa a la revisió del PGOU, amb representants de tots els 
partits polítics, per tal de consensuar-la, aconseguint així continuïtat en la seva 
tramitació i assegurar als ciutadans l’estabilitat necessària per a culminar el procés el 
més aviat possible. 
  
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip del Govern a que la redacció del 
PGOU de Palma de Mallorca  no sigui externalitzada, per tal que pugui ser 
desenvolupada pels tècnics de la casa, amb possibles col·laboracions puntuals externes.” 
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S’aprova per unanimitat, amb la transaccional acorda a la comissió en el punt 1. En el 
punt 2, s’aprova per unanimitat amb l’esmena d’addició, in voce, al final “ amb 
possibles col·laboracions puntuals externes” 
 
53. Proposició del Grup Municipal PP relativa a pla d’actuació al Pla de Sant Jordi 
(321/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sí, si puc intervenir Sr. Batle. Moltes gràcies. Hem arribat a un acord, d’un text que nosaltres 
dúiem dos punts, i aquests dos punts en el final es substitueixen per un únic text, que hem 
consensuat abans amb la Regidora Neus Truyol, amb la portaveu del Govern. Nosaltres només 
volem dir una cosa, molt breu, nosaltres quan varem presentar aquesta moció per urgència, va 
esser per denúncia dels propis veïnats, va esser per denúncies dels ramaders i dels pagesos 
d’aquesta zona determinada, que ens havien dit que s’havia tardat molt en el drenatge dels seus 
camps. Ells no veien possibilitat a la seva feina com a pagesos, perquè tenien els camps 
completament inundats. La seva denúncia, la seva queixa, és lo que nosaltres varem traslladar 
per fer aquesta proposició d’urgència. Hem arribat a un acord, però sí que jo demanaria que 
nosaltres hem llevat el punt allà on demanàvem que hi hagués un Pla de xoc, ahir mateix, li he 
dit a la regidora, me varen telefonar pagesos de la zona, que me deien que encara tenien ahir els 
seus camps inundats. És un tema de les bombes extractores, que no s’han posat amb la celeritat 
que a ells els hagués agradat. Es va tardar molt en posar en marxa, podríem xerrar molt, no vull 
estendre-me però sí que demano que els posin ja en aquestes bombes extractores en marxa, amb 
la celeritat i a demés amb alt rendiment, no amb baix rendiment sinó amb alt rendiment, perquè 
ahir vespre pagesos de la zona es queixaven, que encara avui estan inundats els seus camps. 
Només és això. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, només dir que com ja varem anunciar la setmana passada, des de la setmana passada s’està 
drenant i s’està fent net el torrent de la síquia, que són les actuacions que es venen fent els 
darrers anys en aquesta zona. Igualment com s’estan desenvolupant les fumigacions pertinents. 
Lo que passa que nosaltres hem considerat que havíem de donar una passa més, i per això hem 
fet aquesta transaccional, de fer un Pla integral d’actuacions al Pla de Sant Jordi, allà on 
intervingui la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca, i l’Ajuntament de Palma, per 
trobar sortides i mesures integrals, perquè no ens passi que cada any tenim aquestes 
inundacions, i hem d’apurar-nos, quan sabem a demés que com Ajuntament, no tenim la 
competència de fer aquest drenatge, i aquesta neteja del torrent, però ho fem per responsabilitat 
de la zona, i amb els veïnats. Gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA): 
 
“Sí, molt breu, dir que s’ha arribat efectivament en aquesta transaccional, però volia comentar 
que quan es xerra deficients fumigacions, el Pla que s’està aplicant en aquests moments, és el 
mateix que tenia el Govern del Partit Popular, llavors que estam d’acord en arribat en aquesta 
transacció, i en aquest acord, però volia puntualitzar això.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Un segon, un segon, com estam fent el debat el continuarem. Ara ha xerrat l’Equip de Govern, 
i ara el seu torn d’intervenció és pels grups municipals. Ciutadans vol dir alguna cosa? Sí, Sr. 
Bauzá.” 
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Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sí, nosaltres en principi com que havíem demanat la compareixença de la regidora, farem 
després damunt d’aquestes mancances, que nosaltres pensem que és d’infraestructura, que tenim 
ara mateix dins el nostre municipi, llavor també tindrem temps de comentar-ho, si ja s’ha arribat 
a la transaccional, nosaltres també estam d’acord amb ella. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé, jo just dir que evidentment que això no és un problema d’ara, ja sabem que això sol passar 
cada any, però sí que és vera que com nosaltres la presentem d’urgència, és perquè ens diuen 
que ara s’ha agreujat, i s’ha agreujat, ja sé que estan utilitzant tots els productes que es feien 
abans, però sí que és vera que ens han dit que s’ha fet tard, que s’ha fet tard aquest pic, i abans 
no es feia tard. Perquè hem tingut aquest problema tan greu ara en el tema de les larves i el tema 
dels moscards? Perquè hi havia molta d’aigua embassada, entollada, que abans no passava. Hi 
havia molta d’aigua entollada que no passava. Evidentment s’ha entollat sempre el nivell freàtic 
és el que és, però sí que és vera que abans, dit de tots els pagesos, es posaven les bombes 
l’endemà, i ara han estat 15 dies. Si s’haguessin posat aquestes bombes en marxa 15 dies abans, 
aquest problema que vostès ahir varen haver de fumigar de manera aèria, que vostès eren 
totalment contraris a cada Plenari, el Partit del Govern, eren contraris a la fumigació aèria, no 
haguessin arribat en aquest extrem. En els Plenaris anteriors li puc assegurar que tinc aquí 
Plenaris anteriors, intervencions anteriors, i els puc dir bé.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No és un debat ara, té un altre torn,” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Però és igual, és igual, vull dir, si hem de xerrar de l’Equip anterior, hem de xerrar amb totes 
les conseqüències. D’acord? Val, moltes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient  
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a establir un Pla Integral 
d’Actuacions al Pla de Sant Jordi relatiu a les inundacions i les seves conseqüències 
adverses. Es crearà una comissió interinstitucional formada per la Conselleria de Medi 
Ambient, Agricultura i Pesca, i l’Ajuntament de Palma, òrgan competent en la definició 
i execució d’aquest Pla. La Comissió treballarà coordinadament amb veïns/es, sector 
agrícola i entitats ecologistes”. 
 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
(No n’hi ha) 
 
4.2 COMPAREIXENCES 
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54. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del regidor de 
Participació Ciutadana i Coordinació Municipal, per tal d’explicar quines són les 
prioritats de l’equip de govern (318/2015) 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“ Molt bon dia, moltes gràcies Sr. Batle, Srs. Regidors, aquesta compareixença té aquesta 
intenció, explicitar, donar lloc a que es pugui explicitar quin són aquestes prioritats i això crec 
que és important perquè qualsevol govern, a qualsevol legislatura, els primers mesos es marca el 
que serà el complet de la legislatura i moltes de les reformes, donat que l’administració té els 
seus temps, s’han de fer o bé en el principi o bé ja no es fan mai més i per tant, crec que les 
mostres que tenim en aquests moments en fan dubtar de quines són les prioritats, ens fan tenir 
una incertesa de quines són les prioritats d’aquest equip de govern, perquè si durant la passada 
legislatura es varen fer denúncies molts greus, de mancances molts greus en matèria econòmica, 
en matèria inclús de menjar d’al·lots, això tendria com a solució, com a camí principal un 
increment i un refortiment de l’activitat econòmica dins Palma, dins la ciutat de Palma. Palma 
és el motor de les Balears, Palma té reformes pendents que podrien donar lloc a molta més 
activitat, aquesta activitat incrementa la recaptació del propi Ajuntament i l’Ajuntament té més 
capacitat de poder ajudar a aquelles persones que estan més desafavorides o que tenen una 
dificultat més grossa. Això no ho veiem, el que veiem és el contrari, el que veiem es que les 
primeres passes donades per aquest govern, són passes jo diria de temes i perdonin l’expressió, 
folklòrics, feim una proposta anti-taurina quan no hi ha toros i quan aquesta no té capacitat 
d’anar més enllà. Feim una primera passa per desmuntar monuments i traslladar-los a una altra 
banda. Feim passes per anunciar inversions sense saber massa bé de com es finançaran, en fi, 
hem parlat de canvi de nom de Palma, tot això sembla que són les prioritats d’aquest equip de 
govern i són prioritats que clarament estan allunyades, del que seria el sentit comú i el que seria 
inclús la pròpia capacitat de fer coses, és un govern que ha incrementat el número d’alts càrrecs, 
alts càrrec perquè? Per fer aquest tipus de canvis? La veritat es que a un li agradaria veure com 
es construeix, com es donen més llicències, no com s’intenten retirar llicències de l’activitat 
econòmica. A un li agradaria veure com es proposen nous monuments més que com es retiren 
monuments, a un li agradaria veure com la ciutat es de qualque manera promocionada a tots els 
nivells en lloc de donar passes endarrere. Crec que aquesta ciutat té molts de problemes, ara 
n’ha sortit un, el problema de Sant Jordi, és un problema estructural que en el seu moment en el 
segle XIX es varen fer obres importants que ara requereixen una posada en el dia, això seria un 
debat interessant, ben igual que l’altre dia varem tenir un debat interessant damunt l’Arenal, 
però  va ser a proposta del Partit Popular, no va ser a proposta de l’equip de govern. 
Conseqüències d’això: tenim problemes sectorials, de neteja, d’ocupació, d’ajuda als més 
desafavorits i això encara no ho hem vist a cap ple. També tenim problemes de cada barri, en el 
Terreno tenim problemes, a S’Arenal tenim problemes, a les noves barriades tenim problemes i 
problemes que  són interessants i que això si que preocupa a la ciutadania i en canvi el que 
estam centrar-nos, perdonin l’expressió, jocs artificials perquè no tenen cap altre denominació. 
Pens que aquests jocs artificials, per qualque raó també han convergit en jocs artificials del 
Govern de les Illes Balears i del propi Consell. Aquest estiu un dels titulars, més repetits per 
part del Govern de les Illes Balears, ha estat si obria o no obria uns jardins, la veritat, es que 
amb el que està passant, amb la demanda que hi ha de solventar problemes per part de la 
ciutadania, amb els problemes que tenim de posar-nos al dia, amb els problemes de fer nova 
política, si la nova política és discutir si tenim o no que obrir uns jardins, perdonin, però no 
s’entén. I en el Consell Insular, exactament igual, parlam si hem de canviar la data d’una feta, es 
gran problema de Mallorca és la data d’una festa. Perdonin, la veritat es que les coses són d’una 
altra manera, tot i que volguem ser d’aquesta. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Comas Oliver (SOM PALMA):  
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“ La veritat es que aquesta intervenció serà molt positiva, en el sentit, es a dir, en la seva 
proposta, perquè aclarim quines són les prioritats d’aquest equip de govern, si vostès tenen 
dubtes de quines són, sobre tot vostè ha fet esment de l’importància d’anar a l’àmbit sectorial  i 
als barris, en volem parlar d’això, evidentment serà impossible per mi fer un resum exhaustiu de 
totes les prioritats de totes les àrees, jo gestió una àrea però intentaré fer un resum de les 
prioritats d’aquest equip de govern. Un equip de govern que té com a prioritat ser un govern de 
tota la ciutadania, no dels votants dels nostres partits, volem ser el govern de la gent, volem 
transformar la realitat de la ciutat de Palma i millorar la vida dels ciutadans. Creiem que en cent 
dies hem fet ja bastantes coses, alguns regidors i regidores compareixeran i explicaran o ja ho 
han fet, coses fonamentals. Per transformar la realitat social de Palma i millorar la vida dels 
ciutadans Hem rebut una ciutat crispada i desatesa. I en els primers 100 dies hem fet molta de 
feina per posar-hi ordre i pau. Sobretot miram cap al futur perquè volem transformar la ciutat i 
la manera de governar, i ho volem fer de la mà dels veïns i veïnes. Per aconseguir-ho, la nostra 
prioritat és gestionar els assumptes públics des dels principis de la transparència, la radicalitat 
democràtica, la participació directa i efectiva. Tot per estar devora les persones, els seus 
problemes i oferir-los uns serveis públics de qualitat i a l’abast de tothom. Som el govern de la 
gent, persones al servei de persones. Som aquí per transformar Palma en una ciutat més amable, 
més solidària, més sostenible i més moderna. I amb això serem ambiciosos. I com ho farem? 
Sobretot escoltant a la gent. Aquí radica una de les principals transformacions d’aquest govern i 
la manera de governar. D’aquesta manera serem capaços de donar respostes adequades a les 
necessitats reals dels veïns i veïnes de Palma. En relació a les àrees d’aquest equip de govern, 
mencionarem les principals prioritats de cadascuna: Funció Pública: 1. Introducció de clàusules 
socials en les contractacions publiques. 2. Recuperar l’espai públic per al gaudi de tots. 3. 
Regularitzar les compatibilitats dels funcionaris públics. 4. Recuperar el diàleg social amb els 
representants dels treballadors. Sanitat i Consum: 1. Promoció de la salut i hàbits saludables 2. 
Impuls dels mercats permanents i no permanents 3. Millorar la qualitat de vida dels veïns amb el 
control del renou. Infraestructures: 1. L’accessibilitat és una prioritat transversal a totes les 
àrees. 2. Igualtat entre totes els barris en relació al manteniment dels espais públics. 3. Suport 
als centres educatius i millora dels protocols de relació amb els directors dels centres. Model de 
Ciutat: 1. Revisió PGOU, treballar cap a l’aprovació inicial prevista per a 2017. 2. Creació d’un 
parc d’habitatges de lloguer social i seguir lluitant perquè Palma sigui ciutat lliure de 
desnonaments. 3. Protecció i posada en valor dels barris emblemàtics com són el Terreno, el 
Molinar, el Jonquet, entre d’altres. Prioritats equip de govern. Ple 24 setembre de 2015 4. 
Reconvertir i posar en valor la façana marítima de Palma generant sinergies entre Ciutat i Port. 
Benestar Social: 1. Pobresa zero: especial atenció als infants. 2. Garantir segones oportunitats a 
les persones amb més dificultats: ajudes econòmiques urgent per cobrir necessitats bàsiques 
però sobretot suport i reinserció sociolaboral. 3. Pactar i coordinar les polítiques socials amb el 
tercer sector Cultura: 1. Establir vincles de col·laboració amb les àrees de turisme, participació 
ciutadana, mobilitat, urbanisme, regidories de districte. 2. Contactar amb les associacions del 
sector cultural: gremi de llibreters, editors, gestors culturals, associacions d'empreses teatrals, 
artistes visuals, galeristes, cineastes... 3. Impulsar línies de treball i coordinació amb els 
departaments de cultura del Consell de Mallorca i del govern de les Illes Balears. 4. Millorar 
l'estructura organitzativa del departament de cultura i treballar per la implicació del personal en 
el projecte cultural de la ciutat. 5. Cobrir les vacants que s'han produït per jubilacions o per 
desplaçaments de funcionaris. 6. Constituir els patronats de les fundacions Palma Espai d'Art i 
Pilar i Joan Miró per poder desenvolupar les línies de treball del 2016. 7. Preparar el programa 
de l'any Ramon Llull (estam pendents que el govern nomeni el comissari). 8. Coordinar amb 
Patrimoni del Consell les intervencions més urgents en jaciments arqueològics de la platja de 
Palma. 9. Treballar la candidatura de Palma a Patrimoni de la Humanitat. Donar a conèixer al 
govern el projecte perquè pugui informar al Consejo Nacional de Patrimonio. Medi Ambient i 
EMAYA: 1. Neteja i residus : Convertirem Palma en una ciutat neta els 365 dies de l’any. 
Especial atenció a tots els barris per igual. Avançarem en els sistemes de recollida més eficients 
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i sostenibles, apostant per reciclatge, la reutilització i la reducció dels residus. Tot això 
involucrant a la ciutadania amb l’objectiu d’aconseguir una millor qualitat urbana de la ciutat. 2. 
Espais Naturals: Dignificarem i difondrem els espais naturals que té Palma: Cabrera, Es 
Carnatge, Ses Fontanelles, Bosc de Bellver i també una part de la Serra de Tramuntana. 3. 
Benestar Animal : Seguir lluitant fins a l’abolició total de la tauromàquia a Palma i a les Illes 
Balears, millorar les instal·lacions de Son Reus, lluitar per l’objectiu de sacrifici zero, 
intensificar les esterilitzacions, les colònies felines, les zones d’oci caní, modificarem el 
reglament de Galeres perquè vetlli pel benestar dels animals, crearem d’un registre de 
maltractadors d’animals. Prioritats equip de govern. Ple 24 setembre de 2015 4. Agricultura: 
promocionar la producció i el consum d’aliments ecològics i de proximitat. Fomentar els horts 
urbans i periurbans a Palma. Educació i Esports: Educació: 1. Recuperació de la relació de 
normalitat amb els centre educatius. 2. Recuperació del Consell Escolar Municipal i dels 
representants municipals als centres. 3. Restablir relacions amb tots el centre públics per 
conèixer de primera mà les seves necessitats i problemes. 4. En coordinació amb 
infraestructures vetllar pel bon manteniment del col·legis públics. 5. Impuls del programa 
d’escoles obertes per a la dinamització dels barris a través d’activitats a les escoles. 6. 
Recuperació del caràcter educatiu del programa de reforç escolar, que actualment té caire 
assistencial a través de Benestar Social. Esports: 1. Millorar el manteniment de les instal·lacions 
esportives municipals que s’han anat deteriorant pel pas del temps i la manca d’inversions. 2. 
Dinamització dels barris a través d’activitats esportives, vinculades a les escoles obertes i altres. 
Suport a l’esport base. 3. Calendari d’esdeveniments esportius de primer nivell, amb projecció 
com atractiu de promoció turística. Mobilitat: 1. Voluntat ferma d’impulsar una mobilitat 
sostenible. Per això hem de continuar amb la millora de la qualitat del transport públic. 2. 
Objectiu d’implicació proactiva per part del ciutadà per aconseguir el canvi real que tots 
desitjam . 3. Ja hem arribat a un acord amb els sindicats per incorporar 31 nous xófers durant el 
2016. (L’EMT obrirà un procés de selecció per a la creació d'un llistat de 100 conductors per a 
la seva incorporació a l'empresa pública. Així, a partir de l'any que ve l'EMT comptarà amb 31 
nous xofers. Els 69 restants s'incorporaran segons les necessitats que sorgeixin durant aquests 
anys). 4. Tenim damunt la taula un repte que és la renovació de la flota d’autobusos, que ja no 
pot esperar més temps. 5. I continuarem amb la implantació de la bicicleta com a vehicle 
alternatiu per als desplaçaments. Hisenda i innovació: 1. Volem posar l’Ajuntament al servei de 
les persones i els pressuposts són una eina imprescindible per fer-ho possible. No podem 
consentir que els ciutadans/es continuïn pagant els esforços de la crisis. Cap a una tributació 
més justa amb les limitacions de prioritats equip de govern. Ple 24 setembre de 2015 les 
hisendes locals. Congelació d’impostos a la ciutadania mentre continuïn els efectes de la crisis. 
Augment de la tributació al que més possibilitats tenen, com les grans empreses. 2. En 
innovació tenim un repte: aquest Ajuntament per les limitacions contractuals que ha tingut no ha 
fet encara el gran salt tecnològic i d’innovació que requereixen els nous temps. Dotar de 
contingut a la smartoffice que es va crear i que només té el nom. El regidor té una 
compareixença i explicarà amb més detall. Seguretat Ciutadana: 1. Donar un gir a la Policia 
Local de Palma. 2. Restaurar la confiança i la credibilitat Turisme, comerç i treball: Treball: 1. 
El gran repte és millorar l’estabilitat i consolidació de drets laborals, fent feina per allargar la 
temporada turística perquè els treballadors i treballadores pugui estar ocupats tot l’any. S’ha de 
millorar la diversificació del producte turístic. 2. Per això, volem vincular la feina de la 
Fundació Turisme 365 a la creació d’ocupació de qualitat i estem treballant per girar l’orientació 
de Palma. 3. Activa a les polítiques actives d’ocupació. Hem ocupat 48 persones majors de 45 
anys –aturats de llarga durada- des de PalmaActiva a través d’un programa de col·laboració amb 
el SOIB, i aquesta és la línia que continuarem. Turisme i comerç: 1. Volem aprofitar el gran 
potencial cultural, esportiu i gastronòmic de la ciutat, així com la riquesa del petit comerç 
diferenciat i innovador, per posar en valor un producte turístic diferenciat, que faci de Palma 
una ciutat d’escapades de cap de setmana per tota Europa. 2. Recolzar el petit comerç i limitar la 
proliferació de grans superfícies comercials. 3. Finalitzar el Palau de Congressos perquè aquesta 
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infraestructura comenci a donar rendibilitat i retorn econòmic a la ciutat en forma de generació 
d’activitat econòmica” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciudadanos): 
 
“Sr. Batle, Srs. Regidors. Estic molt content d’haver sentit al regidor, dit el que ha dit, perquè 
crec que a lo millor la pregunta per part del grup Popular està mal formulada, perquè a lo millor 
no és quin és el seu programa, sinó quin és el seu programa i com el pensen desenvolupar, 
perquè clar, la majoria de les coses que vostè ha dit, crec que tots estam d’acord, vull dir, la 
majoria de les coses que vostè ha dit, com ha dit el Sr. Aguiló, continuen sent jocs florals, que 
volen incentivar la participació ciutadana, fantàstic, crec que amb això tots estarem d’acord, que 
volen incloure clàusules socials dins la funció pública, probablement també estaria molt bé, que 
volen solventar tots els problemes de la policia local? També, tot això estam d’acord, però no 
ens donen resposta a com ho volen fer i crec que aquest és el problema, es a dir, està molt guapo 
dir coses que agraden sentit a tothom, però aquestes coses s’han de dur a terme i no s’han de dur 
a terme només amb reunions  i associacions, també s’han de poder dur a terme econòmicament i 
li record quina és la situació financera d’aquest ajuntament, a principi de legislatura varem tenir 
que fer un ple per demanar un crèdit, és un ajuntament completament endeutat, el PP deia que 
tenien superàvit, però realment el que tenien era una deute immensa. Aleshores, bé, ja li dic, el 
problema aquí és aquest, es dediquen a dir coses, com ha dit el Sr. Aguiló, llevar Sa Faixina, 
Palma anti-taurina, però realment de substància poc més, de fet, crec que dels quatre plens 
municipals que duim ja, contant aquest, celebrats, l’equip de govern només ha presentat dues 
proposicions, la de declaració Palma anti-taurina, i la de demanar un crèdit, però no ha fet res 
més, és a dir, no han duit res més al ple i això jo crec que és suficientment greu, vull dir, això és 
una forma de governar, governen vostès tots sols, però no duen aquí perquè tota l’oposició i les 
associacions que també intervenen pugin manifestar-se damunt totes aquestes proposicions que 
vostès fan. I nosaltres creim que això és tremendament greu, crec que només recordam una 
època a la qual ha ocorregut el mateix que va ser el final de la legislatura passada quan l’equip 
de govern anterior, ja veia les eleccions perdudes i no tenia res més que fer. Crec que un govern 
que acaba de començar això és molt trist, crec que s’ho haurien de fer mirar i fer més coses, 
però fer-les de “boquilla” com es diu, sinó posar-se a fer feina. Com he dit abans, no es dir 
farem, hem de fer i amb això hem de fer i hem de fer-ho de forma que sigui possible. Res mes”. 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, moltes gràcies Srs. Regidors. Miri, efectivament, jo crec que hi ha dos 
tipus de polítics, un polític reformista, un polític que vol canviar les coses, un polític és capaç de 
superar el status quo, i un altre que intenta passar el dia a dia i la veritat es que en tot el que 
vostè ens ha dit i amb el que veiem cada dia l’impressió, cada dia més, es que vostès volen 
passar el dia a dia, amb molta poesia, amb molta il·lusió, molts de titulars, però poca realitat. 
Canviar les coses, rompre el status quo, fer que la gent pugui estar millor, remoure l’ordre 
social, requereix esforç, requereix de vegades disgustant els propis electors, requereix fer 
transformacions, requereix fer estudis, requereix conèixer les coses i això la veritat es que de 
cap manera estam davant una situació així. Vostè m’ha llegit el programa electoral, molt bé. I 
tenen un pacte de govern, molt bé, també sabem llegir i ho hem llegit. Dins es pacte que vostès 
tenen hi ha parts que són més interessants que altres i en canvi han triat les que són més de jocs 
florals, les que són més de cara a la galeria i li dic tenen nou mesos per marcar la política, nou i 
ja n’han gastat tres, amb aquest ritme la veritat es que hauran passat els nous mesos de marcar 
política i la legislatura se’ls anirà de les mans. I tot això que vostè ha llegit, quedarà en això, 
amb una clàusula per aquí, amb una clàusula per allà, però de canvi, de canvi real, cap ni un. 
Canvi real si que es va fer la passada legislatura que sí que es varen fer reformes, que sí que es 
va incrementar el número de possibilitats d’actuar econòmicament, que sí que es va canviar la 
tendència de la recaptació, que sí que es va poder millorar el que seria una política social, forta, 
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robusta i amb recursos, això si que es va fer. Ara la veritat es que si ens dedicam a traslladar 
monuments, si ens dedicam a fer declaracions, que estan molt bé, que són molt interessants, que 
a algú les hi agradarà molt, a uns més i altres menys, però res més, aquest model de ciutat 
s’acabarà en no res, la feina que tenim és molta, li repeteixo,  i tot això que vostè ha detallat, 
tendria que estar agrupar per tenir una idea clara i per poder marcar un rumb de govern en 
quatre o cinc idees. Vostè ha fet un detall tan micro que el que quedarà és un no res, farem una 
modificació per aquí i una modificació per allà que pràcticament no notarà cap ciutadà i la 
veritat es que de qualque manera, després d’haver superat una crisis, com la que hem superada 
hi havia una certa il·lusió per part de molta gent, de que podíem assolir un canvi de tipus polític, 
de tipus institucional, de tipus social important. Jo faig un pronòstic, vist el que he vist, si vostès 
no rectifiquen ja, aquesta il·lusió acabarà en no res. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Comas Oliver (Som Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies. En primer lloc, jo me dec a les seves prediccions, vostès m’han demanat 
que faci un resum de les prioritats d’aquest equip de govern, no puc detallar en deu minuts o en 
quinze minuts, totes les prioritats d’aquest equip de govern i damunt dur els projectes 
econòmics de desenvolupament de totes aquestes activitats ni fer tampoc una explicació del tot 
el que s’ha fet fins ara. Ens hem de limitar a la proposta i la petició que vostès m’han fet. 
Considero que el debat constructiu que la ciutadania espera de nosaltres, es que vostès a cada 
una de les coses que jo les hi he relatat, me puguin dir en que estan d’acord, en que no estan 
d’acord, no ho han fet, s’ha limitat a fer una exposició general de la seva posició política, que 
respecto, però no m’han dit en que no estan d’acord i perquè no estan d’acord. Nosaltres tenim 
unes prioritats molt clares, algunes figuraven al nostre acord de govern i altres s’han 
desenvolupat a partir de l’anàlisis, de l’estat de la qüestió i del diagnòstic que hem observat 
quan hem entrat a governar i hem vist coses molt greus, per això hem posat com aquestes, 
algunes de les prioritats i evidentment la qüestió pressupostària és fonamental i no es preocupin 
que treballarem perquè això és pugui fer gestionant bé els diners públics. D’acord? Molt bé. 
Respecte, m’agrada també molt que vostè hagi dit que fa falta rompre el status quo i l’ordre 
social. Si vostè té aquesta pretensió ens trobarà, perquè nosaltres volem rompre la injustícia, la 
desigualtat i molts de mals d’aquesta ciutat, però això no només es limita malgrat si una 
necessitat imperant donar pan i circo a la ciutadania, hi ha moltes demandes històriques 
d’aquesta ciutat que és molt plural que fan referència a qüestions mediambientals, històriques, 
lingüístiques, culturals i això també és una demanda de la ciutadania i nosaltres hem de fer front 
a totes les demandes i necessitats de la ciutadania. M’agradaria poder continuar amb el que deia 
abans, de com estan treballant en els districtes. A partir i després tornaré si tenc temps a altres 
prioritats de l’equip de govern. A partir de les necessitats i els problemes que ens hem trobat als 
districtes que s’ha fet? S’ha treballat per millorar la relació amb totes les entitats i associacions 
que estaven abandonades, s’ha creat una millor comunicació entre l’ajuntament i les entitats, 
amb molts de mecanismes de comunicació, ja siguin presencials, xarxes socials. Volem millorar 
els formularis i la sistematització de la informació. Els districtes  no coneixien bé els seus barris, 
ni quines instal·lacions municipals hi havia als seus barris. Es posava que una petició estava 
realitzada, quan no estava realitzada, perquè els formularis eren incorrectes i no s’havien 
catalogat bé les peticions. Això és el que ens hem trobat al Districtes i a continuació a la replica, 
a part de les preguntes que me  puguin afegir continuaré. Moltes gràcies”. 
 
Compareix el Sr. Comas 
 
Es tracten conjuntament els punts 55 i 56 
55. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la regidora de 
Seguretat Ciutadana i districte Ponent, per tal de que informi al Ple (319/2015) 
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56. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s de la regidora 
de Seguretat Ciutadana, per tal de que informi al Ple  sobre la situació actual de la 
Policia Local, disponibilitat pressupostària fins a final d’any i estat de tramitació 
del pressupost per a 2016 (326/2015) 
 
Sr. Rubio  Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, Sra. Pastor, buenos días. La semana pasada ustedes cesaron al jefe de 
la policía local de Palma, el Sr. Mut sin tener una persona que ocupe esa responsabilidad. La 
policía local de Palma, en este momento, se encuentra por tanto descabezada y se encuentra sin 
rumbo. No hay directrices, no puede haber jerarquía sin un mando natural. Hay una falta de 
motivación generalizada y de desconcierto y eso la verdad es que no es un buen síntoma ni es 
una buena noticia cuando estamos hablando de aquellos que son los que tienen que velar por la 
seguridad de la ciudad. Esta situación puede prolongarse durante meses hasta que se celebre el 
concurso por el que se elegirá el próximo jefe de la policía local de Palma, que por cierto 
esperemos que sea un concurso verdadero, un concurso en el que se aplique la ley en todo su 
extremo y que no tengan ustedes ya decidido quién será el o la jefe o jefa de este cuerpo. Se nos 
ha trasladado Sra. Pastor una preocupación ante la idea que ustedes tienen de tocar las 
retribuciones a los policías de barrio. Ustedes en su programa electoral, quiero recordarles, que 
quieren fomentar esta figura, lo han dicho por activa y por pasiva, que quieren fomentar al 
policía de barrio y eso está no solamente en el programa electoral de su partido, sino también en 
el del resto de compañeros y socios suyos de gobierno. Es cierto que quieren rebajar las 
retribuciones a los policías de barrio, es cierto que quieren tocar complementos, porque se nos 
ha trasladado esta preocupación y que efectivamente estaríamos todos tranquilos, si usted 
claramente dice que no lo va ha hacer. Que hay Sra. Pastor, en estos momentos, si usted nos 
puede decir si va a reunirse o no se va a reunirse con los sindicatos para poderles informar sobre 
lo que usted piensa hacer con la reestructuración de la unidades de la policía local. También 
hemos podido conocer que los sindicatos están esperando tener esa reunión con usted y la 
verdad es que si es cierto que esa es competencia suya y competencia del gobierno municipal, 
como no podría ser de otra manera, pero también es cierto que nosotros le dijimos y nos 
ofrecimos a que si usted quería sentarse con los grupos municipales para abordar esa cuestión 
nosotros le tendíamos la mano por lo tanto, simplemente, reiterar que nosotros estamos 
dispuestos a poder hablar con usted  y a poder pactar un modelo de seguridad ciudadana que 
creo que sería lo deseable, que sea un modelo de seguridad ciudadana que supere las mayorías 
que puedan salir de unas elecciones, que tenga vocación perdurable y que entre todos podamos 
consensuar. Se nos ha trasladado también Sra. Pastor, que se dio una orden dentro de los GAP 
para que fueran de paisano, para vigilar la venta ambulante, especialmente en Playa de Palma, 
pero también se les trasladó una orden de que prestaran atención a la venta ambulante pero no a 
los hurtos, no prestaran tanta atención a los hurtos, que ellos tenían que estar más centrados en 
lo que sería la venta ambulante. Nosotros queríamos saber si efectivamente esa orden se produjo 
y queríamos recordar que efectivamente la policía local y ellos lo saben perfectamente, tienen el 
deber de perseguir el delito, sobre todo cuando es un delito flagrante. Es verdad que cuando hay 
investigación, la competencia es de la policía nacional o de otros cuerpos y fuerzas de seguridad 
del estado, pero si que queremos saber si efectivamente hubo una orden en ese sentido. Estoy 
absolutamente convencido que por su parte no debe venir esa orden porque además usted es 
abogada y sabe perfectamente que la policía local, tiene competencias de policía judicial. Pero si 
que se nos ha transmitido que de alguna manera esa orden se produjo, entonces nos gustaría 
saber Sra. Pastor si usted puede hacer la averiguación de si se produjo, de que manera  y quien 
la hizo. Sra. Pastor también nos gustaría saber del criterio que ustedes tienen en relación a la 
siguiente cuestión, me gustaría si nos puede explicar porque quieren ustedes amortizar la plaza 
del comisario Estarella, cuando este renunció a sus funciones de escolta, pero no renunció 
evidentemente a las demás funciones que tiene inherentes a su cargo. ¿Es verdad que quieren 
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ustedes amortizar esa plaza y convocarla después? Y también nos gustaría saber porque actúan 
de diferente manera en otros casos, por ejemplo con el comisario Pericas, al que le han quitado 
de la comisaría administrativa y lo han destinado al Distrito Litoral, pero sin embargo no 
quieren o no pretenden amortizar su plaza ni le quieren tampoco bajar de escalafón. O sea nos 
gustaría saber que criterio siguen ustedes y que nos lo expliquen. Y también nos gustaría decirle  
no sería mejor convocar las plazas en oferta pública de 2016 y que las plazas se asignes a 
quienes correspondan según la ley, no sería ese mejor el camino, por eso no queremos ver en su 
actuación un comportamiento o una decisión que sea árbitra. Y luego también nos gustaría 
saber, Sra. Pastor, explicar que piensa hacer usted con la plaza de intendente que se tiene que 
convocar en 2016, así como usted bien sabe, se ha ratificado…” 
 
Sr. Batle: 
 
“Sr. Rubio, tiene que ir acabando, se ha extendido mucho”. 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Muy bien, dejaré el asunto para la siguiente intervención. Gracias”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciudadanos): 
 
“ Moltes gràcies. Sra. Pastor no le voy a decir, supongo que está usted tan sorprendida como yo, 
pero bueno. Nosotros vamos a centrarnos en el tema que ya estuvimos hablando cuando 
estábamos debatiendo sobre la Playa de Palma  y por tanto allí, surgieron y creo que hay que 
aprovechar el debate y hay que aprovechar todas las cosas que van saliendo y que vamos 
evaluando, unos día tras día, para poder sacar cosas positivas de eso y creo que de ese debate, 
salieron una serie de cosas muy particulares. Por ejemplo, el régimen jurídico que tienen 
algunos de los miembros de la policía local que siguen en una situación, en un limbo, interinos, 
ahora voy, ahora vengo y por el camino me entretengo, es que no puede ser, esta situación tiene 
que salir, tiene que acabarse y esa es una de las cuestiones que nosotros planteamos, es decir, 
hay que plantear ya en el presupuesto de 2016 una oferta de empleo público que pueda recoger a 
estas personas y estas personas tengan una plaza en propiedad, teniendo en cuenta los servicios 
prestados y que se puntúe la cantidad de años que llevan trabajando en la policía local yendo a 
sus casas, volviendo al servicio con todos los inconvenientes que puede tener cuando tienes que 
ir a optar a una plaza que hayas tenido un accidente, que hayas tenido cualquier cosa y que no 
puedas optar a esa plaza. Yo creo que eso es fundamental y hay que dar estabilidad a la plantilla 
de la policía local y hay que dejar de decir que todo el mundo tiene mucha confianza, pero no 
hay que repetirlo tanto, porque al final pensamos que no tenemos confianza. Es decir, no 
repitamos ya más, ya dijimos que teníamos confianza en la policía local, que los casos que había 
estaban ja sub judície y que la actuación que tenía que llevarse a cabo ya se estaba realizando 
por lo tanto vamos a dotar de medios a estos policías, vamos a ponerlos a trabajar con una 
seguridad en sus puestos de trabajo porque eso va a redundar en beneficio del servicio que 
presten a todos los ciudadanos y vamos a tener en cuenta y poner en marcha, para el año 2016 
esas 126 plazas que hay que poner en marcha y que hay que dotar presupuestariamente. Pero 
también habría  que revisar el sistema de acceso a la función pública. Es un sistema de acceso 
un tanto particular, porque gente que hemos estado en función pública y vemos que vamos a 
esas pruebas y salimos de esas pruebas con una plaza en propiedad, aquí nos quedamos 
sorprendidos porque la gente sale con un papel y se va a su casa, es incomprensible que a día de 
hoy esté sucediendo esto en una ciudad como Palma y solamente suceda aquí, porque no sucede 
en otro lugar. Por tanto yo les instaría que tomen las medidas y que para la oferta de empleo 
público del año 2016 podamos resolver ya, la situación de las personas que están viviendo esa 
situación laboral y tengan en cuenta que hay contratos que finen en diciembre y contratos que 
finen en marzo, por favor no dejen a la gente que tengan que volver a su casa y déjenlos 
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trabajando y llevemos a cabo eso. Respecto al tema  de los bomberos, otro tanto nos está 
pasando con el tema de los bombero. Es decir, el tema de los bomberos nos encontramos que es 
una plantilla que va envejeciendo, no se han dado ofertas de empleo público, no se han 
renovado las plantillas y si no convocan ustedes rápidamente, vamos a tener los bomberos que 
nos van a pasar todos a segunda actividad, es decir, nos vamos a quedar sin bomberos. Hay que 
renovar equipos, hay que renovar y hay que reponer una partida para renovar esos vehículos , 
los equipos, no se puede mantener, es decir, esto está parado en cuanto a inversiones, en cuanto 
a infraestructuras y eso es lo que hay que tomar, nosotros queríamos hablar de ese tema, porque 
entendemos que los demás temas, los temas están pues donde están en estos momentos, están en 
manos de la justicia muchos de ellos desgraciadamente para la policía, muchos de ellos en 
manos de la justicia y que yo supongo que se irán resolviendo y que el tema  del mando de la 
policía municipal, creo que es un tema que hemos hablado entre todos ya, ya está 
suficientemente, creo que se ha pulsado la opinión de todos los grupos por su parte y creo que 
hemos podido hablar de este tema ampliamente y bueno le instaría a que tuviéramos un mando 
de la policía local, pero insistiría más, vamos a empezar una buena campaña en la Playa de 
Palma en las condiciones que hemos empezado este año, no quiero reproducir el debate de la 
Playa de Palma, pero hay que tener plantillas dotadas, vehículos y equipos y ahí es donde 
queremos saber que presupuesto se va a destinar por parte de este Consistorio y si ustedes ya 
están dando pasos en este sentido. Gracias”. 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. En principio mi intervención, mi comparecencia si que va a ser un poco más general 
de cara a lo que nos hemos encontrado y lo que tenemos en proyecto, si que al Sr. Rubio le diría 
que en el turno de réplica le puedo contestar a algunas de las peticiones que me ha hecho, eso si 
que  hay algunas peticiones que si quiere conmigo, en el despacho lo podemos atender con más 
claridad y con documentación, más que nada porque sino será muy largo el debate en temas que 
tampoco no importa hablarlos aquí a nivel de pleno. Bueno desde el área de Seguridad 
Ciudadana es un área compleja, ya que supone la gestión de un tercio de la plantilla de este 
Ayuntamiento. Por lo que respecta al colectivo de la policía local, nos hemos encontrado una 
policía de niveles, situación que ha generado desigualdades entre los distintos agentes con un 
sobre coste económico totalmente inaceptable para el ciudadano de Palma ya que no repercute 
en resultados hacia la ciudadanía. Además de una gestión pésima nos hemos encontrado con 
unos niveles de conflictividad internos bastante importantes, además de los casos judiciales que 
afectan al cuartel de San Fernando. Además el anterior equipo de gobierno ha permitido que el 
coste económico que supone mantener un cuerpo de policía con tanta especialización, no se vea 
reflejado en la calle. Y la ciudadanía reclama la necesidad de una policía más próxima. Han 
realizado políticas de escaparate, para que pareciese que hacían algo, pero no han realizado 
absolutamente nada que mejore las condiciones de vida de nuestros ciudadanos y la convivencia 
en las barriadas. Muestra de ello es la gran demanda que tenemos por parte de los ciudadanos 
con el policía de barrio. La falta de planificación y gestión, denota una carencia importantísima 
de liderazgo que ha impedido una estabilidad en el cuerpo lo cual evidentemente ha repercutido 
en el ciudadano. Este equipo de gobierno trabaja para cambiar la situación de la policía local. 
No debemos olvidar la falta de previsión  y la no inversión en estos últimos cuatro años que han 
llevado a tener una plantilla envejecida que de aquí a 2017 habrá más de 220 agentes mayores 
de 55 años, un parque de vehículos de 330 vehículos con una antigüedad media de nueve años, 
una dejadez en las convocatorias de oferta de empleo como la de 2014 que se dejó perder, una 
oferta de empleo de 2015 que también dejaron sin convocar, sosteniendo un gran número de 
funcionarios interinos, lo que supone una gran inestabilidad a esta plantilla. Respecto a este 
tema decir que se está trabajando desde la Regidoría de Función Pública, desde nuestra área de 
Seguridad Ciudadana y junto al Director General de Interior, Pere Perelló, para intentar apaliar 
el problema que tenemos con los interinases. El armamento también es otra de las claves que 
debemos abordar, así que para ello se llevará un plan de renovación, ya que muchos de los 
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policías llevan revólveres de hace más de 20 años. Y una policía moderna no se puede permitir 
trabajar con un material desfasado, así como la inseguridad laboral que tiene la policía que 
provoca el hecho de no disponer de fundas antihurtos para las armas. Es muy importante realizar 
una evaluación de cómo están las distintas instalaciones de los edificios y hemos realizado 
distintos estudios de seguridad policial detectando toda una serie de anomalías que ahora 
debemos cuantificar y de forma progresiva ir subsanando las mismas. Otro tema de especial 
preocupación para este gobierno, es que desgraciadamente estemos todos los días en los medios 
de comunicación. Desacreditados por los casos judiciales, lo que provoca una desmoralización 
en todo el colectivo policial, que tiene que afrontar diariamente un continuo desgaste ante la 
ciudadanía. Que sepan que por parte de la unidad que llevan prensa la policía, se dio órdenes en 
el anterior equipo de gobierno que no hicieran nada, directamente, que no trabajasen. Una vez 
hemos tomado posesión del cargo y hemos constatado la situación existente en el seno del área 
de Seguridad Ciudadana, nos hemos puesto a trabajar en un proyecto político para la 
modernización de la policía local que pretende transformar en estos cuatro años, la organización 
y la gestión de la policía. Recuperar el prestigio de la policía local de Palma, como una de las 
más importantes instituciones de esta ciudad es una necesidad inaplazable y de máxima 
prioridad. La confianza de la ciudadanía y la participación activa en los asuntos públicos es 
fundamental para desarrollar nuestras instituciones, en concreto nuestra policía local. Es 
indudable que para conseguir el ambicioso objetivo de mejorar continuamente la prestación de 
los servicios a los ciudadanos, en el área de Seguridad Ciudadana, los policías locales 
constituyen el factor clave y esencial para que este objetivo de mejora continua de calidad sea 
cada vez más alcanzable diferenciándonos del resto mediante la profesionalidad, la 
accesibilidad, la proximidad y la visibilidad de la policía debe ser una parte fundamental de su 
trabajo. La implantación en el cuerpo de la policía municipal de Palma del código ético europeo 
es una de las principales vías de trabajo para conseguir promover el estado de derecho, el código 
se basa en la creencia de que la policía ha de estar en estrecho contacto con el ciudadano y tiene 
que dar servicio a este en lugar de ser una mera fuerza de la aplicación de la ley. El objetivo 
principal de este equipo de gobierno en relación a la policía local es trabajar en una reforma 
integral del modelo policial mediante un plan de ordenación personal basado en un organigrama 
y modificación de la relación de puestos de trabajo, reforma que queremos que sea participada y 
acordada entre este equipo de gobierno, grupos de la oposición y agentes sindicales, para que lo 
que ha pasado en la policía local no vuelva a ocurrir nunca más. Los servicios de policía que 
trabajan en la sociedad civil han de estar sometidos en última instancia a un mandato civil, por 
lo tanto la clave se fundamente en la estrecha relación entre policía y sociedad civil. El apoyo a 
la sociedad es crucial para un funcionamiento policial eficaz en una democracia abierta. Otro de 
los puntos a destacar es la dependencia funcional de la policía en el desarrollo de los trabajos 
policiales específicos sin perjuicio de las directrices marcadas por los órganos de gobierno. El 
personal de la policía local tiene que ser reclutado únicamente en función de sus capacidades y 
de la experiencia personal, bajo los principios de igualdad, mérito y capacidad y no creando un 
sistema precario, para colocar a personas afines. Hay que evitar las designaciones políticas, el 
personal tiene que demostrar tener una actitud abierta, capacidad de discernimiento, madurez y 
buenas habilidades comunicativas. La organización de la policía tiene que reflejar la sociedad a 
la cual sirve, apoyando el reclutamiento de hombres y mujeres de todos los grupos sociales y 
defendiendo los valores de igualdad. Estamos trabajando para potenciar la discriminación 
positiva y que la mujer ocupe un papel importante en el seno de este cuerpo policial. Es del todo 
inaceptable que no se llegue a un 10% de mujeres, en el colectivo de la policía y a un 1% en el 
colectivo de bomberos. La policía local ha de estar bajo los principios rectores de la democracia, 
la policía tiene que respetar los derechos fundamentales de las personas, libertad de opinión, 
consciencia, religión, expresión y reunión. En esta parte se fundamentan los principios de 
minimizar la interferencia policial en la vida privada de las personas y respetar las libertades 
tanto como sea posible. Como norma general los policías tienen que disfrutar de los mismos 
derechos civiles y políticos que el resto de ciudadanos. Esto hace referencia tanto a derecho de 
voto, pertenencia a partido político, derecho a afiliación a un sindicato, ahora bien, esto no 
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quiere decir que por afinidad política o sindical, se pueda ver enturbiada su misión como 
empleado público, tal como hemos visto con los hechos que han sucedido hasta el momento y 
que están en los medios de comunicación. Creemos que la formación de la policía tiene que 
basarse en los valores fundamentales de la democracia, del estado de derecho y de la protección 
de los derechos humanos y también tiene que tender a preparar personal generalista y no 
especialista. La creación de diferentes unidades no puede ser un escollo de difícil superación en 
el momento en que hay que cambiar de unidad o en el momento de poder encomendar trabajos. 
La formación como la organización de la policía tiene que quedar abierta a la sociedad tanto 
como se pueda. Objetivos de transparencia, fiscalización y control interno, promover el 
cumplimiento de principios de legalidad, honradez, lealtad, establecer institucional mecanismo 
para combatir la corrupción, tanto en la policía local como en otros departamentos con los que 
se relacione. Gestión de calidad. En cuanto al personal de bomberos, nos hemos encontrado con 
unas necesidades de personal, cuya cobertura no se ha impulsado, tenemos 11 plazas aprobadas 
en mesa de RPT desde el mes de abril pero que a fecha de hoy están sin dotación por falta de 
presupuesto. El cuerpo de bomberos necesita creación de nuevas plazas y bases para nuevas 
contrataciones pero que a fecha de hoy la tasa de reposición que nos permite la Ley de 
Presupuestos Generales del Estado es solo del 50% por lo que hemos propuesto que se creen el 
resto y que se vayan dotando a lo largo del año presupuestario, revisando la estabilidad 
presupuestaria cada trimestre y que no ocurra lo que ha pasado en 2015 con el anterior equipo 
de gobierno, el cual no hizo las revisiones presupuestarias correspondientes y se aprovechó la 
oferta pública de empleo. El cuerpo de bomberos también necesita un plan de formación 
apropiado a sus necesidades y por eso conjuntamente con agentes sociales participaremos en su 
formulación. Se está trabajando en la mejora de la formación, últimamente se ha aprobado un 
convenio en prácticas con el IBANAD y además hemos mantenido contacto con la Dirección 
General de Emergencias del Consell Insular de Mallorca para que se pueda organizar una línea 
de trabajo conjunta. A nivel de necesidades materiales hemos incluido en los presupuestos de 
2016 todos los equipos de respiración que son necesarios y que expresamente nos han 
solicitado. Creemos que es una gran irresponsabilidad del anterior equipo de gobierno dejar 
trabajar a los bomberos con equipos que no están en condiciones óptimas, porque una de las 
grandes preocupaciones de este equipo de gobierno, en cuanto al área de Seguridad Ciudadana, 
es la seguridad laboral de todos sus trabajadores. En referencia a las instalaciones de bomberos, 
tenemos un parque de bomberos con un contrato de subarriendo por el cual el Consorcio Nuevo 
Parque de Bomberos de Palma de Mallorca, S.A., está obligado a mantener el parque en las 
mejores condiciones y adaptarlo a las necesidades del cuerpo. Pongo a su disposición un 
informe en el cual se expone cual es el estado del parque que nos hemos encontrado, un parque 
con graves problemas para su funcionamiento ordinario que si no se solucionan las deficiencias 
hace inviable el futuro del cuerpo de bomberos en este edificio. Queremos potenciar la segunda 
actividad para toda el área de Seguridad Ciudadana, creando una bolsa de puestos de trabajo, 
para adaptarlo a las necesidades de distintas áreas, siendo así que ya hemos solicitado 
necesidades en este momento y se está trabajando en un reglamento para cumplimentar y 
desarrollar la normativa vigente. En cuanto al ámbito normativo, el área de Seguridad 
Ciudadana, la exigencia de una legislación clara y precisa que tenga como finalidad que la 
actuación policial sea previsible desde el punto de vista del ciudadano, así que estamos en 
contacto permanente con la Conselleria de Función Pública e Interior, para impulsar los cambios 
normativos necesarios y conseguir policía de proximidad a la ciudadanía y se crearan mesas de 
trabajo para impulsar ante el Govern Balear, una ley de emergencias junto al Consell Insular de 
Mallorca. Juntamente con el IMI, otro de los proyectos que tenemos, es impulsar un proyecto de 
transformación e innovación para toda el área de Seguridad Ciudadana que beneficiará en el 
conjunto las distintas áreas que configuran esta administración y que facilite la convivencia a 
nuestros conciudadanos mediante las nuevas tecnologías. Los valores de transformación desde 
el área de Seguridad Ciudadana en el Ayuntamiento de Palma se desarrollaran mediante los 
principios de eficacia y eficiencia, servicio público, legalidad, profesionalidad y flexibilidad. 
Por otro lado hace falta que establezca líneas  y directrices que elijan contactos con los medios 
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de comunicación mediante las relaciones institucionales de prensa, así que potenciaremos líneas 
de trabajo, creando un grupo de trabajo profesionalizado para que llegue la información  a la 
ciudadanía de forma profesional y utilizando redes sociales y nuevas tecnologías. La política de 
comunicación tanto externa como interna es una de nuestras apuestas, apostando por una 
defensa de los cuerpos de policía y de bomberos. Las relaciones externas también son un factor 
clave en la comunicación por esta razón aumentaremos los contactos con otras instituciones, 
entidades, para conseguir colaboraciones que redunden en el beneficio de ambas partes. La 
ciudadanía debe tener un contacto directo con los cuerpos municipales, les debemos facilitar los 
canales para que expresen sus quejas, preocupaciones, problemas o felicitaciones, tenemos una 
gran problemática, la lentitud en la contestación de las quejas por parte del servicio de la policía, 
tres meses, por lo que se está trabajando en protocolos de actuación para mejorar la respuesta a 
los ciudadanos y emplear canales de contacto. La rendición de cuentas es el acto por medio del 
como los gobernantes informan de manera integral a los ciudadanos, los hitos de la gestión 
pública en el cumplimiento de objetivos y metas trazadas desde el área de Seguridad Ciudadana 
y es por eso un elemento importante de los sistemas democráticos, porque mediante ella los 
ciudadanos podrán evaluar no solo a su policía, sino a su gobierno. Recordar que tanto la policía 
como bomberos, sale cada día a trabajar y que son grandes profesionales y que tienen todo el 
apoyo, tanto de esta regidora como de todo el equipo de gobierno. Muchas gracias”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciudadanos): 
 
“Gràcies. Sra. Pastor nos ha dado usted una buena noticia con la renovación  de los equipos de 
respiración de los bomberos, creo que es una noticia resaltable en el día de hoy. De todas 
maneras yo insistiría, veo que estamos ya abandonando la idea, las grandes ideas y vamos a ir a 
la concreción de estos puntos, como era la dotación a la plantilla que le hacía referencia al 
principio de mi intervención, la renovación del armamento, la renovación de los choches. 
Hemos tenido noticia que había unos coches por Tarragona, yo no se que hacen los coches de la 
policía local en Tarragona, pero bueno estaban ahí. El edificio de bomberos, también hemos 
tenido oportunidad de visitarlo y hemos visto lo precario que hay en algunas instalaciones y 
algunos de les vehículos que se habían adquirido y ya le hacemos referencia que yo creo que 
debería revisarse el tema este de la UTE porque cuatro millones de euros al año para el 
mantenimiento, yo creo que debería revisarse y ver de que manera se puede solucionar el tema 
del edificio de los bomberos, porque claro la inversión, lo que hay ahí puesto, creo que los 
ciudadanos tienen derecho a saber que es lo que ha ocurrido con esa operación. Creemos 
nosotros que si fuera posible el que hubiera  una habilitación de alguna partida presupuestaria 
para poder afrontar por ser en menor número y yo también creo que por ser más veteranos ya 
también, en cuanto a la edad y en cuanto a su pase  a la segunda actividad en el cuerpo de 
bomberos que se está hablando de una oferta de 26 plazas y si pudieran ustedes convocarla ya, 
dentro de este año si pudiera ser y para el año 2016 reservar ya el grueso teniendo ya una 
normativa en condiciones para poder dar el acceso a las personas que después van a estar en la 
Playa de Palma y van a estar en todas las dependencias de la policía local donde prestan sus 
servicios. Por nuestra parte nada más. Gracias”. 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Pastor, muchísimas gracias por sus explicaciones, la verdad es que 
hemos apreciado un cambio en la intervención que hizo usted el otro día en el pleno de la Playa 
de Palma y hoy y la verdad es que se lo agradecemos. Le agradecemos muchísimo la 
intervención y las explicaciones que nos ha dado y también insisto, le tendemos la mano, porque 
desde nuestro grupo municipal realmente la única intención que tenemos es que se pueda pactar 
un modelo de seguridad ciudadana estable en nuestra ciudad. Compartimos con usted que se han 
producido muchos problemas durante estos últimos años dentro de la policía local de Palma. 
Sabemos que eso ha afectado al personal, sabemos que hay personas que lo están pasando muy 
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mal, que son objeto de una investigación judicial y de una investigación en el que hay un 
proceso donde se están actuando pues, unas investigaciones y que eso se traslada a la hora de 
ver un personal motivado, un personal que efectivamente esté dispuesto a llevar a cabo sus 
funciones de la mejor manera posible y pensamos que todo esto tiene que ser resuelto. Nosotros 
insistimos y les tendemos la mano, porque además en sus programas electorales, concretamente 
en Som Palma, en su programa electoral, ustedes llevan la creación de una comisión de 
seguridad ciudadana donde estén implicados todos los grupos municipales para poder pactar el 
modelo  de seguridad ciudadana durante esta legislatura. Nosotros la verdad es que nos iría bien 
esta propuesta u otra, pero que podamos juntos poder pactar un modelo en el que efectivamente 
podamos establecer las bases para que independientemente de quien gobierne podamos tener 
una policía local con una estructura, con una jerarquía lo más pactada y lo más consensuada 
posible. Estamos de acuerdo también que se potencie la figura del policía de barrio, 
evidentemente es imprescindible y necesaria, no me ha contestado sobre si piensa usted tocar las 
retribuciones, no lo ha dicho en su intervención. Si que quiero decirle que a parte o que además 
de impulsar una figura como el de la policía de barrio, también es importantísimo y no se puede 
descuidar la figurar del policía que actúa de forma inmediata y eficaz en caso de un delito, 
fragante o en caso de un hurto o un robo, porque evidentemente el ciudadano es lo que necesita 
cuando se produce un acto violento, lo que quiere es que haya rapidez en la respuesta y también 
tener un cuerpo perfectamente preparado para responder y reaccionar en caso de que se 
produzca un delito fragante como pueda ser un hurto, un robo, una violencia, en definitiva yo 
creo que eso es absolutamente necesario. Si que me gustaría también, que antes no he podido 
concluir, le preguntaba si usted, que piensa hacer usted con la plaza de intendente que se tiene 
que convocar en 2016, usted ha dicho que si que va haber un concurso, creo que ha dicho, 
perdón, no usted ha dicho antes, que durante esta legislatura si que iba haber una oferta pública 
y que efectivamente ustedes iban hacer un concurso, pero me gustaría si usted me puede 
especificar con la plaza de intendente que se tiene que convocar en 2016, como así se ratificó 
por los servicios jurídicos del Ayuntamiento en el último contencioso, que se celebró sobre ese 
asunto y que efectivamente la letrada que llevaba ese asunto, del Ayuntamiento, ratificó ante el 
juez que esa plaza tenía que convocarse en 2016, por eso le hacía esa pregunta y quería saber 
exactamente que es lo que piensa hacer con este asunto. Y si que me va a permitir, en fin, le 
critique que nosotros no estamos de acuerdo de la manera en que usted ha decidido hacer el 
cambio de jefe de policía, es decir, el hecho de que ustedes hayan cesado al jefe de la policía sin 
tener a la persona que le tenga que substituir y habiendo la previsión de que si ustedes lo que 
quieren hacer es un concurso como marca la ley, efectivamente y todavía hay un proceso que se 
va a prolongar durante varios meses, entendemos que no es la mejor solución a no ser que usted 
nos anuncie que efectivamente ese concurso está a punto y que ese concurso se va a abrir de 
manera inmediata. Si es cierto que durante esta semana o durantes estos días, ha habido una 
cierta inestabilidad y una cierta inquietud y creo que eso se podría haber evitado. No obstante, 
nos gustaría saber de que manera piensa usted arreglar esa situación y de que manera van a 
actuar al frente de esta regiduría. Muchísimas gracias Sr. Alcalde”. 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Para contestar el tema del jefe de la policía, nada más, porque dice que ahora mismo 
la policía no tiene cabeza, no tiene persona que le dirija y que por tanto estamos en una 
situación de inestabilidad, si que le puedo remitir al BOIB de junio de 2016, donde se establece 
en caso de ausencia, vacante, hay un substituto que es el comisario de grado que viene después 
del jefe Mut, que hasta ahora era el jefe de policía. De todas maneras tenemos una cuestión 
normativa que nos influye tanto en el tema de jefe de policía como en el caso de los interinos. 
Estamos trabajando muy intensamente con la Dirección General de Interior a nivel de Govern 
Balear para intentar ver que podemos hacer con esta normativa que nos impide hacer según que 
tipo de actos que tocarían hacerse conforme a la normativa. En el caso de los interinos es 
importante reseñar porque el regidor Bauzá, tiene mucha insistencia, el tema es la normativa, las 
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bases, como tenemos que convocarlas. Si que tenemos que trabajar esto desde el ordenamiento 
jurídico, trabajar la normativa y trabajar con el Govern Balear, porque si que nos encontramos 
en una situación a lo mejor de una injusticia que a lo mejor legalmente no lo es, pero si que es 
moral, en este caso, en el caso de la policía local. Desde este equipo de gobierno entendemos 
que menos es más, entendemos  que hay que empezar a tratar los problemas desde la raíz, 
creemos que tenemos que pasar por una reestructuración nueva de la policía local, porque sino 
ahora mismo el tipo de gestión que llevamos no funciona, nada más hay que recordar las 
demandas vecinales que tenemos en el tema de que no hay policía de barrio, se habló de un 
policía de proximidad, que es lo que se instaló en el anterior modelo de policía que atiende a 
unas zonas muy amplias y por lo tanto no da cobertura a las asociaciones y a los vecinos en sus 
barrios tal como ellos desean. Agradezco el ofrecimiento tanto del grupo de Ciudadanos como 
del  Partido Popular para ponerse a trabajar sobre el tema de organización policial, eso sí, 
nosotros tenemos que partir de una base de trabajo, una vez que tengamos todo, creemos todo 
cerrado a nivel de base embrionaria que se pueda trabajar, os instaremos a que participéis con 
nosotros  en la elaboración de la nueva gestión de la policía local de Palma. Gracias”. 
 
Compareix la Sra. Pastor 
 
 
57.Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la regidora de 
Benestar Social i drets socials, per tal de que informi al Ple (320/2015) 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Cuando determinados partidos políticos concurren a las elecciones con 
mensajes como rescate ciudadano, prioridad en las políticas sociales o plantaremos cara a la 
farsa de la crisis, espera de ellos que con populismo o sin el se visualicen su acción de gobierno 
tal prioridad, más aún  cuando el pacto de gobernabilidad aparece como primera medida urgente 
que ninguna familia se quede sin luz, agua, gas, comida o material escolar, es la búsqueda del 
objetivo, pobreza cero, Esperaba por su parte algo disimulo al principio, pero la careta ya se les 
ha caído y deja entrever que la verdadera farsa es el actual equipo de gobierno. Sus prioridades 
están claras, destrucción de puestos de trabajo, despidos improcedentes, derribo de monolitos, 
declaración de Palma anti-taurina, incremento del coste de altos cargos, pero ninguna medida 
real que no existiera ya y eso lo digo porque no paran de atribuirse medallas que no son suyas 
en la consecución del objetivo pobreza cero. Ninguna propuesta en pleno, únicamente  sale 
acción social, cuando hay proposiciones por parte del Partido Popular. Ninguna modificación  
presupuestaria que refuerce el área de Servicios Sociales, ninguna. Se está produciendo una 
desascripción de personal de los Servicios Sociales hacia otras áreas, especialmente a la de 
Igualdad y Derechos Cívicos, supongo que para dotar de contenido y acción algo que desde sus 
inicios no lo tenía, en concreto en el área de Servicios Sociales cinco personas, en el primer 
pleno a la cuestión de que medidas urgentes habían  implantado en la regidoría de Bien Estar 
para la consecución del objetivo pobreza cero se manifiesta que se están acelerando el 
procedimiento de concesión de ayudas urgentes, cuando conocen ustedes que fue el Partido 
Popular el que creó el reglamento de concesión y que permite la mayor celeridad en cuanto, que 
el procedimiento administrativo permite en este asunto. Y lo que es más grave, ausencia de 
todos los miembros del equipo de gobierno en la comisión de seguimiento del pacto por la 
inclusión social, a la que únicamente asistimos, tanto a la Xarxa per a la inclusió social, 
Ciudadanos y el Partido Popular, eso sí, primera reunión, asiste el alcalde aunque no es 
miembro. En la primera reunión era únicamente para su constitución, hubo fotos, prensa y 
declaraciones, pero a la hora de rendir cuentas del cumplimiento, no asiste nadie. Más fragante 
aún es la ausencia por segunda vez de la representante en la Comisión, la Sra. Martín de Som 
Palma, a la que se podría preguntar si es que no quieren firmar el pacto por la inclusión social o 
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es que entre sus prioridades no está la atención a las personas más desfavorecidas. Los hechos 
relacionados con anterioridad, dejan patente la falta de interés y sensibilidad del equipo de 
gobierno con respecto a la política social y pone de manifiesto que su prioridad está en otros 
asunto, es por ello que el grupo del Partido Popular solicita la comparecencia de la regidora de 
Derechos Sociales, con la finalidad de conocer las principales líneas de actuación en esta área 
municipal ya que hasta el momento la acción social de este consistorio brilla por su ausencia. 
Gracias”. 
 
Sra. Borràs  Dalmau (MÉS per Palma): 
  
“ Bon dia a tothom. Primer dir que actualment estam treballant amb l’elaboració de les grans 
línees d’actuació d’aquesta regidoria, ara passaré a explicar algunes d’elles com també algunes 
actuacions realitzades. Això no seran exposades totes per un motiu molt clar. El motiu es que 
ara mateix i en paral·lel al procés de definició de les línees d’actuació ens trobem en una fase de 
diagnòstic de la realitat que tenim, d’aquest diagnòstic, d’això n’estam convençuts aniran sortint 
línees de treball que seran abordades i plantejades en el moment més adequat. Crec que podem 
estar d’acord en que una intervenció social adequada mereix un diagnòstic seriós i acurat que 
ara per ara en tres mesos no està finalitzat. Vull dir que la primera línea d’actuació que hem 
decidit és canviar el nom de la regidoria, s’ha introduït Dret Social que no és només un canvi de 
nom sinó que fa referència a la mera de fer. Els Drets Socials volem que sigui la base d’un 
serveis socials del segle XXI, un serveis socials garantistes no de beneficència on les persones 
siguin tractades com a ciutadans amb dret i no només amb deures, per això assumim el 
compromís de reduir la subjectivitat amb totes les intervencions socials i escoltin, parlem de 
reduir no d’eliminar, som conscients que aquesta subjectivitat dóna cabuda al cap i a la fi al dret 
de tota persona a la segona oportunitat, som aquí per garantir segones oportunitats a les 
persones amb més dificultats i perquè refacin projectes de vida amb dignitat. Les línees que ja 
tenim clarament definides són: primer, pobresa cero, garantir les necessitats bàsiques de la 
ciutadania que ho necessiti amb especial atenció a l’infància d’aquesta ciutat i com ho feim? Idò 
bé, dotant del pressupost necessari al catàleg de prestacions d’aquesta regidoria, estam en fase i 
procés de discutir-ho, fent un estudi de la pobresa infantil de Palma per poder atendre d’una 
manera més efectiva les situacions de desigualtat, aquest estudi és important, revisant el catàleg 
de prestacions per introduir les noves prestacions i per incloure algunes de les aportacions 
realitzades per les entitats del tercer sector. S’ha de fer així per poder ampliar perquè sabem que 
han de passar per ple i ara s’estan fent. Enfortim conjuntament amb la regidoria de Model de 
Ciutat i Urbanisme l’oficina de Desnonament. La segona línea es descentralitzar l’atenció social 
donant un servei de proximitat amb l’objectiu de millorar la qualitat d’atenció de la ciutadania. 
Com ho feim? Idò donant estabilitat desdoblant, creant nous centres allà on fa falta. Que hem 
fet? Mireu, hem donat estabilitat al punt d’atenció que ja existia a Son Ferriol. Tenim previst 
obrir el de Platja de Palma i el del Terreno i estam fent feina, però és un procés i molt prest 
obrirem el centre número 10 Son Gotleu, es dirà Xaloc i estam preparant, jo ho dic, l’obertura. 
Respecte a la tercera línea, es tracta de la revisió metodològica del sistema d’atenció social, 
com? Adequant els protocols d’intervenció. Vostès saben que cada perfil professional té una 
guia d’actuació pròpia idò ara estam fent feina, estam treballant amb la seva revisió i actuació, 
les necessitats i els temps estan canviant. Després aplicant el document de ràtios per unificar, 
equilibrar i millorar l’atenció a la ciutadania i també molt important la càrrega de feina dels 
professionals. Després estam treballant per minvar les llistes d’espera fent un sol criteri per tota 
la ciutat. La ciutat ha de ser un sol sector. Estam també impulsant i elaborant un pla de formació 
pels professionals de la regidoria a partir de les seves pròpies demandes i de l’anàlisi que estam 
duent a terme de la realitat. Quatre, treballem conjuntament amb les entitats del tercer sector que 
en aquest sentit volem pactar i coordinar les polítiques socials amb el tercer sector, vostès saben, 
malgrat la introducció que ha fet, que hem iniciat aquesta tasca. Faré un petit parèntesis dient 
que hi havia malament el correu i que va ser un pur tràmit mal entès que no és la situació que 
vostè ha plantejat. Continuant. Cinquena línea en matèria de dependència. Per una banda, 
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assumirem les gestions del centre de dia en base a la Llei autonòmica de serveis socials, com? Ja 
hem mantingut i es segueixen mantenint reunions amb la Direcció General de Dependència del 
Govern per establir les condicions d’aquest traspàs i d’altra banda, treballem per reduir les 
llistes d’espera del servei d’ajuda a domicili, el SAT i això ho feim, hem establert un conveni 
amb el Govern per contemplar amb la seva aportació econòmica que ens permetrà reduir 
aquestes llistes, aquest conveni ja està als serveis jurídics del nostre ajuntament. Així mateix 
podem parlar de diferents actuacions, he de dir que hem introduït la prevenció del consum de 
drogues, això ens ha exigit començar a treballar amb altres regidories per reemprendre la 
creació del nou pla de drogues de l’Ajuntament que com sabeu és inexistent actualment i que 
com molt bé també sabeu, ha de ser una qüestió transversal, no només de la nostra àrea, sinó de 
la resta d’àrees d’aquest Ajuntament. A més a més hem afrontat i estam en procés de solucionar 
el problema heretat de l’anterior consistori, pel que fa a les males condicions del centre 
d’acollida de dones, víctimes de violència de gènere i els seus fills, problema que vostès saben 
que fa molt de temps que cueja i que no ha estat abordat. Ara sí, nosaltres li donarem solució. 
Hem començat a establir i mantenir la relació necessàries amb Govern i Consell per a construir, 
ordenar la xarxa pública de serveis social, és un objectiu molt ambiciós i bé, altres coses, 
treballam amb la redacció de nous plecs de condicions de diferents contractes i feim feina amb 
els treballadors de l’àrea que saben com optimitzar recursos i prevenir disfuncions. Tenim un 
capital humà molt bo per prestar un servei de qualitat. Vull deixar ben clar que és un objectiu 
prioritari per aquest equip de govern, garantir uns serveis socials de qualitat, sobre tot públics i a 
l’abast de tothom i jo com a responsable que som de la regidoria tenc l’obligació de potenciar 
aquest canvi, per això hi treballem i per això els emplaç a col·laborar”. 
 
Sr. Bauzà Simó (Ciudadanos): 
 
“ Bon dia Sra. Borràs. A jo no me deixa de sorprendre aquesta situació, es a dir, han passat des 
de les eleccions tres mesos i estam, no estam com a fa tres mesos perquè ens ha passat fins i tot 
l’edat per damunt es tres mesos, però no avançam amb aquest tema, no veig que avancem. Hem 
fet preguntes, de diverses coses, suposo que després tornaran a sortir preguntes i tornarem a 
insistir en coses que nosaltres hem volgut reflectir davant la seva regidoria, però no arribam a 
entendre molt bé quin són els objectius que tenen, es a dir, ens diuen coses, ens van dient, però 
no veim concreció amb res, es a dir, si vostè me digués fa 15 dies he posat en marxa un 
programa i l’estam fent així, així, així per ventura l’entendria millor, me quedo sempre, no se, 
com en el limbo dels assumptes socials, quasi, quasi, per ventura també hi estic, no li vull negar. 
M’agradaria que aquesta fase de discussió que té permanent l’avançacem qualque vegada, es a 
dir, amb el tema de la pobresa infantil, estam parlant d’un tema que quan s’anuncien just 
anunciar aquests temes a qualsevol que sigui i no estigui dins el tema, l’ha d’alarmar, perquè ha 
de dir, pobresa infantil, i ha de dir, demà les hi hem de donar menjar, demà hem de tenir 
solventat aquest tema i estam en fase de discussió, i anam en fase de discussió, no se quins 
programes han aplicat vostès respecte de la pobresa infantil, se que me la varen anunciar per 
activa i per passiva i continuam amb la pobresa infantil i continuam discutint, es a dir, han fet 
qualque programa, han posat qualque programa en marxa, perquè degut a alguns programes i jo 
no se si quasi quasi li diré ara i després retiraré la pregunta, perquè de la pregunta que les hi vaig 
fer jo al primer ple ordinari que les hi vaig demanar quines ajudes havien donat als menjadors 
dels col·legis, me varen treure les escoletes i m’han donat escoletes dos mesos seguits, però no 
hem arribat a saber mai quines són les ajudes que han donat vostès quan es varen acabar els 
col·legis o si tornaven a reemprendre les ajudes o quines han donat i quines tenen previstes per 
donar. Es a dir, pareix un secret d’estat i era una cosa tan senzilla Sra. Borràs com aixecar el 
telèfon i parlar amb els directors dels col·legits. Miri que jo ho he averiguat, pensi si vostè a la 
regidoria ho ha d’averiguar millor que jo, i aquest és el tema i jo aquí no li veig un avanç amb 
aquestes coses i m’agradaria haver-hi un avanç i m’agradaria poder recolzar polítiques que 
nosaltres les poguéssim avaluar i ara mateix discuteixen, discuteixen vostès perquè nosaltres no 
podem ni discutir en aquest cas, no se, crec que ja no li diré res més.Gràcies”. 
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Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. No salgo de mi asombro, frente a una situación de emergencia social planteada por 
ustedes las propuestas de la regidoría es se está trabajando, haciendo un diagnóstico, hay un 
diagnóstico social de la ciudad hecho por el equipo de estadística del gobierno municipal que 
además está insertado dentro de su regidoría. No pretendía que su comparecencia fuera una 
exposición de buenas voluntades, sino que se posicione claramente sobre asuntos que atañe a su 
área. Patronato de Realojo y Reinserción Social, ni una sola alusión, que piensa hacer con las 
más de 40 sentencias de derribo que hay pendientes. Plan de prestaciones básica, está de 
acuerdo usted con el reparto que hace el Govern a su vez a través del Consell Insular o exigirá 
un mayor reparto para Palma. Renta minima de inserción, está de acuerdo que la gestión forme 
parte de los Consells Insulars o reclamará una gestión directa  de la renta mínima de inserción 
por parte del consistorio. Distribución competencial, está aplicando medidas para la nueva 
configuración de competencias municipales de servicios sociales o se ampara en el decreto Ley 
2/2004 de Medidas Urgentes de aplicación de la Ley 27/2013. Cartera de Servicios municipales, 
me alegro que estén trabajando en la cartera. Plan estratégico de subvenciones, por primera vez 
se aprobó bajo un gobierno del Partido Popular el plan estratégico, está de acuerdo o va a 
modificar el plan estratégico de subvenciones. Reglamento de prestaciones en la concesión de 
ayudas económicas urgentes, está de acuerdo o piensa modificarlo. Reglamento de 
funcionamiento del Centre Muncipal de Servicios Sociales, hay una pregunta está de acuerdo o 
piensa modificarlo. Solicitará a sus socios de gobierno un incremento presupuestario para el año 
2016, lo dejará como está o pretende bajarlo. Que modificaciones piensa implantar en el actual 
servicio de acogida municipal que llevó a paralizar el proceso de adjudicación que estaba en 
marcha. Piensa mantener la tarjeta “Palma amb tu”, le recuerdo que su, la anterior legislatura 
criticó mucho su grupo la eliminación del programa “Aliments en xarxa” que fue substituido 
por el programa “Palma amb tu”. Oficina antideshaucios, veo que van a amortizar esto largo y 
tendido. Por parte del Sr. Noguera se ha dicho que se ha paralizado todos los desahucios, algo 
tendrá que ver la aprobación por parte del gobierno del Sr. Rajoy, de la Ley de Segunda 
Oportunidad y de la moratoria hasta el año 2017 de todas las ejecuciones hipotecarias por parte 
de colectivos vulnerables y más aún el incremento presupuestario que aprobó el gobierno 
municipal del Partido Popular, Que pasó, de 600 mil que tenían ustedes en cuanto a ayudas 
económicas urgentes para pago de alquiler y hipoteca lo incrementó hasta 1’1 millón de euros 
llegando a más de 1800 familias, por cierto el Sr. Noguera i el Sr. Alcalde formaban parte del 
Gobierno de Aina Calvo, el cual el año 2009 se produjo el mayor, fue el peor año en cuanto a 
ejecuciones hipotecarias, pasó su gobierno de 400 a 1209, que hizo ese gobierno, nada mantuvo 
estable la partida presupuestaria en cuanto a concesión de ayudas econòmicas urgentes y lo que 
es más grave, en Madrid se aprobó la Ley de desahucio express. Y finalizo, piensan implantar 
medidas de acceso a empleo en coordinación con otras áreas, no se olvide de que la mejor 
política social es aquella que crea empleo, sus antecedentes y los presentes no son muy 
halagüeños en cuanto a la creación de empleo. Muchas gracias”. 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“ Sr. Sánchez, em sembla o que no m´ha escoltat o no ho he deixat prou clar, però una banda ara 
ha fet preguntes summament concretes que crec que estan introduïdes en la línea que he anat 
marcant una a una. Això per una banda, per una altra respecte de Son Riera, del Patronat de Son 
Riera no n’he parlat expressament, perquè és una situació molt complexa que mereix un 
abordatge seriós, meditat i avaluat, som conscients de tot això i per aquest motiu hem iniciat  
una fase d’anàlisi per afrontar aquesta solució amb garantia, si, per això anirem a conèixer amb 
tres experiències arreu de l’estat per veure com es treballa allà perquè em sap greu recordar-li  
però els reallotjaments que es feren a l’any 2011 van ser dues famílies, el que es va fer a l’any 
2012, una família, a l’any 2013 no ens consta cap, el 2014 tampoc, per tan, crec que estam 
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d’acord que és un tema complicat que s’ha de ser enèrgic, s’ha de fer bé i no es pot decidir ni en 
tres mesos ni pot ser en mig any, però quan actuem es farà bé. Ja està gràcies”. 
 
Sra. Martin Perdiz (Som Palma): 
 
“Si, volia fer un comentari al Sr. Sánchez i en general al PP que veig que avui han duit com a 
molt estudiat el programa de Som Palma, estic molt contenta, vagin alerta hi ha molts bones 
idees, a veure si tornaran d’un altre partit. Sobre la participació a la xarxa EAPN dir que Som 
Palma està en procés de negociacions, encara no està adherit i si volen qüestionar cap de les 
nostres activitats, perfectament ho poden fer a un moment a un espai on es pugui treballar i on 
puguem desglossar tot, no sabia que era vostè el president de la xarxa o que era el porter que 
controlava l’assistència. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Yo en ningún momento he dicho que sea presidente de la zarza, le digo que no es de recibo 
dejar tirada a la xarxa d’inclusió social, tanto digamos que hablamos de atención a les personas. 
EAPN ni absolutamente ningún miembro que forman parte de la comisión conocíamos de su 
ausencia ni las motivaciones, me alegro que ahora lo explique, pero llevan ya dos reuniones en 
las cuales se han reunido para firmar el pacto para la inclusión social, a lo mejor es que no lo 
quieren firmar”. 
 
Compareix la Sra.  Borràs. 
 
58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s de la regidora 
de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal, per tal d’informar sobre la 
disponibilitat pressupostària fins a final d’any i l’estat de tramitació del pressupost 
per 2016, amb referència a les depuradores de Palma i sistema de recollida 
d’aigües pluvials (327/2015) 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciudadanos): 
 
“Gràcies. Jo volia anar igual que hem demanat una intervenció abans, anar a concretar coses, 
volíem a veure si podíem concretar coses dins el que és el ple de l’Ajuntament. Es a dir, hem 
tengut una sèrie de reunions dins EMAYA i hem anat veient els succeïts que hi hagut a la ciutat, 
es a dir, no és una cosa que l’haguem vista nosaltres per estar dins EMAYA l’ha vista qualsevol. 
Qualsevol ha vist les inundacions que hi  han hagut amb les tormentes, els embornals fins a dalt 
d’aigua,  llavors ens hem trobat que la recollida del centre encara, jo no se, estam amb 
l’auditoria, no estam amb l’auditoria, no se, hi ha dues auditories en marxa, n’hi ha una 
d’acabada, l’altre no sabem si està sense acabar, no sabem si l’han agafada però a jo ahir 
m’informaven de cinc vehicles aturats dins Son Pacs, cinc vehicles de recollida de papereres, 
dues agranadores d’aquestes que van pel carrer, que sempre me queix perquè a les nou del matí 
sempre m’en surt una per darrera, a les nou del matí, que no m’agrada gens, però bé, també 
estaven aturades les màquines allà. Voldria que ens expliquessin damunt el tema de les 
depuradores perquè ja hem vist els succeïts que hem tengut aquest estiu que les depuradores ens 
han sortit per defora, ens han vessat dins les platges, hem hagut de tancar platges per aquest 
tema, s’estany de les aigües depurades s’han mort es peixos, es a dir, està clar que hi ha un 
problema d’infraestructura i està clar que no és un problema seu perquè vostè acaba d’arribar fa 
tres  mesos, però a mi el que m’agradaria es anar concretant el tema. Ja sabem que hi ha una part 
que ha de venir del cànon de sanejament del Govern, ja saben que hi ha una part que ha de venir 
del Ministeri de Medi Ambient, perquè la depuradora hem de fer la canalització per entrar, però 
són uns pressuposts tan importants que crec que per anar concretant el tema s’hauria d’anar 
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duent punt per punt com van aquestes gestions, es a dir, vostès han parlat amb el Ministeri de 
Medi Ambient i ja les hi ha donat una resposta a damunt el tema de la canalització dels pluvials 
i el clavegueram per poder anar a aquests depòsits que hem de posar, han fet vostès una previsió 
per aquets terrenys que hem de tenir per posar els depòsits, ja sabem on estaran els depòsits, es a 
dir, hi ha qüestions que jo no es de dir, demà ho faré tot molt net, passat demà posaré dues 
brigades, no, he anat fent això, despús-ahir vaig ser aquí, l’altre dia vaig fer, a nosaltres ens 
agradaria anar veient aquestes coses i sap que nosaltres venim al Consell d’Administració igual 
amb el tracte i les reunions que tenim, donam recolzament a  les coses, però coses en positiu que 
es vegin, que siguin tangibles i ens agradaria vorar-ho en aquest sentit i ens agradaria veure que 
per exemple en aquestes ofertes que fan de directors d’administració i de directors de neteja, es 
dóna preferència als empleats d’EMAYA perquè també hi puguin accedir, perquè estaria bé, 
que la gent que està fent feina dins una empresa tengués una promoció dins la pròpia empresa, 
ens agradaria saber com estan les impulsions de la Platja de Palma, el projecte final que ens 
varen dir, en dos mesos estarà fet, està fet el projecte final del tema de les impulsions de les 
bombes a la Platja de Palma, no sabem, no hem tengut més notícies damunt aquest tema, i el 
que si sabem es que la depuradora 2 que no hi ha res fet, s’està parlant d’aquest projecte de si 
s’ha de dur el col·lector de 15 milions d’euros, clar, es parla d’unes quantitats que damunt, no 
les ha d’assumir el govern municipal, però hem de saber a veure de quina manera i quines 
gestions s’han duit a terme i com estan aquestes gestions per saber si el cànon de sanejament, 
com va, va per bon camí, ve no ve, tendrem doblers, no tendrem doblers, perquè clar, després 
tenim la sentència de les bústies, però tampoc és firme, es a dir tot el que ens podria donar 
qualque ingrés per afrontar aquest projecte no arriba i hem de veure de quina manera evoluciona 
això, sinó acabarem anunciant que volem fer un col·lector, que farem un depòsit i que 
arreglarem la depuradora, però clar, això ho puc dir jo i ho pot dir aquest senyor i ho pot dir 
aquest altre. Es a dir, la qüestió és anar posant passos, anar posant data a les coses i anar posant 
gestions a puesto, perquè les anem veient i assenyalar les preferències i el que s’ha de tenir 
damunt el pla de govern que s’ha de dur, que és el que li reclamàvem al principi, es a dir, ja hem 
estat tres mesos, ja hem tengut els 90 dies, anem a fixar una preferència damunt l’any 2016 i me 
digui, no mira, l’any 2016 tendrem a punt la depuradora 1 la tancarem, ho tendrem ben fet, bé, 
ja tenim una cosa en marxa, com aniran les gestions amb la 2, 80 milions d’euros per fer els 
depòsits, nosaltres no les traurem i això ho saben vostès i ho sabem nosaltres pel que me 
compte, perquè clar, jo li faig cas al que me compta, però també m’agradaria que me contes com 
va la gestió aquesta. Es a dir, ha dit res, tenim els terrenys per fer els depòsits? Aquest és el 
problema. Llavor ja sap vostè com està també el tema de Sant Jordi, crec que n’hem parlat però 
és un problema d’infraestructures però crec que s’ha d’anar temporalitzant aquest tema 
d’infraestructures i s’han d’anar fixant uns objectius tangibles, assumibles econòmicament per 
l’Hisenda d’aquest municipi, però són coses que ens agradaria que ens anassin dient. Gràcies”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. Agraeixo la pregunta perquè crec que és un tema prou complexa i a lo millor hi ha 
una mica de confusió general de quines són les diferents competències amb aquesta àrea, tan en 
depuració, sanejament, pluvials i també aprofitaré a veure si puc ajudar a aclarir una mica la 
situació i quin és el mapa actual d’aquest tema i me centraré en aquest tema i si vol després li 
puc contestar al que comentava de la recollida o dels processos de selecció de directors o així, 
però crec que és important el tema que s’apunta. Les depuradores i el sanejament totes les 
inversions en aquest sentit no són competència ni estan en el pressuposts municipals, aquestes 
són unes obres hidràuliques d’interès general i han de ser inversions finançades o per l’estat o 
per la comunitat autònoma, així ho determina el nostre Estatut d’Autonomia, o sigui que la 
nostra responsabilitat i el nostre objectiu com a govern municipal és precisament fer tota la 
pressió i fer tots els projectes necessaris per aconseguir aquest finançament tan de la comunitat 
autònoma com de l’estat. Aquesta és la situació d’inici, aquesta és la ruta que nosaltres ens hem 
marcat des del primer moment precisament en aquest sentit, perquè com sabem, com tots sabem 
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que és una situació greu que tenim de dèficit d’infraestructures, d’inversions que arrossegam  fa 
molts d’anys, hem de començar precisament  a posar fil a l’agulla i a cercar aquest finançament 
per aquestes inversions perquè estam parlant d’unes infraestructures bàsiques que la gent no les 
veu perquè estan baix terra o les depuradores no estan a dins el paratge urbà i molts de veïnats i 
veïnades ho desconeixen però  no tenir unes infraestructures com cal, poden suposar uns 
problemes tan de salut pública com inundacions com s’han vist encara que siguin puntuals, 
poden ser més grans i poden suposar problemàtiques  encara més greus. Pel que fa a les 
depuradores a Palma tenim dues depuradores, una que es diu Edaru que està a Sant Jordi, i un 
altres que és Edar2 que està al Coll d’en Rabassa.  En relació a la de Sant Jordi, el que 
necessitam és la construcció d’un nou emissari que el que faria aquest nou emissari, emissari 
vol dir per qui no ho sabi que és que l’aigua de la depuradora en ves de sortir directament a la 
platja, surt en mig de la badia, uns metres més endavant i això és com hauria de ser en unes 
condicions sanitàries evidentment de les aigües, però és com hauria de ser, les aigües d’una 
depuradora no haurien de sortir directament a la costa i això no ho tenim. Aquesta inversió, és 
una inversió que està reclamada en el Ministeri perquè és de la seva competència i com ja s’ha 
dit altra vegada, aquesta inversió són de 8 milions d’euros, es a dir, és una inversió important, 
però evidentment és una inversió que s’ha de fer i hem d’aconseguir que el Ministeri posi el 
finançament adequat, perquè a més a més és una infraestructura necessària que ara no tenim. I 
en relació a la depuradora del Coll d’en Rabassa, efectivament també hi ha un projecte de fa 
molts d’anys que suposa 80 milions d’euros que podria invertir el Ministeri, precisament per 
ampliar aquesta depuradora que amb aquestes situacions que s’han donat aquest estiu, però 
també històricament altres estius i altres tardors, quan hi ha unes pluges molt importants i 
aquesta depuradora veu que la seva capacitat queda sobrepassada i és quan tenim aigua que no 
ha estat depurada que a lo millor pot arribar a la platja com ha passat en algun moment en 
aquest estiu. Per això necessitam de manera urgent ampliar aquesta depuradora. Amb el 
Ministeri ja hem demanat una reunió per poder anar a Madrid i plantejar-li aquestes prioritats, 
però ja hem tengut converses amb els tècnics del Ministeri d’aquesta àrea perquè hem de 
recordar que hi ha un protocol signat el 2009 entre el Govern Balear i el Ministeri de Medi 
Ambient, allà on parla d’aquestes inversions i moltes altres, però des d’aquell moment que es va 
signar, no s’ha avançat en cap d’aquests projecte i una de les raons per les que no s’ha avançat 
per exemple amb el projecte d’ampliació de la depuradora del Coll d’en Rabassa, es perquè des 
del Ministeri ens diuen, nosaltres finançarem l’ampliació, total, es a dir, finançarem tota la 
inversió de l’ampliació d’aquesta depuradora però l’Ajuntament de Palma ha de posar uns 
terrenys a disposició. Els terrenys, ja fa anys, a l’anterior legislatura ja estaven localitzats quins 
eren els terrenys que eren idonis per  ampliar aquesta depuradora, però l’anterior govern va 
decidir que no era una prioritat i va aturar les negociacions amb els propietaris per arribar a un 
acord de taxació. Ara ja estam una altra vegada en converses amb aquests propietaris per poder 
arribar a un acord de taxació d’aquests terrenys i així poder ja, parlar amb el Ministeri i dir, 
poder garantir que si compram els terrenys els faran l’inversió per aquesta ampliació d’aquesta 
depuradora. O sigui, que ja estam fent feina, tant per aconseguir aquests terrenys, com també 
paral·lelament amb el Ministeri i tenim un acord amb el Ministeri que l’hem d’acabar de tancar 
quan anem a Madrid que precisament compensarem l’inversió que farà aquest Ajuntament amb 
aquests terrenys amb l’inversió de l’ampliació de la depuradora, per no comprar uns terrenys i 
que no ens arribi la subvenció del Ministeri al cap d’uns quans d’anys. Després per un altre 
costat és important, en relació a aquesta depuradora el col·lector que comentàveu que és una 
inversió de 17 milions d’euros que també està en aquest conveni de col·laboració que també 
exigirem al Ministeri que comencem a  fer-hi feina des de ja perquè això impediria que aquest 
col·lector, per qui no ho sabi, és un sistema soterrat que el que fa és recollir tota s’aigua que pot 
venir de diferents carrers de les pluvials o d’aigües brutes un moment donat, també si hi ha 
algun tipus de desbordament a algun lloc de la ciutat i seria fer com un cinturó, enfora de la 
costa, com una canalització que acolliria tota aquesta aigua que arriba de diferents barris o del 
Polígon de Son Castelló, per exemple, perquè no pugui arribar fins a la costa i aquesta 
canalització el que faria seria dur-ho directament a la depuradora número 2, però per fer això 
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evidentment necessitam ampliar la depuradora número 2 perquè sinó li faríem un  flac favor i 
estaria desbordada molt més ràpidament. Per un altre costa, això pel que fa a les principals 
línees de feina que ja tenim obertes amb el Ministeri per aconseguir aquest finançament en 
relació a les depuradores i millorar els col·lectors i els emissaris. En relació al cànon de 
sanejament, evidentment aquest és un tema clau també. Hem de pensar que Palma recollim 20 
milions d’euros del que pagam tots els veïnats i veïnades amb qüestió de cànon de sanejament. 
Aquests 20 milions d’euros les traslladam al Govern perquè nosaltres som simples recaptadors, 
es Govern hauria de tenir, dic, perquè l’anterior Govern el que va fer va ser canviar el 
component finalista que tenia aquest cànon de sanejament, abans era obligatori que tot els 
doblers que es recaptaven en cànon es destinassin  a l’explotació, el manteniment i l’inversió 
amb sanetjament, l’anterior govern d’en Bauzá va llevar aquest caràcter finalista o sigui que ara 
aquests doblers no sabem on poden anar. Esperem que el Govern actual canviï la dinàmica. Però 
el que és evident es que des de principi d’any d’aquest any, estam esperant que el govern balear 
aprovi els 30 milions pels propers tres anys en relació a l’explotació de les depuradores, però 
durant tot el govern del Partit Popular d’enguany no va ser capaç d’arribar a l’acord per signar 
aquesta partida pressupostària de 30 milions per l’Ajuntament de Palma que li pertoquen, hem 
hagut d’esperar que hi hagi un canvi de color polític en el Govern Balear, perquè es signin 
aquests 30 milions en explotació, però això és només la part d’explotació. Dels 20 milions que 
cada any recollim a Palma, hi ha 10 milions que haurien de ser per explotació i 10 milions per 
inversió i aquests 10 milions d’inversió fa sis anys que no arriba ni un euro amb aquest concepte 
a l’Ajuntament de Palma i per això també ja varem tenir una reunió amb Recursos Hídrics per 
demanar precisament que s’elaboras  conjuntament un pla d’inversions com es va fer fa unes 
quantes legislatures també per marcar quines eren les prioritats de Palma per veure com es podia 
prioritzar i calendaritzar les inversions i el finançament que ens ha d’arribar del Govern Balear. 
Per un altre costat, el tema de les pluvials. Les pluvials són competència del departament 
d’Infraestructures que ara després el regidor explicarà una mica quines són les prioritats i com 
s’està desenvolupant, perquè des de la nostra àrea i des d’EMAYA s’encomana que tenim és la 
neteja dels embornals, però no de la infraestructura de les pluvials. He de dir que per neteja, el 
pressupost de 2015 per neteja d’embornals hi ha pressupostat 375.000 €, això no arriba ni a la 
meitat del cost real per fer aquesta neteja, però evidentment des d’EMAYA amb recursos propis 
de l’empresa que són també doblers públics i per responsabilitat pública es fa la neteja durant tot 
l’any però si només comptéssim amb els doblers que hi ha pressupostats a l’Ajuntament de 
Palma amb aquest concepte, enguany a 2015, quedaríem curts. I per un altre costat i molt 
ràpidament, el tema dels abocaments que hi ha hagut a les platges, hauríem de distingir el que 
són producte de dies de molta pluja i molt intensa que això desborda la ciutat, no només en 
aquest cas sinó amb moltes altres coses i d’alguns episodis concrets que hi ha hagut com per 
exemple aquests dies que també tenen relació amb el que parlàvem abans de les inundacions de 
Sant Jordi, que s’està drenant Sant Jordi i s’està passant aigua a través del torrent que feia molt 
de temps que no es feia net i que ara avui, precisament s’acaba la neteja d’aquest torrent i això 
també fa que arribin aigües que apareixen no molt netes a les platges, però si voleu després 
ampliaré la informació”. 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde, yo creo que sin duda los temas de esta comparecencia, son dos 
tema bastantes importantes ya no solo para los ciudadanos que vivimos en la ciudad de Palma 
sino también para los turistas que nos visitan. Creo que los vertidos de este verano y los cierres 
de playa en plena temporada han sido suficientemente graves, evidentemente no se  puede 
responsabilizar del todo a la regidora actual, creo que hay que hacer un esfuerzo entre todos 
para hacer esa inversión en infraestructuras que es tan necesaria que creo que hace años que se 
reclama y que también decir que evidentemente ha habido legislaturas muy complicadas con 
necesidades muy apremiantes que evidentemente han impedido hacer estas inversiones. Estoy 
también con Ciudadanos en cuanto a reivindicar ese pago del canon de saneamiento de agua, 
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decirle que efectivamente se hizo un cambio, porque un poco lo que dice la jurisprudencia que 
dice que los impuestos no pueden ser finalista pero he visto que el gobierno actual tiene dinero 
para tantas otras cosas, seria el momento ahora quizás de hacer ese pago al Ayuntamiento de 
Palma que le debe y decirle que para eso tendrá el apoyo del Partido Popular en esa 
reivindicación ante quien sea, ya sea Madrid ya sea el gobierno autonómico. Creo que en el 
tema de inundaciones tiene a parte de esa limpieza de los imbornales que decirle que creo que el 
condicionante de presupuesto hasta ahora no ha sido un condicionante en EMAYA porque no 
he visto que se sientan muy condicionada por lo que estuviera ya aprobado o no, o sea que en 
este tema creo que sabrá disponer de los recursos de EMAYA como los está haciendo en otras 
áreas pero creo que además hay que insistir en esa limpieza porque es verdad que son muchas 
las quejas incluso de diferentes diarios donde se quejaban específicamente de que eran las 
propias hojas de los árboles o la limpieza de los imbornales lo que ha impedido que en muchas 
zona de Palma desaguara bien, eso ha provocado esas inundaciones. Creo que es importante 
también en el tema de las inundaciones una mayor coordinación, creo que nos falta una 
coordinación entre administraciones incluso entre áreas de gobierno. El Palma ya no solo es la 
inundación en sí, sino el caos que se monta, lo que se ha montado este verano con esas lluvias 
intensas, ha sido de verdad una catástrofe en cuanto a la movilidad del centro de Palma, atascos 
de media hora para ir de la Plaza  de las Tortugas al Auditórium, que he tenido quejas incluso de 
agencias que traían turistas y que estaban totalmente colapsados en el centro de Palma, creo que 
hay un tema de previsión, porque además es verdad que cuando llueve se inunda las mismas 
zonas siempre, lo que hay que elaborar un plan de actuación, hay que coordinarse con otras 
administraciones y hay que coordinarse con otras áreas de gobierno, yo creo, que para cuando se 
produzcan estas circunstancias ser capaz de desviar el tránsito hacia otro sitio, indicando donde 
hay otras vías de acceso para que no se produzcan estos atascos. También me gustaría preguntar 
en el área de limpieza si ya se tiene operativa la decapadota que hace unos meses que está 
parada, una decapadora que hay en EMAYA por lo visto porque esta estropeada hace unos 
meses, también justo se que cada vez que lo menciono me lo niega, pero ahora mismo me hacía 
gracia que hay una señora en la Ultima Hora que decia que la “amazonia ya he llegado al Secar 
de la Real”, porque enseñaba unas hierbas del tamaño de metro y medio, porque también es 
importante insistir en este tema y muy importante también es el tema de la depuradora de Sant 
Jordi que ha provocado estas inundaciones que además ya no es un tema exclusivamente de que 
se haya roto algo, sino de que los propios regantes ya comentaban que como no se deje fluir el 
agua que estaba atascada, la depuradora esta inundada y se están viendo afectadas las fincas de 
la zona, creo que también ha habido un problema de limpieza de canalizaciones del torrente de 
la Síquia también pues si que se ha puesto manos a la obra, pero creo que hay un tema de falta 
de previsión porque estas lluvias se producen cada año en las mismas fechas y creo que 
debemos evitar estas situaciones, ya no solo a los agricultores sino lo que está derivando en 
cuanto al tema de la presencia de mosquitos en todas estas zonas inundadas en la parte de Sant 
Jordi, Son Ferriol y que además son especialmente desagradables para los ciudadanos que viven 
allí. Gracias. 
 
Sr. Bauzà Simó (Ciudadanos): 
 
“Gràcies. Molt bé, molt bé, l’explicació que ens ha donat, crec que ha anat bé, perquè així ens 
anam assabentat de totes les coses que hi, que ha li he dit que el tema de les inversions que ja 
havíem parlat, ja veiem quin era el destí i el destí som tots nosaltres i veiem l’origen d’on havia 
d’estar el finançament que eren els que no paguen. De totes maneres el dia que varem estar 
parlant també, crec que hi ha un problema, el tema de la neteja, parlàvem dels contenidors que 
estan enfora i després parlàvem dels contenidors que estan soterrats, però també resulta que n’hi 
ha algunes zones de Palma, zona de Pere Garau, Grabriel Llabrés, aquest és un carrer conegut 
per un parell dels que estam aquí i els contenidors estan soterrats i estan plens de porqueria per 
tot. Es a dir, parlava amb gent d’EMAYA l’altre dia, li deia, aquest pla intensiu de la brigada del 
sis magnífics que surten a llevar herbes i a fer net com acabarà? I diu, no acabaran en dos 
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mesos, ni amb tres, això és una cosa que és molt complexa i jo el que li demanaria, primer, 
prorrogar aquest contracte que aquesta brigada continués fent feina a aquestes barriades, aquests 
barris que estan desterrats a l’extraradi de Palma i que després no les hi arriba res, encara que 
també li he de dir que hem fet feina i hem fet voltes per dins barris del centre de Palma i 
exceptuant carrers molt puntuals de Palma també hi ha barris del centre que no les hi funciona la 
cosa. Li deia al principi que hi havia un parell de vehicles, un parell mallorquí, d’aquests que 
van de dos a cinquanta,  hi havia devers cinc o sis vehicles que estaven aturats i estaven en ple 
funcionament i estaven aturats a Son Pacs, sap vostè que prevenció de riscs laborals de treball 
ha donat una  sanció a EMAYA pels accidents laborals, perquè no es comunicaven? Li han 
contat això?, Li ha contat, perfecte, ho dic perquè ens ho havien dit a nosaltres i li demanaré 
aprofitant que anam allà. Crec que hauríem de fer una altra cosa i és la recuperació d’una 
brigada de neteja d’urgència, que no se perquè va desaparèixer i es dóna a altres ciutats 
importants com sa nostra, perquè la nostra és una ciutat important, crec que l’hauríem de tenir 
amb un números específics de telèfon que van a fer aquestes neteges que no es poden fer i són 
urgents en els moments que es produeixen aquests fets i que s’hauria de tornar a posar en marxa 
i seria un bon exemple com el famós, la famosa brigada espress però tenir-la també dins 
qüestions de neteja. Si anàssim veient tots aquests temes i anàssim concretant coses entre les 
que s’han de gestionar a fora i les que s’han de fer pròpies dins sa nostra administració crec que 
aniríem bastant millor. Els hi vaig dir, el que dia que varem estar al Consell d’Administració, 
varem manifestar la nostra inquietud amb aquest tema d’una clàusula que s’havia redactat a un 
conveni damunt les hores extres que tenien els treballadors, ens varen dir que estava solventat, 
no estava molt solventat perquè després va resultar i varem averiguar que estava judicialitzat 
aquest tema, així ens ho va dir el Sr. de Recursos Humans, si ens ho pot explicar ara aquí un 
moment, ens ho expliqui perquè clar, s’haurà d’entrar a negociar novament amb els sindicats, 
hauran d’entrar a negociar el conveni dins EMAYA i hauran de revisar segons quines qüestions, 
que se cert que són qüestions que no han negociat vostès, però que són qüestions que hauran 
d’afrontar perquè no es podran aguantar d’aquesta manera. Gràcies”. 
 
Sr. Andrés Romero (Som Palma): 
 
“Gràcies. Para completar la información quería decir que para solucionar el tema de 
acumulación de agua producto de la fuertes lluvias del pasado 4 de septiembre desde el área de 
Infraestructuras en total coordinación con EMAYA  nos hemos puesto a trabajar para dar 
solución al problema. Hemos detectado todos los puntos negros y de acumulación de aguas y a 
partir del lunes y hasta diciembre, comenzaremos a trabajar para solucionarlos. Los trabajos 
consisten básicamente en la colocación de imbornales mixtos de buzón y rejilla, crear nuevos 
pozos de registro, hacer rebajes de aceras en zonas donde se necesiten. Estas obras costaran un 
total de 80 mil euros aproximadamente y como dije empezarán a partir de este lunes por los 
puntos más conflictivos y según el cronograma que prepararemos y finalizarán en diciembre. 
Con esto daremos solución a alguna calles como las que puedo nombrar, Camilo José Cela núm. 
3, donde hay un punto negro, Joan Miró núm. 117, calle Holanda núm. 3, calle Pagel núm. 16, 
Camino de Jesús en la rotonda de Can Valero, donde hubo acumulación de aguas también, Camí 
Pensament núm. 1 y Camino de Jesús cerca del Torrente de Sa Riera, son uno de los puntos 
donde actuaremos de inmediato para dar solución a esto. Muchas gracias”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, per continuar amb el que comentaven, vaig a alguns punts concrets, m’estim més anar al 
gra i no dispersar-me. Tema de tallers i de vehicles en reparació. Crec que hauria de saber del 
partit Popular, perquè fa dos dies estaven al cap davant d’EMAYA que tallers és un problema a 
EMAYA, fa uns quans anys que hi ha falta de coordinació dins aquesta àrea i hi ha una 
descoordinació entre les compres, el subministres, quins són els vehicles prioritaris que s’ha de 
reparar, tenim vehicles també en un estat un poc precari i necessiten renovar i tampoc no s’han 
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renovat. Vull dir, tenim tota una problemàtica amb unes variables molt diverses com hauria de 
saber o al manco s’informi amb el seu company de partit que estava a EMAYA abans que li 
contarà quina és la situació i si no li compta, li puc contar jo perfectament perquè precisament 
una de les prioritats d’aquesta auditoria que estam fent de gestió de serveis és posar una mica 
d’ordre a aquest taller i de fet també hi ha les opcions de que aquest taller ja que és un gran 
taller que tenim de l’Ajuntament de Palma, que també altres departaments com el policia, també 
pugui tenir algun tipus de servei a aquest taller, el que li hem de donar és ordre, que és una cosa 
que el Partit Popular no va saber fer en cap moment. Per un altre costat el tema de les 
inundacions i els problemes que hi va haver fa un parell de setmanes, els dies que hi va haver 
unes pluges de 120 litres, evidentment això, tothom esper que reconegui que és una situació 
excepcional que es dona un parell de vegades a l’any, evidentment hem de millorar la 
coordinació, hem de millorar les infraestructures però crec que no hem de ser alarmistes del que 
va passar uns dies concrets, generalitzar-ho i estam fent feina en millorar com s’ha comentat ara 
el tema de les pluvials i nosaltres estam fent feina amb el tema de les depuradores. El Pla de 
Sant Jordi, no s’inunda perquè es desbordi la depuradora, té altres causes, El Pla de Sant Jordi hi 
ha drenatges que s’estan fent des de la setmana passada, avui s’acaba de fer net el torrent, com 
abans s’ha comentat que hi ha veïnats que es queixen de que no va bé el drenatge, li contaré, fa 
uns anys quan es varen instal·lar, des d’EMAYA es varen instal·lar aquests drenatges per poder 
eixugar una mica les inundacions que es donen allà puntualment, encara que repeteix perquè 
quedi clar, encara que no és competència de l’Ajuntament, de cap dels governs d’aquest 
Ajuntament, però així i tot es va fer en el seu moment. Es va demanar als pagesos quins eren els 
que volien, els que havien de cedir a l’Ajuntament un espai per poder fer aquesta instal·lació, hi 
va haver pagesos que es varen negar a cedir aquest espai, per això si volguéssim fer una feina 
més eficient, necessitaríem més punts de drenatge, però com es pagesos en aquell moment no 
varen voler cedir aquell espai, ara tenim una deficiència per això no va lo ràpid que hauria 
d’anar o a que a lo millor certs veïnats voldrien que anés, però tenim els recursos que tenim i 
també és conseqüència d’una decisió presa per part d’alguns dels veïnats o pagesos que hi ha 
allà que no varen voler cedir aquests espais per fer-ho. El tema de les herbes, m’encanta que me 
recordi que Palma està amb herbes fins a dalt d’es cap a molts de carrers perquè això és fruit 
d’una decisió del Partit Popular de voler privatitzar aquest servei i després va tirar endarrere 
aquesta decisió i en cap moment va notificar als treballadors d’EMAYA que havien de fer net 
les  herbes perquè els hi deia que era un servei privatitzat. O sigui, deia que era un servei 
privatitzat als treballadors d’EMAYA perquè no fessin net, però al mateix temps no va 
privatitzar el servei i per això tenim aquestes herbes que tenim. Ara aquesta brigada que hi ha de 
reforç de neteja als barris, és la que està fent la neteja d’aquestes herbes i les està retirant però 
evidentment estam veient quin servei específic s’ha de fer per fer la neteja de totes aquestes 
herbes. Ja seguirem altres punts, però crec que n’he aclarit, gràcies”. 
 
Compareix la Sra. Truyol 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s del regidor de 
l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, en relació a Ses 
Fontanelles, al projecte de supressió d’un carril del Passeig Marítim i l’anunci de 
l’exempció de l’IBI i ses despeses de comunitat als bancs  (329/2015) 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciudadanos): 
 
“Aquesta compareixença l’hem demanada per fer més o manco una espècia de valoració 
d’aquests primers cent dies de la regidoria d’Urbanisme perquè aquests temes que apareixen a la 
sol·licitud de compareixença són els que han centrat amb el tema de l’avançada de Sant Carles, 
l’actuació d’aquesta regidoria durant aquest temps. Per començar hem de felicitar al Sr. 
Noguera per la gestió feta al Castell de Sant Carles, amb el tema de l’avançada, una actuació 
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contundent en defensa del patrimoni de la nostra ciutat i en el que nosaltres sempre hem recolzat 
en aquest tema, ha fet una actuació per nosaltres impecable. La llàstima es que aquí s’acaba lo 
positiu, tot el demés entenem que no ha estat positiu. L’actuació de la regidoria d’Urbanisme 
s’ha centrat amb la paralització  de projectes que ja estaven en marxa, amb la programació o 
l’anunci d’unes obres  que des del nostre punt de vista són irrealitzables  com aquesta de 
l’autopista i amb una política de vivenda tremendament equivocada i ara m’explicaré. Ens dóna 
la sensació de que amb aquestes polítiques el que es fa és posar en perill la viabilitat econòmica 
d’aquest ajuntament, creiem Sr. Noguera sincerament que la seva política és molt perillosa 
perquè pareix que vostè desconeix el terme de seguretat jurídica i el que implica. En relació a la 
paralització del projecte de Ses Fontanelles, evidentment vostès ja en el seu programa a la 
pàgina 117 ja xerraven de la defensa de s’humeral de Ses Fontanelles i de la protecció que 
s’havia de donar. Un humeral que precisament amb el projecte que hi havia, en principi es 
preservava, però clar vostè ho va prometre al seu programa i això ha estat la seva fixació des del 
primer dia, vostè ho ha duit emproat amb la mateixa determinació, aturar aquest projecte que la 
determinació que va tenir vostè i que nosaltres hem elevat amb el tema de l’avançada, sense 
importar-li en absolut les conseqüències que la paralització d’aquesta llicència o de la suposta 
caducitat, ja ho vorem, des del meu punt de vista aquí no s’ha produït cap caducitat, però bé, 
sense importar-li les conseqüències d’aquesta mesura, ens agradaria saber precisament per això 
en que basa vostè aquesta caducitat de la llicència i si ha previst a l’hora de prendre qualsevol 
determinació amb les conseqüències econòmiques que això podria tenir. Una situació semblant 
patim a Son Bordoi, una reserva d’espai que va resultar l’altre dia molt curiós, hi ha uns 
informes favorables al desenvolupament d’aquest projecte, compareix ARCA al Consell de 
Gerència d’Urbanisme i diu uep! Això no ens agrada i diu, bé, aturam i ens ho pensam. Dur més 
de 15 dies aturat, que pensen fer amb Son Bordoi, també ho pensen aturar, perquè les 
conseqüències econòmiques seran molt greus, aquí els nostres nets, indemnitzacions per 
projectes aturats, les pagaran els nostres nets i els nostres besnéts. Després parlarem també del 
projecte estrella, segon Ultima Hora de dia 27 d’agost “el Teniente de Alcalde de Modelo de 
Ciudad, Urbanismo i Vivienda Digna, explicó que uno de los objetivos era ampliar la Playa de 
Can Pere Antoni para recuperar el sistema dunar así como ensanchar el paseo”, bé, m’agradaria 
saber de quin sistema dunar esta parlant vostè, perquè aquí, el que hi havia i es veu a aquesta 
foto, es deia sa merdera, la platja la va fer en Ramón Aguiló i jo per suposat, no se si es confon 
amb Cala Mesquida o la Platja de Muro, però aquí no hi ha hagut mai dunes, mai. Clar, no vull 
recuperar el que hi havia abans, m’estim més la platja tal com està, aleshores voldríem saber si 
han previst vostès el cost d’aquesta obra perquè a més a més implicarà moltes coses, unir la 
platja de Can Pere Antoni al Parc de la Mar suposarà, crec, llevar part del pàrquing del Parc de 
la Mar i voldríem saber si vostè ha pensat el que costarà aquestes obres i sobre tot també amb el 
que repercutirà al trànsit, avui en dia entrar a Palma des de l’autopista de Llevant és complicat, 
si a més llevam un carril les coes arribaran fins a S’Arenal. Després també li hem demanat el 
tema dels IBI i de condonar les despeses de comunitat als bancs que cedeixin vivendes. Primer, 
han estudiat vostès quin cost tendrà això? Perquè estam parlant d’un munt de vivendes, per tan 
condonaran un munt d’IBIS pagaran unes despeses de comunitat brutals i el més greu, a qui ho 
pagaran als bancs, aquests que nosaltres ja hem finançat i que nosaltres ja hem rescatat? Això és 
incoherent, en tot cas el que hauria de fer vostè és fer el mateix però amb les persones que 
oferissin les seves vivendes de lloguers, no als bancs, aquests ja les hem finançat, són rics, no 
han de menester que vostè li deixi doblers. I en darrer lloc, ja s’acaba el temps, el tema de 
l’oficina antidesnonaments. Me pareix fantàstic que vostè aturi els llançaments del banc, però 
amb el tema dels lloguers de les persones que tenen llogades la seva vivenda això és un autèntic 
desastre i un atemptat contra la seguretat jurídica, es a dir, avui en dia, vostè és un propietari que 
té un senyor que no li paga ses rendes i el llogater el primer que li diu quan vostè el crida per 
dir-li, escolti que ha de pagar que sinó el treurem defora, es que li diguin, miri, el que faré serà 
anar a l’oficina antidesnonaments i tardarem tres o quatre mesos en deixar el pis lliure. Clar, 
això afecta a molts de tipus de persones, moltes persones necessitades que viuen d’aquests 
lloguers, ha pensat vostè que això tendrà una implicació totalment negativa al mercat de 
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vivendes de lloguer, simplement dir que amb aquesta mesura l’únic que aconseguirà es que hi 
hagi manco persones que estiguin disposades a llogar les seves vivendes”. 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, gràcies pel tema de Sant Carles, intentaré convencer-lo  de que tots els altres processos han 
estat impecables, en relació a la seguretat jurídica. Tema Ses Fontanelles. Govern de les Illes 
Balears “resolución desestimar  la solicitud formulada por la Empresa UNIVAIL representada 
por Parque .... Màgica SL la licencia autonómica de gran establecimiento comercial para la 
instalación de un centro comercial colectivo ubicado en el sector Ses Fontanellas delimitado por 
el Camino de Can Alegria, la calle Manuel de los Herreros y Soria, el Camino de Can Bruguera 
y la Autovía Levante. Notificar la presente resolución al interesado indicándole que contra la 
misma cabe interponer recurso potestativo de reposición”. Es va denegar la llicència comercial 
pel proyecte de Palma Springs, es va presentar un recurs i el govern, l’anterior govern de les 
Illes Balears, també el va denegar. Després també evidentment como no només hi ha una 
empresa, aquí que lluita pels seus interessos, també hi ha una ciutadania, hi ha un petit comerç, 
hi ha molta gent que ha posat aquest projecte en qüestió i el seu procés. Aquest Ajuntament té 
una carta dels Defensor del Poble que ens demana que li proporcionem “indicación de las 
licencias de edificación o actividad otorgadas por ese ayuntamiento para construcción del centro 
comercial. Indicación de si se piensa declarar su nulidad o en caso contrario los motivos por los 
que no va a proceder a ello”. Això clar, el Defensor del Poble comença a apuntar que aquí hi ha 
qualque cosa que no funciona a través d’algunes denúncies que s’ha rebut. Que diu la llei? 
Parlant de seguretat jurídica. Règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú, article 71 esmena i millora de la sol·licitud. Si la sol·licitud d’iniciació no 
reuneix els requisits que assenyala l’article anterior i els exigits, si s’escau, per la legislació 
específica aplicable, s’ha de requerir l’interessat perquè en el termini de deu dies esmeni la falta 
o aporti els documents preceptius amb indicació que si no ho fa, es considera que desisteix de la 
seva petició amb la  resolució prèvia que s’ha de dictar amb els termes que preveu l’article 42. 
El problema es que aquest projecte actualment no és legal, Palma Springs, no és legal perquè no 
té la llicència comercial, no se com li he de dir es que estic complint la seguretat jurídica, fins i 
tot, fins i tot l’expedient de denegació del Govern de les Illes Balears ni era a l’expedient de 
l’Ajuntament de Palma que això és inexplicable perquè és una decisió que afecta directament a 
aquesta llicència. Que estam fent ara? Com nosaltres som l’Ajuntament de Palma, garants de la 
llei de la seguretat jurídica, estam recollint tota la informació que hi havia sobre aquest cas, com 
per exemple la resolució de la Conselleria i una vegada les tenguem totes, procedirem al que diu 
la llei i el que diu aquest article. Si l’empresa pot presentar aquella documentació que li falta, no 
hi haurà cap tipus de problema no passi pena per la seguretat jurídica, és el que estam fent, fent 
complir la llei. En relació al tema del Passeig Marítim, és una bona notícia que l’Ajuntament de 
Palma i Autoritat Portuària, hagin iniciat unes relacions de cooperació. Hi haurà una comissió 
mixta que es reunirà un pic cada mes o cada dos mesos, que es tractaran temes d’interès per la 
ciutat. A ningú se li escapa que al model de ciutat, que tenguem aquesta façana marítima, que 
comença per una autopista, després un Palau de Congressos encara sense cap tipus de 
boulevard, un edifici de GESA que fa molts d’anys que és un cementiri, tant sort del Baluard del 
Príncep, perquè aquesta legislatura esperem que acabi el projecte i després el nostre Passeig 
Marítim, el Passeig Marítim de Palma és una autopista de sis carrils. Evidentment és de consens 
entre Autoritat Portuària i la ciutat que el Passeig Marítim es pacifiqui per moltes coses, primer 
perquè el port està totalment interessat perquè li donarà molta més vàlua. Segon, perquè que hi 
hagi un eix cívic lineal al Passeig Marítim, crec que és positiu per la ciutat i tercer una qüestió 
molt important, el centre històric de Palma amb el tema dels creuers està patint una massificació 
de persones i aquest projecte de massificació del Passeig Marítim ens servirà per esponjar el 
turisme i això és una qüestió de model de ciutat importantíssima. Ho farem demà aquest 
projecte? No, no ho farem demà, però és un projecte que s’ha de tenir en compte, en temes de 
Pla General i en temes de model de ciutat. Evidentment nosaltres, aquest projecte que vostè 
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s’enriu, de la platja i tot això és el projecte del Col·legi d’arquitectes de transformació del 
Passeig Marítim, un projecte que el Col·legi d’arquitectes dóna suport i evidentment pot ser un 
full de ruta, pot ser un full de ruta possible, que a la part del Passeig Marítim es guanyi espai i es 
creï un eix cívic lineal i que per sa part de la platja hi hagi més platja i evidentment hi hagi un 
camí peatonal. Però bé, quan es podrà fer aquest projecte? Primer evidentment, quan es pugui 
reordenar el trànsit, nosaltres som conscients que això genera un problema i es vera que amb el 
segon cinturó pot ser una possibilitat. Segon, el tema de les mercaderies pesades, fins que no hi 
hagi una reorganització logística del port, també serà una qüestió complicada. I el tema del 
finançament no es preocupi vostè que a aquesta legislatura veurà que es poden fer coses sense 
que repercuteixi a les arques, perquè hi ha unes qüestions que es diu finançament extern que 
lluitarem per això. En relació al tema dels bancs i la cessió d’habitatges. Nosaltres varem visitar 
l’oficina d’intermediació hipotecària de la Comunitat de Madrid i ells tenen un projecte, un 
esborrany de projecte per regular les cessions dels bancs a l’Ajuntament de Madrid. El banc 
cedeix la casa en bon estat per entrar a viure i l’inquilí  ha de pagar un 30% del seu sou, un 
màxim  de 30% al banc i l’Ajuntament per facilitar aquesta qüestió paga el que és IBI i part de 
la comunitat, només hi ha aquest cost. En es PalmaHabitada, ara per exemple, només amb les 
garanties que té l’Ajuntament paga molt més, això veritablement és un bon negoci, és un bon 
negoci i serveix perquè ens passin ses cases que tenen en estoc, és una forma de regular-ho. 
L’Ajuntament no pagarà quasi res, vull dir que, després vostè diu, no, es que això ja ho faran els 
privats, sí però es que els privats no ens donaran cap casa a zero euros, suposo que ho entén, no 
ens donaran cap casa a zero euros i volem que els bancs si que ens ho donin i a més l’inquí si 
cobra 400€ tendrà l’obligació d’un màxim d’un 30%, fins i tot hi ha gent que només pagarà 30, 
40, 50€,  jo crec que això per la ciutat està bé. I després, m’agradaria no crear alarma social, 
m’agradaria no crear alarma social perquè evidentment que una cosa són els desnonaments 
hipotecaris que aquí som contundents, molt contundents i una altra cosa són els desnonaments 
de lloguer, clar que defensam els drets del propietari que en alguna situació està en una situació 
econòmica terrible, per això el que feim, en persones que venen en relació dels temes de lloguer, 
o pagam el lloguer a través d’ajudes econòmiques urgents o li cercam una solució d’un altre 
habitatge, en cap cas perpetuam aquesta situació. No me digui que no, és així, en cap cas, miri, 
jo el mes de juliol que vaig tenir l’ocasió de poder assistir a un possible desnonament que al 
final no es va produir, es va arribar a un acord amb el propietari pagant-li dues mensualitats, 
vull dir, el primer que es cerca és un acord amb el propietari i si no hi ha un acord amb el 
propietari es cerca una alternativa però mai passa per negar-li els drets al propietari. Moltíssimes 
gràcies”. 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, en cualquier caso el tema de los bancos y de los contribuyentes sobre 
el IBI y la comunidad, todos ese día leímos un titular que decía “Cort pagará el IBI y la 
comunidad de los pisos que los bancos cedan en alquiler” cuando realmente lo que debería 
haber puesto es “Cort pagará con el dinero de todos los contribuyentes, con nuestros impuestos 
el IBI y la comunidad de los pisos que los bancos cedan en alquiler”. La verdad es que muy 
progresista a priori no parece y a posteriori tampoco. Vamos ahora con el tema de Ses 
Fontanelles. Artículo 14 de la Ley de Comercio aprobado en la pasada legislatura, establece que 
no, que no se podrá conceder licencia si el solar no tiene la calificación como tal de solar o si no 
tiene, o si no está clasificado como urbano y es en base a este artículo de esta ley que en su 
momento el Govern Balear lo denegó, así que esto también es seguridad jurídica. Lo digo Sr. 
Noguera por unas declaraciones que hizo usted en la prensa en donde acusaba al Gobierno del 
Partido Popular, entonces de haber actuado sin ceñirse a la seguridad jurídica. Pues bien, yo le 
invito a que se lea el artículo 14 de la Ley que le explicará porque se denegó, con informes 
técnicos y jurídicos al respectos, si usted está de acuerdo, entonces no entiendo que hacen unas 
declaraciones suyas, acusándonos de inseguridad jurídica. Palacio de Congresos. Lo digo 
porque a ustedes les gusta hablar de la seguridad jurídica. No se que seguridad jurídica es esa 
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cuando dejas colgado un tema tan importante, ya no solo para Palma, si no que diría para 
Baleares, porque todos aquellos que vienen diría para un congreso al final alargan su estancia y 
visitan otras ciudades y otros entornos de Mallorca. También es un titular de periódico y no lo 
hemos generado nosotros, si no su gobierno y sus altos cargos, seis millones de euros de pérdida 
cada mes, ¿Cuándo piensan solucionar este tema? Porque esto también lo consideran seguridad 
jurídica, dejar algo tan importante para Baleares en el limbo, a que están esperando, a conseguir 
el informe que les guste a ustedes. Son Bordoi, medio mes pensándolo, a mi tampoco me parece 
eso seguridad jurídica, que pasa que cuando algo va a un consejo de gerencia no lo han pensado 
ya los técnicos, no va con los informes pertinentes, al fin y al cabo, tanto el Palacio de 
Congresos como Son Bordoi, le recuerdo, que en esa legislatura donde ustedes MÉS y ustedes 
PSOE, en concreto  también usted Sr. Hila, estaban ahí gobernando, ustedes respaldaron tanto el 
Palacio de Congresos como Son Bordoi, dos legislaturas más tardes se han desdicho, no saben 
que hacer, seguridad jurídica, yo no lo llamaría nunca seguridad jurídica, lo que si llamaría es 
demagogia a intentar vender lo que no es con otros titulares para conseguir, no se el que, nos 
acusaban el otro día de haber vendido Ses Fontanelles cuando todavía no tenía la licencia y 
usted cuando está vendiendo el carril que quieren hacer en el Paseo Marítimo ¿no está 
vendiendo algo que todavía no es efectivo, no está vendiendo algo que ni siquiera está recogido 
en el Plan General, o es que usted hace lo mismo de lo que nos acusa a nosotros? En cualquier 
caso, entiendo que en aras del acuerdo que hemos aprobado hoy por unanimidad de consensuar 
el Plan General, el Paseo Marítimo también pasará por este consensuamiento entre todos los 
partidos políticos. En cualquier caso, ya que está en la comparecencia, me gustaría saber si se ha 
contestado el escrito que durante la legislatura pasada el equipo Popular desde el Govern de 
Cort, remitió a Puertos en Madrid, solicitando la cesión de la titularidad pública que 
actualmente tiene el Paseo Marítimo, perdón , de la titularidad de puertos que actualmente tiene 
el Paseo Marítimo, porque como muchos sabrán actualmente los que limpiamos, los que 
vaciamos las papeleras, los que nos encargamos del mantenimiento de toda esa zona que no es 
nuestra, es el Ayuntamiento, así que realmente lo más lógico seria que ya que estamos pagando 
por mantenerle y cuidarla, revirtiera a favor de todos los palmesanos  y pudiéramos decir todos 
los palmesanos como queremos que sea este Paseo Marítimo. Muchas gracias”. 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciudadanos): 
 
“Gràcies. Sr. Noguera, nosaltres estam, creiem que és una gran cosa efectivament que vostès 
hagin arribat a un acord amb l’Autoritat Portuària, perquè al cap i a la fi el port de Palma forma 
part de la nostra ciutat i una via tan important com el Passeig Marítim, l’Ajuntament 
evidentment té coses a dir, ara bé, miri jo no m’he rigut del Col·legi d’arquitectes quan parlava 
del tema d’eliminar un carril del Passeig Marítim. Jo m’enreia del seu sistema dunar, no del 
Col·legi d’arquitectes, vostè parla d’un sistema dunar que mai ha existit. Si vostè me diu que 
l’alternativa és estar en el segon cinturó de Palma, sincerament crec que això no és una 
alternativa perquè això implicarà que per entrar dins Palma, segons qui haurà de fer una 
barbaritat de kilòmetres, perquè el segon cinturó no es que rodegi precisament la ciutat a 
escassos metres del límits de la ciutat, haurem de donar una bona volta per entrar dins Palma. 
Vostè diu que tot això a més a més no suposarà cap gran inversió perquè tot això ho traurem de 
la financiació, però perdoni, demanar un crèdit pot ser que no sigui deute, però és una deute 
financera, vull dir, això ho acabarem pagant, a corto o a largo plazo, però ho pagarem, això no 
es fa gratis. Després no m’ha dit que farem amb el pàrquing del Parc de la Mar si unim la platja 
amb el Parc de la Mar, evidentment aquest pàrquing haurà de desaparèixer i això crearà un 
problema, sobre tot dies com el dimarts passat que no es podia aparcar en el centre de la ciutat. 
En fi, aquesta proposta, nosaltres quan la veiem farem una valoració, ara només podem criticar 
aquest projecte perquè consideram que està totalment, totalment fora de lloc. El tema de que és 
un bon negoci el dels bancs, que els bancs cedeixin les vivendes, bé, pot ser que sigui un bon 
negoci perquè  empleant paraules seves l’Ajuntament no haurà de pagar, però l’Ajuntament 
deixarà de recaptar, perquè aquest IBI , és un IBI que normalment es banc no pagaria i que no es 



 

- 94 - 

podrà cobrar, pot ser que amb aquest IBI que deixem de cobrar, haguéssim pogut fer polítiques 
socials, no se, no se si vostè ho ha pensat molt bé. Vostè perd de vista quan estam en aquest 
tema que els bancs no són immobiliàries, es a dir, un banc no viu  de les vivendes i dels locals 
que tenen dins la seva bossa immobiliària, el banc el que vol és vendre, no és tenir un immoble 
que li costa doblers, a la majoria dels casos i tenir immobles que no les hi pot treure cap 
rendiment. Tot això són temes que jo crec que vostè no s’ha plantejat. Quan jo li deia que no, 
així amb el cap, el tema dels deshaucis , dels llançaments es perquè jo ho he viscut, a jo m’han 
cridat de l’oficina antideshaucis i m’han dit, escolti aquell deshauci que vostè té allà, idò que 
sabi que hem demanat un ajornament d’un mes, un mes que tal com funciona la justícia, 
desgraciadament no és un mes són un parell de mesos i mentre tant el propietari està sense 
cobrar i el propietari no és un banc i el propietari no té doblers. Vull dir, totes aquestes coses 
vostè no les pensa, això afecta vulgui o no al mercat de vivendes en lloguer, perquè qui és que 
s’arriscarà a posar una vivenda en lloguer, perquè te deixin el pis destrossat, perquè no te paguin 
ses rendes i perquè després hagis d’esperar perquè un senyor de l’Ajuntament te crida i te diu, 
escolti que presentaré un escrit demanant que es suspengui el llançament pel termini d’un mes, 
que després són quatre? Home, s’ho pensi, perquè això no funciona així, això afecta a la 
seguretat jurídica i afectarà al mercat de les vivendes de lloguer, clar que sí. I tornant a Ses 
Fontanelles, miri, jo en part li he de donar sa raó, vostè no té part de la culpa, perquè vostè no va 
denegar la llicència de centre comercial, el que passa es que hi ha una empresa que està fent una 
inversió fortíssima en urbanitzar uns terrenys, en respectar un humedal i tota aquesta inversió 
s’anirà al garete, perquè ademés després, clar, aquí ho plantejam d’una manera però quan un 
està aficat dins el tema, veu que les coses són diferents, perquè diuen, no, es que ara nosaltres 
les hi denegarem i com haurem aprovat la moratòria “se fastidiará” i aquest fastidiarse té unes 
conseqüències econòmiques que haurem de pagar nosaltres, es nostres fills, es nostres nets i es 
nostres besnéts  i a lo millor haurem de fer un plec per demanar un crèdit ICO per poder pagar 
totes aquestes indemnitzacions i això vostè ho tendrà en su haber. I en quan al tema de l’edifici 
de GESA, ara peg un bot, torn al tema de la façana marítima, m’ha fet molta gràcia, perquè diu, 
no és un edifici que està allà, un fantasma, clar que és un fantasma però en part és un fantasma 
per culpa seva perquè crec que vostès estaven en el Govern que va protegir aquest edifici i que 
estaven en coalició amb na Mª Antònia Munar, era s’altre, bé, diò miri, en aquest cas he de 
demanar disculpes i m’he equivocat, però creia que era així. Reconocer la equivocación es de 
sabios, jo no ho som però bé”. 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Ribas, tenc sa sensació de que som el principal mal del problema històrics de la ciutat, bé, 
intentarem rectificar aquesta sensació. Dels temes dels desnonaments els conec profundament i 
no tenc cap problema, aquesta setmana muntam una reunió amb tots els bancs, el convit a vostè, 
a la Sra. Lourdes també i li deim, nada, nada, ceder los pisos en buen estado y ya está. I que ho 
facin i vostès me donaran suport, perfecte, ho farem així, perquè ses coses no són tan fàcils i per 
això facilitar, regulant amb un conveni aquesta sessió que l’Ajuntament no li costa res, és una 
manera de fer-ho, perquè si vol li puc explicar la política d’habitatge que hi hagut aquests quatre 
anys pels desnonaments, que era un alberg municipal, li puc explicar, però bé, l’any 2014, en 
aquesta ciutat es varen gastar més de 300 mil euros amb albergs municipals, amb albergs no, 
amb hostals perquè els albergs estaven plens, llavor hem d’afrontar aquest problema i hem de 
fer que Palma tengui un parc d’habitatges de lloguer social. En relació al tema de les garanties, 
pels propietaris, des de l’Àrea d’Habitatge Digne, s’està preparant pels pressuposts de l’any qui 
ve, un canvi de clàusules, del protocol de Palma Habitada, perquè els propietaris puguin tenir 
moltes més garanties a l’hora de llogar el pis i sobre tot amb el tema dels desperfectes, que 
l’Ajuntament avalarà el tema de desperfectes, però clar, això han de ser doblers públics, clar, és 
el que hi ha i tenir un parc d’habitatges de lloguer social és prioritari per aquesta ciutat perquè 
no es té i fa molta falta. En relació a l’oficina antidesnonaments, fins ara aquest ajuntament no 
ajudava a les persones a parlar amb els bancs, a reestructurar el deute, a demanar adhesions en 
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pagament, a evitar llançaments, aquest ajuntament això no ho feia i ara ho fa i l’oficina 
antidesnonaments és un valor afegit important per aquesta ciutat perquè genera segones 
oportunitats a les persones que estan en un drama de perdre ca seva. En relació als temes 
d’urbanisme, es vera que a vegades no tot és blanc o negre i les interpretacions de la llei, a 
vegades uns aposten per una cosa i uns altres... però que farem complir la seguretat jurídica, 
crec que sí, però a vegades me pareix Sr. Ribas que vostè és el representant de l’empresa i no és 
el representant de la ciutadania. Clar, jo m’agradaria que tenguem en compte també els 
interessos del petit comerç, del mitjà comerç, de les entitats ecologistes que ens demanen que 
facem complir la llei i la seguretat jurídica que vostè me demana, llavors anem a fer un marc 
objectiu jurídic i anam a prendre una decisió, que això, crec que seria el més just. Els convidaré 
a tot dos a explicar el projecte de transformació de façana marítima, del Col·legi d’arquitectes, 
el tenim a l’àrea d’Urbanisme i cap problema, justament tenim en Joan Riera que va ser un dels 
impulsors i que jo crec que en Joan Riera sigui el gerent d’Urbanisme és una gran notícia per 
aquesta ciutat. Llavors, vostè sap que l’informació tan al Consell de Gerència com al plenari, 
sempre és disponible i seguirem amb aquesta comunicació i expressant els dubtes que pugui 
tenir i les respostes que jo li pugui donar. Moltes gràcies”. 
 
Compareix el Sr. Noguera 
 
60. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s del regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, en relació a la disponibilitat pressupostària fins 
a final d’any i l’estat de tramitació del pressupost per a 2016 (330/2015) 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciudadanos): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. García , hemos pedido su comparecencia para que me explique como ha 
dicho el Sr. Alcalde, las disposiciones presupuestarias hasta finales de año y un par de cositas 
más, porque yo cuando le veo a usted le compadezco, le compadezco porque ha recibido usted 
un ayuntamiento con un endeudamiento tremendo y después que tiene unos socios de gobierno 
que le ponen las cosas difíciles. Usted me recuerda un poquito al Sr. Solbes en el gobierno de 
Zapatero, lo que yo le deseo es que usted acabe la legislatura y no como el, es decir, claro es que 
gobernar con un partido que piensa que todo es gratis, que lo vamos a conseguir en este 
Ayuntamiento todo gratis, las viviendas, todo, compartir con gobierno con otro partido que 
piensa que vivimos en un mundo ideal en el que la deuda es prescindible, que se puede rebajar o 
lo que sea, pues, tiene que ser muy complicado. Entonces yo le agradecería que nos explicara 
como tiene el presupuesto para el próximo ejercicio, porque claro, estamos ya en el mes de 
octubre y creo que las diferentes regidurías deben de comenzar ya a tener un poco, comenzar a 
planear cuales van a ser sus actuaciones para el año que viene. Yo veo que en general y por lo 
que se ha hablado hoy, la disponibilidad presupuestaria importa bastante poco, porque todo nos 
lo regalan, pero claro, si hay que hacer gastos hay que saber de que ingresos vamos a disponer y 
creo que seria interesante que usted nos informara en este pleno. Por otra parte, bueno pues, 
hacerle llegar que tenemos un poco de desinformación en el tema económico, sí, porque usted lo 
sabe que hasta la semana pasada no pudimos comenzar a manejar el tema de las claves para 
poder acceder al programa y a parte de esto usted sube la información cada tres meses, entonces, 
bueno, es difícil saber en un momento determinado de que dinero dispone el ayuntamiento y de 
que dinero no dispone. Entonces claro, nos gustaría saber de que dinero dispone el 
Ayuntamiento hasta finales de este año, después tener también nos gustaría saber si tiene usted 
en cuenta a la hora de elaborar estos presupuestos ya que nos han dado pie con el tema anterior, 
calcular, preveer las indemnizaciones que nos van a caer, como les van ustedes a hacer frente 
porque evidentemente van haber más sentencias judiciales y nos van a condenar a pagar más. Y 
después una última cuestión, y ya acabo, como voy a ser breve, es el tema de la convocatoria de 
las ayudas del 17 de julio de 2015, los ocho millones por el Smart City, ya se que hemos 
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hablado antes de la creación de la comisión y que vamos a estar todos de acuerdo en trabajar en 
este tema, pero claro, en el mes de julio se convocan unas subvenciones, han pasado ya dos 
meses largos, queda un mes para solicitar la subvención, Smart City tiene 60 proyectos 
teoricamente en marcha, o al menos eso es lo que tiene colgado en la pagina web y no sabemos 
si el Ayuntamiento ha presentado o piensa presentar alguno, cual de ellos es, porque claro, 
dependiendo de cual sea si se puede desarrollar con el dinero que se obtenga será un beneficio 
para la ciudad y creo que esto nos interesaría a todos conocerlo y bueno y básicamente creo que 
con esto ya tiene para los diez minutos”. 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Voy a intentar hacerlo dentro de los diez minutos. Lo primero que os quiero comunicar esta 
concejalía si quiere ser algo es transparente y realmente no hay nada que ocultar. Los datos de 
contabilidad y el acceso al programa de contabilidad, desde que se solicitó, se ofreció y desde 
que se puso en funcionamiento los tienen y aparte se aprobó en el pleno anterior si no recuerdo 
mal, la comisión del control del gasto, para el seguimiento de los datos trimestrales que se 
envían al Ministerio. Que la primera no se convocó y ahora aprovecharé y daré estos datos 
porque todavía no han tenido acceso y así vamos teniendo toda la información. Lo que si les 
quiero pedir, que si vuelve haber algún problema de acceso a información, de cualquier tipo de 
problemas con el programa de contabilidad no esperen a los plenos o a la comisiones a decirlo, 
me contactan y como ha pasado esta vez, cuando se tiene conocimiento se soluciona y ha sido 
rápido y espero que ahora no tengan ningún problema y tienen acceso a tanta información como 
tengo yo, que es el programa abierto totalmente de contabilidad, años anteriores y todos los 
organismo, igual que tengo yo. Para conocer el resto de la legislatura es interesante conocer 
desde donde salimos y cual es el punto de partida y ya lo he comentado antes que el tema de la 
sentencias que nos cayeron, sentencias firmes que se nos imputan a gasto de este presupuesto  y 
que no se si ha querido criticar la operación de participación de fondo de impulso económico 
para la financiación de estas sentencias, pero es cierto que se hizo y se hizo correctamente y si 
que es un lastre que arrastramos en este presupuesto de aproximadamente 35’8 millones de 
euros, prácticamente nada. En cuanto a los datos de comunicación al Ministerio de Hacienda, 
que no nos conocían porque todavía no se había convocado la Comisión de Control de Gasto, 
que se convocará como dijo la presidenta para los datos del siguiente trimestre, nos dan una idea 
de cual era el punto de partida en la legislatura y es importante que los conozcan porque son 
unos datos del primer semestre, de enero a junio, que daban una previsión de cierre, si bien son 
datos con mucha variable incertidumbre, porque era a mitad de ejercicio, los técnicos es cierto 
que hicieron un trabajo bueno de intentar cuadrarlos a la realidad. Es importante saber como, lo 
que se llama herencia o punto de partida cuando encontramos. Entonces había una previsión de 
cierre de remanente de tesorería, de más 7’9 millones de euros, a los que habría que descontar 
luego las operaciones pendientes de aplicar que quedaran en el ejercicio y había una previsión 
de cierre de estabilidad presupuestaria debido a estas sentencias de menos 40’9 millones, en el 
que se hace un comentario por Intervención que remite a estos 35’8 millones como causa 
principal de este cierre con necesidades de financiación. Es un dato que no contempla las 
operaciones financieras y si que hay que remarcar que es un dato puntual, no estructural, que no 
es debido a macro inversiones que va a suponer que esta desestabilidad presupostaria, corra en 
el tiempo, sino que será puntual y anual. En ese mismo informe de junio, de datos de junio, la 
deuda viva que existe en el Ayuntamiento era de 293’5 millones de euros, la consolidada era de 
315’2 euros y bueno quedaba una amortización  por lo que queda de una pequeña parte de estos 
millones. Bueno, una vez visto cual era el punto de partida, puedo pasar a exponerle los datos de 
presupuesto, si quiere por capítulos que es información que pueden acceder directamente en el 
programa de contabilidad. Sobre los créditos totales, el Capítulo 1, el capítulo de personal que 
es el principal, pendiente todavía de descontar la nómina de septiembre que es una nómina 
grande porque tiene incentivos de rendimiento, estamos a un 34%, queda crédito disponible. 
Como otras partidas interesantes, en gastos corrientes en la partida más escueta que estaríamos 
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en un aproximadamente en un 10% de los créditos totales. Transferencias corrientes estaríamos 
a un 41%, fondo de contingencia ya está liquidado, inversiones reales a un 38% y transferencias 
a otros organismos un 19%, como principales datos que podrían tener. En cuanto a ingresos, 
bueno como dato general de créditos disponibles del Ayuntamiento podíamos decir que este 
dato, estaríamos aproximadamente a un 27% que si quiere comparar con el periodo recorrido 
del año, que estamos más o menos, no es un dato real significativo, pero se podría decir que 
estamos, queda un 25% de año, queda un 25% de presupuesto a grandes rasgos como dato de 
esbozo. Y en cuanto a ingresos, en recaudación, derechos reconocidos netos, teniendo en cuenta 
que este año están incluidos los padrones de la campaña actual de IBI como más grande, en los 
netos estaríamos en un 33’4% de los hechos reconocidos totales previstos. Por tanto en este 
aspecto en cuanto a derechos reconocidos de ingreso y gasto estaríamos , en grandes líneas y 
viendo que estamos en septiembre, en términos equilibrados. En cuanto a la tramitación del 
presupuesto 2016, la tramitación en sí no se ha iniciado, el trámite de aprobación lo que sí 
hemos iniciado evidentemente es el trabajo con las áreas y en relación con la comparecencia de 
Solves, que me alaba y a los socios de gobierno, quiero decir que es muy agradable trabajar con 
estos socios de gobierno porque vamos a conseguir hacer un presupuesto en el que todos 
participemos que no decida solo el regidor de Hacienda como ha pasado en otras ocasiones, que 
no haya una especie de cuotas, porque realmente el trabajo que estamos haciendo es de equipo 
de gobierno aunque pueda sorprender, pero es así, es así de sencillo, bueno sencillo no, pero es 
así de fluido, es cierto que será difícil, habrá que dejar inversiones fuera, por supuesto, vendrán 
muchas cartas de los Reyes Magos, seguro, pero haremos un trabajo global de un presupuesto 
que va a ser un presupuesto social, orientado a la ciudadanía, un presupuesto que no pegará un 
salto como suelen hacer muchos presupuestos, como pasó en la pasada legislatura de incremento 
de recaudación de un 20% para hacer bajadas pequeñas posteriores y poder venderlas, sino que 
habrá una congelación genérica de impuestos, con algún pequeño matiz de subida que ya he 
comentado, será un presupuesto, este, más complicado por ser el primero, pero este y en los 
siguientes que se incrementará la participación, que es un presupuesto que vamos a intentar que 
los trámites sean  lo holgados posibles para que la oposición pueda hacer enmiendas de calidad 
con tiempo de estudiarlas y con tiempo de tratarlas y al final vamos hacer los presupuestos 
mejores que podamos y entiendo que con el equipo de gobierno que somos lo conseguiremos. 
Muchas gracias”. 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde, muchas gracias Sr. Concejal. Vamos a ver, yo creo que tenemos 
que distinguir las cosas y tenemos que ver en donde estamos. Creo que a lo largo de la 
legislatura pasada se avanzó mucho y se avanzó mucho porque hubo una modificación de la 
Constitución y una modificación de la legislación para establecer el equilibrio presupuestario. 
Las cuentas que nos ha señalado el concejal muestran que hasta el primer semestre del año, el 
equilibrio era el razonable a parte de las indemnizaciones que lógicamente han tenido una 
respuesta a través de un crédito del propio estado, de que está haciendo las cosas para que se 
solventen los problemas que vienen del pasado y que durante muchos años se hubiesen ido 
acumulando. En este sentido yo quiero decir que hay una cosa que es preocupante, una es, pues 
que yo creo que sí, que usted tiene que sacar el hacha de guerra con sus concejales, con sus 
compañeros  porque de alguna manera todos los días nos desayunamos  con algún incremento 
de gasto, empezamos con incrementos de gastos en cargos públicos y de aquí suma y sigue o de 
inversiones que hoy el Sr. Noguera nos ha aclarado de donde serán financiadas, ha dicho con 
financiación externa. Fantástico algún día sabremos que significa eso de la financiación externa, 
será el abracadabra que lo resuelve todo. Mientras tanto conviene que usted los ate corto, los 
tenga cerca y les marque mucho el terreno por donde pisan, porque su obligación, su obligación 
es que ante los vuelos, los que antes decía, de castillos artificiales de sus compañeros aterricen y 
sepan el terreno que tienen entre manos. Dicho esto, hay otra cosa que también es preocupante, 
la legislatura pasada que se avanzó en esos campos, que se pudo recuperar el crédito del país en 
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parte, porque se tomaron todas aquellas medidas, el crédito que se había perdido en las 
legislaturas anteriores, crédito que el Sr. Zapatero y sus ministros no pudieron retener de 
ninguna manera, creo que en este sentido lo que ahora conviene hacer es marcar una hoja de 
ruta muy clara. Es verdad que ahora tienen unas disponibilidades presupuestarias, pero mucho 
me temo que si no las marcan mucho mejor, al final la cosa va a estar muy difícil. No tan solo 
porque gasten más, sino porque al mismo tiempo, prácticamente todas las propuestas que salen 
del grupo de sus compañeros son dificultades para la economía, porque dificultades para la 
economía están las terrazas, dificultades para la economía es no dar licencias, dificultades para 
la economía es hacer urbanismos que sean de alguna manera corsés para la actividad 
económica, dificultades económicas es no seguir reestructurando la administración, dificultades 
económicas es no facilitar la inversión, dificultades económicas es no tener en cuenta la 
legislación. Todo esto lo vamos a ir notando, no piense que se ha llegado aquí porque sí, 
tenemos una buena situación económica y esta situación económica va a ser muy importante 
para mantener el nivel de ingresos. Si no se mantiene el programa reformista, mucho me temo 
que la bicicleta perderá el equilibrio y el crecimiento económico desaparecerá, por lo tanto, con 
toda la simpatía del mundo que sabe que le tengo, creo que tiene una misión muy complicada y 
que tiene que, en primer lugar de alguna manera marcarles el terreno mucho más de lo que nos 
han marcado al menos este verano, a sus compañeros. Muchas gracias”. 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciudadanos): 
 
“Si, gracias Sr. Alcalde. Bueno, me ha gustado muchas de las cosas que usted ha dicho, a parte 
de los números me ha gustado que hablara de hacer presupuestos participativos, en los que 
participa la ciudadanía y también participaran los otros miembros del pleno del Ayuntamiento, 
las otras fuerzas políticas. Es una cosa muy interesante, lo que pasa es que tenemos, 
compartimos en gran medida la preocupación que ha manifestado el Sr. Aguiló del Partido 
Popular, porque claro, es muy difícil pretender mantener un equilibrio presupuestario, 
incrementando en gastos sociales si no se obtienen ingresos. Nosotros por supuesto que estamos 
de acuerdo con llevar a cabo políticas sociales, lo que pasa es que como contraposición se tiene 
que favorecer a la inversión, se tiene que favorecer al consumo, se tiene que favorecer que se 
creen vías, para que entren ingresos dentro del Ayuntamiento, ingresos a raíz de los tributos que 
van a cobrar, del IBI, de esa condonación del IBI que no se si han calculado usted, si lo ha 
consultado a la hora de decir, vamos a quitarles el IBI a los bancos, si ha calculado usted lo que 
nos va a costar esto, porque aunque el Sr. Regidor de Urbanismo, diga que esto no es un gasto, 
si es un gasto, porque es una cantidad que se deja de ingresas, entonces, nos gustaría que nos 
explicara un poco, esto, como lo piensa hacer, porque claro, nosotros lo que vemos es lo que ha 
comentado el Sr. Aguiló que paralizan Ses Fontenelles, para proteger al pequeño comercio que 
también se tiene que proteger, pero hay vías para proteger al pequeño comercio sin necesidad de 
paralizar este u otros proyectos que generan empleo y que generan inversión. Están llevando a 
cabo políticas urbanísticas que frenan la inversión, que frenan que gente pueda venir aquí, 
porque si hay licencias que se quitan cuando ya están prácticamente concedidas o se deniega, 
entonces la gente no va a querer venir, esto es la seguridad jurídica, la seguridad jurídica no se 
cumple por parte del Ayuntamiento, no estoy de acuerdo, lo que ha dicho el Sr. Noguera no era 
así, la seguridad jurídica no se cumple, se da la seguridad jurídica , la seguridad jurídica emana 
de la propia actuación del gobierno municipal, no se trata de cumplir, se trata de darla y ustedes 
no la dan. Si no damos seguridad jurídica, si no facilitamos el emprendimiento, si no facilitamos 
la actividad económica, si solo ponemos trabas y queremos quitar terrazas como ha dicho el Sr. 
Aguiló, así no vamos a conseguir más ingresos y esas políticas sociales no se van a poder 
desarrollar porque si se desarrollan lo único que va a ser, va a ser incrementar el gasto, nos 
vamos a endeudar más, el Ayuntamiento va a tener más deudas y se van a generar los 
problemas, vamos a incumplir con ese compromiso presupuestario de reducción del gasto. 
Entonces claro, todo esto a nosotros nos preocupa y creo sinceramente que usted lo va a tener 
muy difícil, desde nuestro partido va a tener todo el apoyo siempre que se haga de esta otra 
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manera, es decir, favoreciendo los gastos sociales pero al mismo tiempo facilitando la obtención 
de ingresos por parte del Ayuntamiento ingresos a partir de la actividad económica, no del 
bloqueo de la actividad económica que es hacia donde lamentablemente sus socios de gobierno 
parece que van”. 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Quiero volver a mis socios de gobierno porque hay una forma muy distinta de hacer este 
presupuesto, me parece, entre atar en corto, sacar el hacha de guerra, ser cañero y como piensa 
luego la oposición y un proyecto global, conjunto, de presupuestos que participemos nosotros, 
que participe la ciudadanía, ya partimos de una base muy distinta, creo que sí podremos llegar a 
tratar el tema de presupuestos y llegar a puntos común. Pero la forma inicial me parece en la que 
nos enfrentamos es bastante distinta. Antes he dejado dos preguntas sin contestar que me 
gustaría tratar, muy cortito porque se va el tiempo, en cuanto a posible indemnizaciones futuras 
del ejercicio siguiente, el plan de contingencia pasa de 1’2 millones a 3 coma algo, ya será un 
punto y también miraremos que sentencias hay previstas pero juicios tengas y los ganes, es muy 
complicado en ocasiones saber que va a llegar y cuando va a llegar, esa sentencia si va a ser 
firme, cuando va a ser firme y si se va a solicitar la ejecución o se va a dejar correr los intereses. 
En cuanto a Smart City, a la oficina que trataremos mucho más a partir de ahora y espero que en 
forma positiva, si que está trabajando el equipo multidisciplinario, varias áreas para participar 
en el proyecto redes, como primer proyecto que es para que finaliza este mes si no voy mal y 
luego podemos ampliar información a partir de ahora cuando se convoque la comisión que 
hemos aprobado en este pleno por consenso entre todos. Hay una cosa que me gustaría remarcar 
como cierre, porque a partir de ahora hablaremos mucho más de presupuesto del proyecto de 
2016 y espero que hagamos un buen proyecto de estos presupuestos. Es cierto que cumplir con 
establidad  presupuestaria es muy interesante. Es cierto que gracias a que hemos cambiado la 
deuda con proveedores a una deuda a largo plazo, ahora hay movimiento y creo que es una 
medida que ha dado aire a muchos, sobre todo, proveedores y vida a los Ayuntamientos que les 
pagan pero también es cierto que aunque se venda que la crisis ya ha pasado, ya no estamos en 
crisis, si que hay mucha gente que lo sigue pasando mal. Hay muchas familias que van a la 
oficina antideshaucios y están contentos de que exista y hay muchas necesidades sociales de 
muchos ciudadanos que no entienden que el Ayuntamiento no pueda endeudarse o que no 
cumpla una estabilidad financiera, si no le dan un servicio que necesitan. Entonces entre Solves 
y Montoro, hay un abismo y es así y han salido los dos nombres hoy u nosotros estamos más en 
el lado de aquellos que con el presupuesto municipal permiten que el Ayuntamiento se ponga en 
el lado del ciudadano y trabaja para solucionar sus problemas. Muchas gracias” 
 
Compareix el Sr. García 
 
4.3 INFORME INTERVENCIÓ. 
 
61. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust 
de l’article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de febrer , informe de seguiment del Pla 2n.  
trimestre 2015 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, por el 
que se crea el Fondo para la financiación de los pagos a proveedores y en el caso de las 
Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 y 135  
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del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, esta intervención informa:  
 
Normativa aplicable 
• Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
• Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 

Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (en adelante rdl 2/2004). 
• RDL 500/1990, de 20 de abril, por el que se desarrolla el capítulo primero del título 

sexto de la Ley 39/1988. 
• Orden HAP 419/2014, de 14 de marzo, por la que se modifica la Orden EHA 

3565/2008, de 3 de diciembre, por la que se aprueba la estructura de los 
presupuestos de las entidades locales. 

• Real Decreto Ley 4/2012, de 24 de febrero,  por el que se determinan obligaciones 
de información y   procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de 
financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales. 

• Real Decreto Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la 
financiación de los pagos a proveedores. 

• Orden HAP/537/2012, de 9 de marzo,  por la que se aprueban el modelo de 
certificado individual, el modelo para su solicitud y el modelo de plan de ajuste, 
previstos en el Real Decreto-ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se determinan 
obligaciones de información y procedimientos necesarios para establecer un 
mecanismo de financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales. 

• Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre,  por el  que se desarrollan las obligaciones 
de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera. 

Antecedentes de hecho 
El 30 de marzo de 2012, en cumplimiento con lo regulado en el artículo 7 del RD Ley 
4/2012, el Pleno del Ayuntamiento de Palma de Mallorca aprobó el Plan de Ajuste para 
una duración de 10 años y que es acorde al modelo previsto en la Orden HAP/537/2012, 
de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de certificado individual, el modelo 
para su solicitud y el modelo de plan de ajuste que constaba de 5 páginas. 
El Ministerio de Administraciones Públicas, a través de la secretaria general de 
coordinación autonómica y local, con fecha 30 de abril de 2012 emitió informe 
favorable al Plan de Ajuste del Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
El Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, ha liberado con fecha 1 de julio 
de 2015, la plataforma de captura de datos relativa al  “Informe de seguimiento del plan 
de ajuste aprobado  y otra información conforme a los apartados 4 y 6 de la disposición 
adicional primera  de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera”, plataforma que estará disponible hasta el 
31 de julio de 2015. 
Por todos los hechos y fundamentos de derecho descrito se emite el siguiente; 
 
INFORME: 
 
I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, 
el interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del 
plan de ajuste. De dicho informe se dará cuenta al pleno,  y del contenido del mismo se 
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dará traslado al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas,  a través de la 
plataforma telemática que habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los 
artículos 111 y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se deberá presentar el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en  el 
artículo 10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información 
sobre los siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas 

identificando la entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. 

Igualmente, se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de 
crédito para facilitar el pago a proveedores. 

- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las 

medidas del plan de ajuste. 
Debemos destacar que en la previsión del segundo trimestre y en la proyección anual 
estimada el Ayuntamiento de Palma de Mallorca ha consolidado la Empresa Municipal 
de Transportes (EMT) y Palau de Congressos, S.A, consolidación no prevista al 
elaborar el Plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que 
se adjunta como anexo esta intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa  a la evolución de los ingresos a 31/12/2015 y comparativa con 
la previsión contenida en el plan de ajuste. 
 

Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación a 
31/12/2015 en términos globales positiva del 18,31%. Esta desviación se produce 
porque en los datos del plan de ajuste no están contemplados los ingresos de la Empresa 
municipal de Transportes ni de Palau de Congressos, ya que el porcentaje se calcula 
sobre los datos del plan de ajuste con respecto a la desviación de la estimación anual. 
Además se ha incluido la previsión de nuevo endeudamiento derivada de la adhesión al 
Fondo de Impulso económico para la ejecución de sentencias firmes cifrada en 40,6 
millones.  

 
2.- Información relativa  a la evolución de los gastos  a 31/12/2015 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 

 
Existe una desviación en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la 
situación a 31/12/2015 es negativa del 19,12%. 
La desviación negativa se debe fundamentalmente a la que los gastos financieros de la 
operación de endeudamiento derivados del RD 8/2013 aparecen en la plataforma del 
Ministerio en millones y no en miles y esto hace que el porcentaje de gasto corriente 
disminuya. 
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3.- Información relativa  a la evolución del endeudamiento a 31/12/2015 y comparativa 
con la previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento del 181,60% 
debido a la consolidación de la deuda de Palau de Congressos, S.A., la Empresa 
Municipal de Transportes, así como los Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art 
Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres Consorcios se han 
disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 2012 y el Ayuntamiento de Palma ha 
asumido la parte de la deuda viva pendiente. En segundo lugar, la cifra de 
endeudamiento aumenta debido la previsión de concertación de una operación de 
endeudamiento con cargo al Fondo de Impulso Económico para la ejecución de 
sentencias firmes por importe de 40,6 millones de euros. 
 
En los datos del endeudamiento existe  una incidencia referida a la operación derivada 
del RD 4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso 
implica que todos los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. El dato correcto 
es 1.736,36 (en miles de euros). Igualmente sucede con los gastos financieros derivados 
de esta operación, que están en millones y no en miles y esto hace que el porcentaje de 
gasto corriente aumente y el de ingresos financieros también. 
 
La magnitud del ahorro neto es negativa  en 12,1 millones de euros 
Tras realizar los ajustes SEC, se pone de manifiesto una necesidad  de financiación de 
41,9 millones de euros frente a la capacidad de financiación de 2,8 millones de euros  
previstos en el Plan de ajuste. Esta necesidad de financiación de debe fundamentalmente 
a los ajustes efectuados derivados de dos sentencias judiciales por valor conjunto de 
35.855.732,92 euros y a la necesidad de financiación de la sociedad Palau de 
Congressos, S.A de 14,6 millones de euros.. Se ha solicitado incluir el importe de las 
dos sentencias judciales en el Fondo del RDL 17/2014 en base a la regulación contenida 
en la disposición adicional primera de la Ley Orgánica 6/2015, de 12 de junio, de 
modificación de la Ley Orgánica 8/1980, de 22 de septiembre, de financiación de las 
Comunidades Autónomas y de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera. 
 
4.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
5.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos 
con entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 30/06/2015. 

 
6.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  

La deuda comercial a 30/06/2015, correspondiente a las obligaciones 
reconocidas pendientes de pago, procedentes de los periodos que se especifican,  se ha 
cifrado en 39,6 millones de euros.   
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En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Palau 
de Congressos, S.A. y la Empresa Municipal de Transportes, así como el resto de deuda 
de Organismos Autónomos, Consorcios y el propio Ayuntamiento. 
 
7.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del primer trimestre de 2015 se han realizado operaciones con derivados 
(SWAPS) por importe de 429.490,00 euros. 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro,  
mejor fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que 
se celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de 
captura de datos habilitada al efecto antes del 31 de julio de 2015. 
Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajustes del 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca en el futuro para ver si se consolida el 
cumplimiento de los objetivos contenidos en el mismo. 
Con motivo de la aprobación de la liquidación del presupuesto del año 2015, se deberá 
analizar con datos ciertos, el grado de cumplimiento del plan de ajuste, y adoptar en su 
caso las medidas que procedan. 
 
62. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 141/2015 de 
pròrroga extraordinària del servei d’integració i atenció al discapacitat-SIAD 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 141/2015 Pròrroga extraordinària del 
contracte del servei d’integració i atenció al discapacitat- SIAD. 
CONTRACTE: Contracte del servei d’integració i atenció al discapacitat- SIAD  
ADJUDICATARI: COORDINADORA - FBPD. (CIF: G07084445) 
 
A la vista de la sol·licitud d’informe del Departament d’Infraestructures per a una 
pròrroga extraordinària del Servei d’integració i atenció al discapacitat- SIAD a partir 
de l’1 d’agost de 2015 fins 30 de novembre de 2015 (4 mesos)  o fins a la nova 
adjudicació, si aquesta es produeix amb anterioritat, aquesta Intervenció Municipal 
observa que la pròrroga proposada té el caràcter d’extraordinari, atès que s’iniciarà una 
vegada finalitzat el termini màxim previst pel contracte (31 de juliol de 2015) i a l’espera 
d’una nova licitació. 
 
S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga, un informe 
tècnic emès per la Unitat de Serveis Domiciliaris, Persones amb Discapacitat i 
Prevenció Comunitària, en el qual es manifesta que atenint al caràcter de la prestació, 
vinculat a la necessitat social de continuar l’atenció preventiva de 538 persones en 
situació de discapacitat, no es pot plantejar la suspensió del Servei. 
 
A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del 
RDLeg 2/2004 de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta Intervenció es troba en l’obligació de manifestar 
el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació d’aquest servei, emetent un 
REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
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Pels motius exposats, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan 
competent pel resoldre la present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent 
indelegable dita facultat. 

Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple 
de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions 
efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe 
justificatiu de la seva actuació.  

S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de 
pròrrogues extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels 
contractes de serveis gestionats per l’àrea. 
 
Es posa de manifest que la quantia total de la pròrroga que es vol tramitar ascendeix a 
101.375,32 euros (IVA exempt) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 05.23130.22717 
del pressupost vigent. 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la 
pròrroga del contracte estaria supeditada a: 
 
1. La certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a 

l’exercici 2015.  
 
És quant procedeix informar”. 
 
63. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 142.1/2015. 
Pròrroga extraordinària del contracte del servei de wifi per l’Ajuntament de 
Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 142.1/2015 Pròrroga extraordinària del 
contracte del servei de Wifi per l’Ajuntament de Palma. 
CONTRACTE: Prestació del servei Wifi a les zones i espais determinats per 
l’Ajuntament , amb la creació d’un portal web promocional captiu per explotació 
publicitària per part de l’ajuntament 
ADJUDICATARI: WIFI BALEARES SL (CIF: B57616351) 
 
A la vista de la sol·licitud d’informe del Departament d’Interior per a una pròrroga 
extraordinària del Servei Wifi per l’Ajuntament de Palma a partir de l’1 d’agost de 2015 
fins 30 de novembre de 2015 (4 mesos)  o fins a la nova adjudicació, si aquesta es 
produeix amb anterioritat, aquesta Intervenció Municipal observa que la pròrroga 
proposada té el caràcter d’extraordinari, atès que s’iniciarà una vegada finalitzat el termini 
màxim previst pel contracte (31 de juliol de 2015) i a l’espera d’una nova licitació. 
 
S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga, un 
informe/proposta emès per l’àrea gestora, en el qual es manifesta que atenint al caràcter 
de la prestació, no es convenient la suspensió del Servei. 
 
A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del 
RDLeg 2/2004 de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta Intervenció es troba en l’obligació de manifestar 
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el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació d’aquest servei, emetent un 
REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
 
Pels motius exposats, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan 
competent pel resoldre la present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent 
indelegable dita facultat. 

Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple 
de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions 
efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe 
justificatiu de la seva actuació.  

S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de 
pròrrogues extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels 
contractes de serveis gestionats per l’àrea. 
 
Es posa de manifest que la quantia total de la pròrroga que es vol tramitar ascendeix a 
12.406,52 euros (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació pressupostària: 5.230,52 € a la  
05.23130.22717 del pressupost vigent i 7.176,00 € a la 03.33200.22203 del pressupost 
vigent. 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la 
pròrroga del contracte estaria supeditada a: 
 
2. La certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a 

l’exercici 2015. Consta  proposta d’acord a la Junta de Govern amb RC previ 
(22015/8728 i 8729). 
 

És quant procedeix informar”. 
 
64. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 143/2015. 
Pròrroga extraordinària del servei de manteniment edificis municipals 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 143/2015 Pròrroga extraordinària del 
contracte del servei de manteniment preventiu, normatiu i correctiu dels Edificis 
Municipals de l’Ajuntament de Palma. 
A la vista de la sol·licitud d’informe del Departament d’Interior per a una pròrroga 
extraordinària del Servei de manteniment preventiu, normatiu i correctiu dels Edificis 
Municipals de l’Ajuntament de Palma a partir de l’1 d’agost de 2015 fins 31 d’octubre 
de 2015 (3 mesos)  o fins a la nova adjudicació si aquesta es produeix amb anterioritat i 
per import de 128.306,15 € (a raó de 42.768,72 €/mensuals), aquesta Intervenció 
Municipal observa que la pròrroga proposada té el caràcter d’extraordinari, atès que 
s’iniciarà una vegada finalitzat el termini màxim previst pel contracte (31 de juliol de 
2015) i a l’espera d’una nova licitació. 
 
S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga, un 
informe/proposta emès per l’àrea gestora, en el qual es manifesta que atenint al caràcter 
de la prestació, no es possible la suspensió del Servei. 
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A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del 
RDLeg 2/2004 de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta Intervenció es troba en l’obligació de manifestar 
el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació d’aquest servei, emetent un 
REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
 
Pels motius exposats, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan 
competent pel resoldre la present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent 
indelegable dita facultat. 

Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple 
de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions 
efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe 
justificatiu de la seva actuació.  

S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de 
pròrrogues extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels 
contractes de serveis gestionats per l’àrea. 
 
Es posa de manifest que la quantia total de la pròrroga que es vol tramitar ascendeix a 
128.306,15 euros (IVA inclòs del 21%) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
11.93320.22100 del pressupost vigent. 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la 
pròrroga del contracte estaria supeditada a: 
 
3. La certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a 

l’exercici 2015. Consta  a l’expedient proposta d’acord a la Junta de Govern amb 
RC previ (22015/8726). 
 

És quant procedeix informar. 
 
4.4. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
 
65. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al compliment del pacte 
municipal per a la inclusió social (313/2015) 
 
“1. Quines mesures han estat implantades per l'actual equip de govern en compliment 
dels compromisos acordats en el Pacte Municipal per a la Inclusió Social?” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. 30 de abril de 2015 se aprobó el Pacto municipal por la inclusión social, 
con el objetivo de contribuir a una sociedad más igualitaria, donde todas las personas y 
especialmente los niños, tengan cubiertas las necesidades básicas, así como el desarrollo de 
políticas de inclusión activas, que posibiliten el desarrollo social, educativo y laboral de estas 
personas. Así el Grupo Popular, presenta la siguiente pregunta ¿Qué medidas han sido 
implantadas por el actual Equipo de Gobierno, en cumplimiento de los compromisos acordados 
en el Pacto municipal por la inclusión social?” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
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“Gràcies Sr. Batle. Bé, com vostè ja ha dit, s’ha constituït la Mesa. El dimarts passat varem tenir 
la primera reunió. En aquesta primera reunió, hem implicat i hem treballat amb Funció Pública, 
per definir com ha d’esser la contractació municipal, que incloguin les clàusules socials. Sabeu 
que va venir la Sra. Jhardi, i es varen prendre una sèrie de compromisos. La segona part de la 
reunió, varem començar a revisar concretament i prioritzant els diferents punts sobre els que cal 
treballar. Poguérem abordar el primer i el segon, i es va acordar en tots hem arribat a acords, la 
recollida d’aportacions, de cara al catàleg de prestacions bàsiques que estam revisant, com ja us 
he explicat abans. En la propera reunió, continuem amb aquesta tasca, i bé entre temps i temps, 
tota aquesta sèrie d’aportacions, que també esperem rebre les vostres, o les seves, perdonin, és 
la manera que tenim de funcionar, amb coordinació. Mantenim també determinades reunions i 
coordinacions amb diferents entitats de les que formen part, i treballar junts. Jo ja he explicat 
abans, que una de les nostres línees prioritàries era treballar amb el tercer sector, i recollir les 
seves aportacions i treballar-hi coordinadament. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí. Le agradezco que se ofrezca para recoger todas las propuestas por parte del Grupo de 
Partido Popular. Le recuerdo que el único que hizo aportaciones al cumplimiento del Pacto, fue 
el Partido Popular, el resto no hizo aportaciones. Fueron recogidas en un documento que hizo 
EAPN, juntamente con las aportaciones del Partido Popular, ningún otro partido hizo 
aportaciones en esa primera reunión. Y creo que hay un error de concepto, por un lado está el 
Pacto por la inclusión social, que recoge 19 compromisos firmados por todos los partidos 
políticos, excepto Som Palma, a día de hoy, y otra cosa es la Comisión de seguimiento, es decir, 
no es la Comisión de seguimiento la que tiene que cumplir el Pacto por la inclusión social, es el 
Equipo de Gobierno el que debe cumplir, y para eso estará la Comisión de seguimiento del 
Pacto para la inclusión, que deberá rendir cuentas del grado de cumplimiento, como cuando se 
escudan que nos estamos reuniendo en la Comisión de seguimiento, sino que es el Gobierno el 
que debe ejecutar las medidas en cumplimiento. Y repito, la pregunta versaba sobre cuales de 
los 19 puntos han cumplido a día de hoy.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, només dir-li que efectivament això és així, però primer hem d’anar treballant i assumint 
uns determinats compromisos, per poder-hi rendir comptes, i estam en aquesta fase. Això és lo 
que hi ha.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
66. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa als desperfectes amb motiu de 
les tormentes (314/2015) 
 
“1.Quines mesures ha pres l’Ajuntament de Palma per tal de restablir els esmentats 
desperfectes”. 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Regidor de Mobilitat, fa unes setmanes es varen produir unes 
tempestes a l’illa de Mallorca i que també va afectar a la Ciutat de Palma, on hi varen haver tota 
una sèrie de desperfectes de mobiliari urbà i també varem veure que, una sèrie d’estacions de 
bici Palma varen quedar afectades. Concretament ens varen passar uns ciutadans, uns veïnats, 
unes fotografies, concretament aquella que està davant els jutjats, durant varis dies, doncs varen 
quedar que no es podien utilitzar, que no funcionaven. I per això doncs nosaltres teníem interès 
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de demanar-li si vostès han fet inventari, i saben efectivament quins elements o quins mitjans, 
quins autobusos, o estacions, marquesines, s’han vist afectats per aquesta tempesta. Ens 
agradaria també sabre, si han quantificat quant ha costat això, i en definitiva si encara queda 
qualque cosa que s’hagi de reparar per aquesta ploguda. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle i moltes gràcies Sr. Rubio també per la pregunta. El dia de la tempesta, 
efectivament hi va haver desperfectes. Marquesines no en tenim cap mena de constància, 
marquesines de l’autobús, però sí que tenim constància de dos autobusos, que efectivament 
varen rullar molt per les xarxes socials, i algun mitjà de comunicació se’n va fer ressò. També 
parlem d’un bus de la línea 1, que feia reforç a l’estació marítima, hem comuniquem que quan 
va començar la pluja intensa, va començar el calabruix, es trobava a l’aturada, va deixar entrar a 
tots els passatgers que estaven esperant, perquè no estiguessin a la pluja, evidentment, i al cap 
de pocs minuts una entrada sobtada d’aigua, perquè la pluja va esser molt intensa i durant molt 
poc temps,  va començar a inundar l’interior del vehicle, amb l’agreujant a demés que es situava 
en un petit bassiot, i va entrar encara més l’aigua. L’autobús tot d’una que va poder arrancar, 
que va començar el servei, va avançar i amb una maniobra tècnica que tenen els busos que es 
diu d’agenollament, que fa que l’autobús basculi, ho fan a vegades per recollir persones amb 
mobilitat reduïda, va poder eliminar tota l’aigua, i em comuniquen que després va continuar 
sense cap mena de problema, i no ha calgut cap reparació. Això sí neteja evidentment que sí. Un 
altre bus va passar més o manco una situació similar, a la zona d’Illetes. Pel que fa a les 
estacions de bici Palma, efectivament de les 32 que tenim operatives, 8 varen presentar una 
fallida elèctrica, a causa de l’aparell elèctric, i de l’aigua que va caure. El personal de bici 
Palma, varen esser 8 de les 32, 8 varen patir, 5 d’elles varen esser restablertes el dissabte, 
perquè això recordem que va passar el divendres 4, es varen restablir el divendres 5, i 
efectivament no va esser fins el dia 10, que la que està situada a Travessa d’en Ballester, just 
davant el Jutjat de la Gerreria, que no es va poder repassar, no es va poder reparar evidentment. 
Que va passar? Hi va haver una multi fallida elèctrica, es varen haver de substituir la pantalla, la 
controladora tàctil, el disc dur, la font d’alimentació i el lector. Va danyar tots els sistemes 
operatius i electrònics, i s’ha hagut de substituir. El cost encara no el tinc, perquè evidentment 
és una tasca que s’ha fet, però tan aviat com el tingui, si ho té a bé i així també a la resta de 
l’oposició, us faré arribar el cost exacte, amb les factures que han suposat aquestes reparacions. 
Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltíssimes gràcies. Simplement agrair la resposta detallada, i també agrairé la 
documentació que ens aportarà. Moltes gràcies.” 
 
Contestada pel Sr. Ferrer 
 
67. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa al concurs de subministraments 
d’escoletes (315/2015) 
 
“1. Quines mesures ha pres l’Ajuntament per assegurar el subministrament de productes 
alimentaris a escoles? 
 
2. Quan i en quina forma es tornarà a presentar un procediment obert?” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Simplement és arrel del concurs que va quedar desert, bé una part, sobre el 
procediment obert que es va fer pel subministrament de productes d’alimentació, a les escoles 
d’educació infantil, i els lots de fruita, verdura, llet i derivats, pa, peix, carn i ous va quedar 
deserta aquesta part. I era simplement que volíem sabre amem ara com s’està produint el 
subministrament a les escoletes, i quan es tornarà a presentar, com ho faran per a tornar a 
presentar el procediment obert. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sra. Roca. Bé, sí, efectivament, dins aquest exercici 2015, s’havia tramitat un 
expedient, per la contractació de subministrament dels productes alimentaris, per les tres 
escoletes municipals d’educació infantil, de gestió directa, del Patronat. I per procediment obert 
amb diferents criteris d’adjudicació, mitjançant un acord marc. El contracte estava dividit, com 
vostè ja diu, en 6 lots, dels quals només el lot 6, que són queviures, va esser adjudicat, perquè 
els altres lots el 1, 2, 3, fins al 5, el de fruita, verdura, llets i derivats, pa, peix fresc i congelats, 
carn i ous i derivats, varen esser declarats deserts, per no haver-se rebut cap proposició, de la 
seva contractació. Nosaltres pensem que efectivament les empreses, no es volem agafar els dits 
en el sentit de pensar que els preus d’aquests aliments periples, varien molt a lo llarg d’un any, i 
per tant no s’havia presentat ningú. Atès que és el resultat del procediment obert de 
contractació, en els aliments dels lots 1 a 5, havia quedat desert, doncs hem tornat al sistema 
anterior d’adquisició d’aquests aliments, mitjançant contractes menors, directament des de les 
escoles. D’aquesta manera, està assegurat el subministrament de productes alimentaris a les 
escoles, perquè les cuineres fan directament les comandes de subministrament als proveïdors 
que consideren més adequats, i tenen en compte sempre, principalment els requisits de 
proximitat, qualitat i adaptació de les entregues, a les característiques de l’escola. I es vetlla 
perquè la qualitat del producte servit, sigui totalment satisfactori. Actualment, atès que hi havia 
aquesta manca de propostes per aquests 5 lots, doncs estam valorant la forma de contractació 
d’aquests productes a les escoles, amb el departament d’Intervenció i Serveis Jurídics de 
l’Ajuntament, per veure com hem de resoldre aquest problema. En principi, encara no tenim 
dates per tramitar un nou procediment obert, però la veritat és que pensem que la manera de fer-
ho així, que les cuineres es fan càrrec directament, i poden fer la compra, i garanteixen que els 
productes són frescs, perquè elles mateixes s’encarreguen de fer això, a nosaltres és una solució 
que ens agrada bastant, i tant en els pares com en els centres també els agrada. Per tant, si ho 
podem continuar fent així, això és lo que estam ara valorant amb els Serveis Jurídics. Gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, com ens ha dit, crec que va esser arrel precisament d’un Informe d’Intervenció, que es va 
començar a executar aquest procediment, perquè clar, si es suma a tots aquest subministraments, 
les 3 escoletes, doncs el pressupost és major a 18.000 euros, i crec que aquest va esser el motiu 
pel qual es va presentar i es treure això a concurs, per tant, entenc, clar, diu que li agrada aquest 
procés, simplement si pot aclarir que continuaran així, o si intentaran, perquè clar la Intervenció 
és perquè surt, ha de sortir a concurs, i a demés doncs seria a partir, a lo millor no sé si s’ha de 
canviar doncs qualque cosa del plec que se va presentar, però si realment hi ha d’haver un centre 
únic de compra, doncs a lo millor caldria no sé, si s’ha de fer qualque modificació, però anar 
cap a un centre únic de compra, que és a lo que pareix que Intervenció va venir bé. Si ho 
miraran, o si pot aclarir com ho faran. Moltes gràcies. O si estan a l’espera. Gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, no, simplement ara ho estam estudiant i mirem bé si hi ha una manera de fer-ho així, i 
sempre que sigui la millor qualitat possible, i amb la menor despesa efectivament. I quan ho 
tinguem estudiat, doncs mirarem de posar-ho en marxa. Gràcies.” 



 

- 110 - 

 
Contestada per la Sra. Moll 
 
68. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a l’aplicació del Pla Especial del 
Jonquet (316/2015) 
 
“1. Quin és l’estat actual de tramitació del Pla Especial de Protecció d’Es Jonquet”. 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La legislatura pasada, se redactó por parte del Consistorio, la redacción de la 
primera etapa del Plan especial de protección del Jonquet, recogiendo todas las exigencias, que 
por su parte había marcado Patrimonio del Consell. Entendemos que ya lo dejamos 
prácticamente preparado para su aprobación definitiva, puesto que se habían recogido las 
deficiencias que marcaban los técnicos, por eso queríamos saber hoy en día, exactamente como 
está la tramitación. Y también queríamos, si nos querría corroborar o no, que se está llevando a 
cabo una maqueta del entorno. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sí, en efecte. El tema en els últims moments de tramitació, ja s’està culminant la tramitació, 
s’han incorporat totes les esmenes que va fer el Consell de Mallorca en el projecte. S’ha 
encomanat una maqueta, per poder entendre amb tots els agents implicats, la concepció espacial, 
per facilitar que sigui una eina de feina, per posar-ho sobretot en comú amb els veïnats, i 
després en pocs mesos ja aprovar finalment el Pla especial.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Lo que passa que, si no vaig errada, crec recordar que aquestes esmenes especials, que es varen 
fer per part de Cort, ja varen esser consensuades pels veïnats. És a dir, allò que va presentar en 
el seu moment l’Ajuntament per part del Partit Popular, havia estat consensuat amb els veïnats, 
tot i complint les exigències del Consell, de Patrimoni del Consell. Per això, la nostra sorpresa, 
que s’hagi de menester doblers, per emprar-los en una maqueta, per explicar als veïnats allò que 
nosaltres hem recollit, que precisament és el que ells demanaven. Si ens pogués explicar si us 
plau.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sí, de fet ahir ens varem reunir amb els veïnats d’es Jonquet, des de que estam en el Govern 
ens hem reunit un total de tres vegades, visitant el barri. I es va consensuar, i es va trobar 
necessari, tenir una maqueta per acabar de culminar el procés. El consens amb els veïnats, no 
vol dir que la incorporació de les esmenes del Consell de Mallorca, significa el consens amb els 
veïnats. Vull dir que nosaltres pensem que amb els veïnats, encara fa falta una feina final de 
poder veure el projecte, i per això hem considerat que la eina vàlida era la maqueta. També 
l’equip d’Urbanisme, de model de ciutat, ha volgut fer també algunes incorporacions en el 
projecte, que consideraven que serien més idònies, i així culminar el procés.” 
 
Contestada   pel Sr. Noguera 
 
69. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a la instal·lació de wifi a la 
façana marítima de Palma (317/2015) 
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“1. Una vegada publicats al BOIB i acabat el termini de presentació de propostes per a 
la instal·lació de WiFi gratuït a la Façana Marítima, en quin estat d’execució es troba?”  
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, la passada legislatura es va posar en marxa un projecte pilot, de servei de 
wifi gratuït tant per turistes com per residents a la Platja de Palma. La veritat que un any 
després, els resultats varen esser molt positius, i els informes dels tècnics també varen esser 
molt favorables. Per tot això es varen proposar l’elaboració d’un Plecs administratius, per 
instal·lació de wifi gratuït a tot lo que és la façana marítima, des de Can Pere Antoni fins a 
quasi, quasi el Dic de l’Oest. Una vegada que ja s’han publicat en el BOIB, que s’ha acabat el 
termini de presentació de les propostes per a la instal·lació, volíem sabre en quin estat estava 
exactament. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. Gràcies Sr. Batle. Pensem que és un bon projecte, l’hem seguit impulsant des de l’Equip de 
Govern, i ara mateix tenim una única proposta, que és la de Telconet Balear S.L., i s’ha 
convocat la Mesa de contractació pel proper divendres dia 2 d’octubre. Hi haurà l’obertura de la 
documentació general del sobre A a les 9:30, i el sobre B s’obrirà a les 10:15, tot això a la sala 
de reunions de la Fundació de Turisme.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Doncs moltíssimes gràcies, la informació és bona, agraeixo de veres que hagueu continuat amb 
aquest projecte, perquè crec que és molt positiu per Ciutat. Sí que de cara en el futur, seria 
interessant que de la informació que es pot extreure d’aquí, és una informació molt bona pel 
ciutadà. Com la informació en el final és del ciutadà, seria molt important que l’Ajuntament fos 
el canalitzador, i via la Web municipal o lo que sigui, poguessin donar aquesta informació, no 
haurien d’esser gent gelosos d’aquesta informació, i que la gent, els comerciants puguin sabre 
exactament, doncs el riu de gent que està arribant, la gent que està connectada, per on està 
transitant, i crec que pot esser positiu. Moltíssimes gràcies per a tot.” 
 
Contestada per la Sra. Adrover 
 
70. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa al recolzament econòmic per a 
la reutilització de llibres a l’inici del present curs (322/2015) 
 
“- Si existe previsión por parte de la regiduría para dar apoyo económico a aquellos 
centros que tienen implementado el plan de reutilización de libros y en que cuantía? 
 
Expliquen si van a introducir dicha partida en el presupuesto de 2016”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Hem formulat aquesta pregunta perquè ens diguessin si existeix previsió per part de la 
Regidoria, per donar recolzament econòmic en els centres que tenen implementat el Pla de 
reutilització de llibres, i en quina quantia. I si abans d’introduir aquesta partida dins el 
pressupost del 2016.” 
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Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Sí. Com saben el tema aquest de llibres de text, és competència de la Conselleria 
d’Educació, i per tant des de l’Ajuntament treballarem en col·laboració amb ells, no sols per 
aquest tema sinó també en molts d’altres. Precisament dimarts passat, varem tenir una reunió 
conjunta, per tractar aquestes qüestions, i pel que fa al tema dels llibres des de la Conselleria es 
fa una aposta clara pel programa de reutilització. Però també hi ha un debat obert sobre el model 
nou i funció dels llibres de text, que han d’esser llibres de consulta, si han de poder esser 
reutilitzats. I també sobre la introducció progressiva de les noves tecnologies, en relació amb els 
llibres. Està clar que aquests no han de desaparèixer, i tots sabem que és important que els 
infants manegin llibres físicament. Però sí que s’haurà de re definir, quina és la seva funció com 
a eina d’ensenyament i aprenentatge, combinada amb les noves tecnologies. Això és lo que 
s’està fent ara des de la Conselleria, i per això estarem en contacte i coordinació estreta amb 
ells, perquè si fa falta, l’Ajuntament pugui complementar aquestes ajudes als centres, per 
recuperar el fons de llibres. No parlem mai d’ajudes directes a les famílies, sinó que des dels 
centres, es puguin proveir de llibres a tots aquells infants que ho necessitin. El que ha de quedar 
garantit, és que cap infant no quedi sense llibres que tenen els seus companys de classe. I això 
en principi es farà des de la Conselleria, i en cas necessari, contarà amb el suport de 
l’Ajuntament. La quantia exacta d’aquesta partida en el pressupost del 2016, encara no està 
establerta, però ho tindrem present. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sí, ens referíem en això, en els centres que ja ho tenen implementat i duen el fons de llibres 
que tenen ja posats. Amem si aquest Pla s’estendria a més centres, si vostès estendrien a més 
centres el Pla de reutilització de llibres, perquè hi va haver un temps que n’hi més de Pla de 
reutilització de llibres, i va anar disminuint, i ara queda menys llocs on es faci. I precisament era 
sabre amem, tornem a estar en lo mateix avui, estam insistint en això, a veure amem si 
comencen a sabre partides pressupostàries que hi vagin a anar, damunt la reutilització en aquest 
cas del pressupost del 2016. Gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. Com dic, lo important és garantir entre totes les institucions, que els infants disposin els 
mitjans i recursos necessaris. I això en principi ha de quedar garantit des de la Conselleria. Si 
aquest objectiu es compleix bé, i si en cas contrari des de l’Ajuntament la nostra voluntat és 
complementar aquestes ajudes, però ja dic això ho establiran si s’han d’augmentar als centres i 
tot això, és un estudi que està fent la Conselleria. Gràcies.” 
  
Contestada per la Sra. Moll 
 
71. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les beques de material escolar 
a l’inici del present curs (323/2015) 
 
“- ¿Cuantas becas de material escolar se han gestionado en el inicio del presente curso y 
en que cuantía?”  
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sí, si ja han quantificat vostès les beques de material escolar que s’han gestionades al inici 
d’aquest present curs, i en quina quantia, perquè estam sempre preocupats amb aquests temes, 
que vostès feien molta menció a ells, i a nosaltres també ens interessen. Gràcies.” 
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Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Miri, 133 és el número de beques de material que s’ha donat. I la quantia arriba a 13.935 euros. 
Això en data 22 de setembre, en data 22 de setembre.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Moltes gràcies. Ha estat molt precisa en la informació que li estaiem demanant. Gràcies.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
72. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les beques de menjador a 
l’inici del present curs (324/2015) 
 
“- De  todas las becas de comedor que dieron en verano y de las que seguimos 
desconociendo el número exacto, ¿cuántas se mantienen y cuantas se han gestionado en 
el presente incio de curso”.  
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Ja veurà com ara no, ja veurà com ara no. Volíem sabre les beques de menjador que havien 
donat en l’estiu, de les que encara no coneixem el número exacta que han donades. Quantes 
mantenen i quantes s’han gestionades en el inici d’aquest curs. No me digui la de les escoletes, 
me digui els CEIPs, que llavor surt el Batle, i xerra de les escoletes. CEIPs, que era lo que ens 
interessava a nosaltres sabre. On hi ha el gruix de la gent que ha de rebre, on són els que van a 
menjador. A veure amem si podem sabre quants són.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Començaré per la darrera pregunta de les tres que implica la seva. Miri, amb 
data 22 de setembre tenim, que beques menjadors a col·legis concertats, se n’han donat 17. A 
beques menjador a col·legis públics, 27. Estam parlant de CEIPs. Si voleu sabre escoletes, li 
podem sumar 9. Això fa un total de 16.987 euros. Això és ja entrat decidit i donat. Se n’han 
sol·licitat 88 més a CEIPs, ja a dia 22, que s’estan passant i estan en curs de donar-se, i 
d’aquestes no us puc dir la quantitat que serà. El menjador comença ara el dia 1 d’octubre. A 
finals de juliol es van tancar tot el tema de menjadors d’estiu, i ara s’ha obert la demanda de 
curs, a principis de setembre. És a dir, que la part administrativa del número de beques i 
quantitat, no quedarà resolta fins el dia 30 d’octubre, i progressivament es poden anar 
augmentant. Respecte a la primera part de la pregunta, vos diré que en total s’han donat, entre 
escoles d’estiu i menjador, 688 ajudes. 118 més. I això ha representat una quantitat de 
166.930,50 euros. 25.000 euros més que l’estiu passat. I, espereu un moment, que he de trobar, 
aquí ho tinc, i tenim pels nous centres de Serveis Socials que tenim en aquest moment, el 
número de recursos que cada centre ha utilitzat, i el total d’infants que ha anat desviant al llarg 
de l’estiu. Vos faré una lectura ràpida, i teniu a la vostra disposició per consultar-ho, la 
documentació que m’ha entregat cada centre de Serveis Socials. A Ciutat Antiga, han utilitzat 9 
recursos diferents, això vol dir doncs, jo que sé, entre el IMI, AMIPAs, Amadiba, LIBERA, 
etcètera, etcètera, 9. I han participat 144 infants. A Est 13, 199 infants. Estacions 13, 210 
infants. A Litoral 8, 124 infants. Llevant Nord 6, 216 infants. Llevant Sud 12, 315 infants. 
Mestral 16, 185 infants. Nord 5, 163 infants. Ponent 12, 184 infants. Total, 94 recursos, 1.734 
infants al llarg de tot l’estiu. Gràcies. Ja està.” 
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Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies, gràcies, gràcies. No, no, no, jo li agraeixo, li agraeixo, i si té aquesta documentació i 
ens la fa arribar, estarem encantats. Moltes gràcies per la resposta.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
73. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a les actuacions  als col·legis 
d’infantil i primària durant aquest estiu (325/2015) 
 
“- Cuantos colegios han sido beneficiarios y que tipo de actuaciones se han realizado, 
entendiendo que si existe poco presupuesto se repartan las reparaciones de 
mantenimiento con criterios de equidad y no se acumulen en dos o tres centros en 
concreto como parecer ser que ha ocurrido .  
 
Si se ha hecho, ¿cual es el calendario para las reparaciones  al resto de colegios?. 
 
Expliquen quien prioriza las actuaciones y la respuesta que se ha dado a los Centros que 
siguen con mal mantenimiento. Si ya se tiene que hagan público un calendario de 
actuaciones previstas y programadas en los centros”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Nosaltres demanàvem quants de col·legis han estat beneficiats, i quin tipus d’actuació s’han 
fetes. Entenem que si hi ha pocs recursos, poc pressupost, es reparteixin aquestes actuacions, i 
no s’acumulin en 2 o 3 centres, perquè n’hi ha hagut que els ha tocat la loteria, per arreglar-se 
els centres, i els altres no els ha tocat tant, com pareix esser que ha passat. Si tenen calendari, ja 
per la reparació d’aquests centres, i que expliquin com es prioritzen aquestes actuacions, la 
resposta que s’ha donat en els centres que continuen amb mal manteniment. I si ja tenen el 
calendari, que ens diguin amem quines són les actuacions previstes i programades en els centres. 
Gràcies.” 
 
Sr. Andrés Romero (SOMPALMA): 
 
“Gracias. Entiendo que la pregunta es respecto a la campaña de verano, de mantenimiento de 
escuelas, ¿o en general? Bueno, vale, en cuanto a la campaña de verano, este año, este verano, 
se han atendido, se ha hecho la pintura de 13 colegios, que respecto a lo que se hacía antes, que 
normalmente se atendían 2 o 3 colegios por año, es un avance bastante importante. En cuanto a 
las actuaciones en concreto, se han hecho en los 13 colegios, pintura interior y exterior, en 
algunos, que estaban en muy mal estado. Había colegios como por ejemplo Sa Indioteria, que la 
pintura interior no se hacía desde el año 2003, y la exterior desde 1996. Han pasado muchísimos 
años. En este caso se hizo pintura interior y exterior. La idea y la planificación respecto a todos 
los centros, es hacer pintura interior cada 5 años, y pintura exterior cada 10 años. ¿Cómo se 
priorizan? Se ha hecho un estudio técnico del estado de cada centro, y se ha priorizado por los 
que, se ha empezado por los que tenían peores condiciones en cuanto a pintura. También se ha 
aprovechado y se ha hecho alguna obra civil, como por ejemplo en el colegio Joan Miró, donde 
se ha arreglado el cerramiento perimetral. Y en Sant Jordi, donde se ha reparado la cubierta, y se 
ha aprovechado y se ha repintado también. En Marian Aguiló se ha reparado la superficie a 
pintar, que tenía algunas humedades, entonces se han hecho los arreglos de obra civil 
pertinentes. El calendario, a falta de concretar con el IBISEC y organizar para no solo para 
actuaciones, es decir, ellos seguramente harán inversiones, por tanto no tiene sentido que 
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nosotros vayamos a pintar, si ellos luego van a hacer obras y vamos a tener que repintar, 
entonces estamos pendientes de una reunión, para organizarnos con ellos. En cuanto tengamos 
el calendario para el año que viene, se lo pasaré. También, bueno, recordar que esta es la 
campaña de verano, pero durante el año hacemos mantenimiento preventivo, conductivo, 
normativo, correctivo ordinario y correctivo no ordinario. Más o menos en promedio, cada 
centro se atiende tres veces por mes, tengo una tabla, ya tenemos hecho el calendario, se lo 
pasaré, y bueno, atendemos todas las solicitudes de los centros. Recordar también que contamos 
con la nueva figura que es el técnico auxiliar de mantenimiento, que colabora desde los centros, 
para detectar deficiencias y llevar a cabo el seguimiento de cada mantenimiento. Antes esta 
tarea la hacia el Director del centro, por tanto tenía que ocuparse de esto, en lugar de ocuparse 
de su trabajo. También pongo a su disposición el pliego de mantenimiento, y también estamos a 
su disposición, para explicárselo cuando Usted lo desee. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Referente al técnico de mantenimiento, son los antiguos porteros ¿no? Lo que eran los antiguos 
porteros de los colegios, los que quedaban, los conserjes.” 
 
Sr. Andrés Romero (SOMPALMA): 
 
“Ellos hacían ya funciones de este tipo, ahora se les dará formación más exhaustiva, y las 
herramientas también, que no contaban con ello.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“¿Tiene Usted conocimiento de que alguno tenga vivienda en los colegios? ¿Alguno de los 
asistentes?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No es un debate.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Ah. Perdón.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Luego lo pueden aclarar si hay algún tema.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“No, però com que m’ho ha tret ell, no ho he tret jo.” 
 
Sr. Andrés Romero (SOMPALMA): 
 
“Bueno, respondiendo, no tengo el conocimiento, porque no es objeto de la pregunta, por tanto 
no, en este momento no la tengo.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Bien. Y el estudio técnico, este al que nos ha hecho mención, sí que nos lo puede hacer llegar.” 
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Sr. Andrés Romero (SOMPALMA): 
 
“Sí.” 
 
Contestada pel Sr. Romero 
 
74. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa al manteniment del barri de la 
Calatrava (328/2015) 
 
“1º.- Quins treballs s'han dut a terme a la zona de d'Alt Murada per a l'eliminació de 
plantes a les voravies?, tenen algun tipus d'actuació prevista per a l'eliminació de grafitis 
als propis edificis que l'Ajuntament té al barri?, Tenen prevista alguna mesura per a la 
retirada de la paret i escombraries acumulades a la façana de l'Edifici del carrer del 
Botons?”. 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Bé, el tema és que ens hem passejat pel barri de la Calatrava, i bé, realment ens hem trobat amb 
una situació un poc depriment. Ja estam que és un dels barris que segurament estan en millors 
condicions de Palma, però és un barri que té una importància com a patrimoni de la ciutat, molt 
important, igual que el Jonquet. Que per cert l’altre dia vaig xerrar amb la presidenta de 
l’associació de veïnats del Jonquet, i me va comentar que s’havien fet les actuacions que es 
varen xerrar en aquest Ple, de lo qual estic molt content. Però bé, en el barri de la Calatrava ens 
trobem que a dalt murada, bé, igual que a altres bandes de la ciutat, les herbes fan una alçada 
d’un metro. Hi ha els pilons de la voravia, que va per damunt de dalt murada, que estan en un 
estat lamentable. Hi ha grafitis a les portes dels edificis municipals. Clar, jo que la gent sigui tan 
burra de pintar les façanes dels edificis, i bé doncs si és privat doncs el propietari ho haurà de fer 
net, però clar si l’edifici és públic és l’Ajuntament el que ha de cuidar d’això, i dona una imatge 
deplorable del barri. L’altre dia va sortir en el diari una tapa de clavegueram que estaia o de pas 
de subministra per enterra, i estaia enfonsada més d’un pam, i suposava un perill. I hi ha una 
paret en el carrer dels botons, devora un edifici de recent construcció, on s’emmagatzema fems i 
dona una impressió lamentable. En fi, tota una sèrie de coses que fan que un barri, que podria 
esser encantador i que de fet ho és, i que és una meravella, igual que el Jonquet, doncs estigui en 
una situació un poc trist. Llavors volíem demanar quines actuacions en concret duran a terme 
damunt d’aquest tema, i bé simplement això.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, especificant que la Calatrava també nosaltres trobem que és un 
barri importantíssim, i d’un gran valor històric. I en el cas de les herbes, recordar també que tot 
lo que és dalt murada, és patrimoni, per tant una zona protegida, i que Emaya quan nosaltres 
varem arribar, ja també s’ha parlat en aquest Ple, sobre quina situació hi havia amb les herbes i 
perquè és que no se varen desfer. Un pic s’han començat a fer les herbes, s’han hagut de reunir 
els responsables d’Emaya, i també l’arqueòleg municipal, per tal d’aconseguir un protocol, 
perquè aquestes herbes es poguessin fer. Tot aquest protocol s’ha acabat de fer, i fins i tot 
aquesta setmana també ja s’han començat a fer totes les herbes de dalt murada. Per lo que fa als 
grafitis, clar, sense especificar exactament quins eren, Emaya tenia dificultats per dir, per donar 
una resposta concreta en els que se’ns estaven demanant. Crec que bé, després d’una xerrada i 
també tenim una resposta concreta. Però en general el problema era que bé, Emaya té, els està 
fent en general tots, té un catàleg de tots, els té tots enregistrats, i en el cas de la Calatrava, sí 
que ha d’anar cas concret per cas concret, l’arqueòloga municipal, veient quina acció s’ha de 
fer, perquè tota la zona està protegida. I finalment per la paret aquesta del carrer Botons, bé, és 
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una paret que ja fa molts d’anys que està fet. La veritat és que en principi havia d’esser 
provisional perquè era per una obra, aquesta obra va anar canviant de propietari, i aquest canvi 
de propietari va fer que l’obra s’anés allargant. Així i tot, el IMOV també té constància 
d’aquesta paret, i bé ja s’ha posat en contacte amb l’actual propietari, i se li ha demanat que 
quant abans millor, pugui retirar aquesta paret. Quan tinguem tota aquesta informació més 
concreta, també la vos passarem, i vos direm aquí o a un altre banda  com s’ha resolt aquest cas 
en concret.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Sí, li agraïm molt la resposta, i esperem que actuïn amb la mateixa celeritat que han actuat en 
el cas del Jonquet. Jo comprenc que sigui una cosa complicada, que hagi de prendre mesures 
l’arqueòloga municipal, lo que passa és que és deplorable l’estat en el que estan segons quins 
grafitis a edificis públics, i s’ha d’atendre no només en el valor històric, sinó també al interès 
turístic, i per tant econòmic que té aquest barri per la nostra ciutat, que ja hem xerrat que a lo 
millor faria falta un esponjament, però que de moment atreu molts de turistes, i que no pot estar 
en la situació en la que es troba actualment. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, estam d’acord, el valor històric i el valor econòmic van de la maneta en aquest cas, i bé i 
ho durem amb tota la celeritat que es pugui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Només per completar, informar-vos que me pareix que és dia 8 d’octubre, bé a principi 
d’octubre, ens reunirem per primera vegada, del departament l’arqueòloga, i altres persones del 
departament de Patrimoni del Consell de Mallorca, perquè moltes d’aquestes o escultures o 
espais també tenen responsabilitat des del Consell, Emaya, les persones responsables de fer la 
neteja dels grafits i del manteniment d’aquests espais, per poder fer un protocol molt més àgil, 
per a veure amem si es poden catalogar o tipificar diferents tipus de materials, per fer 
intervencions diferents, i veure quina maquinària i quins materials necessitem per poder fer una 
neteja més eficient, perquè evidentment hem de tenir millors condicions en el nostre patrimoni. 
Gràcies.” 
 
Contestada pel Sr. Carrió 
 
5. MOCIONS D’URGÈNCIA 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
No n’hi ha  
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretari, estenc aquesta acta. 
El secretari adjunt i general del Ple acctal 
 


